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یکی از دغدغه هایی که همواره فعالان و علاقمندان بخش معدن و صنایع معدنی را 
رنج داده و می دهد، کم توجهی و حتی در مقاطعی بی توجهی و غفلت سیاست گذاران 
و تصمیم گیران کلان کشور )اعم از دولت و مجلس( نسبت به اهمیت بسیار زیاد این 
بخش و ظرفیت ها و پتانسیل های بالای معدنی برای نقش آفرینی به عنوان موتور 
محرکه اقتصاد ملی بوده اســت، به همین دلیل نیز اکثر صاحب نظران بر این باور 
هستند که به رغم ذخایر غنی معدنی در کشور، سهم بخش معدن و صنایع معدنی 

در تولید ناخالص داخلی و رشد و توسعه اقتصادی بسیار پایین است.
اظهارات دکتر رضا رحمانی وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت در این زمینه روزنه 
امیدی است برای سرمایه گذاران، فعالان و علاقمندان بخش معدن که می تواند این 
بخش را در کانون سیاست ها و برنامه های وزارتخانه مذکور و دولت و مجلس قرار 
دهد. وی به صراحت اعلام نموده اســت: "با توجه به ابلاغ نقشــه راه معدن، راهکار 
مبنایی شــروع شــده و باید از امروز فعالیت توســعه ای را آغاز کنیم و باور دارم که 

انقلاب معدنی امکان پذیر است."
متاسفانه طی دهه های گذشته ساختار اقتصادی ایران به گونه ای شکل گرفته که 
بخش اعظم آن به نفت و درآمدهای نفتی وابسته است، در حالی که رشد و توسعه 
بخش معدن و صنایع معدنی با تکیه بر اقتصاد دانش بنیان و منابع داخلی بهترین 
راهکاری اســت که می تواند اقتصاد کشــور را از وضعیت تک محصولی و آســیب 
پذیــری در برابر تهدیدهای خارجی رها ســازد و درآمدهای ارزی قابل توجهی از 

محل صادرات این بخش عاید کشور شود!
بدون تردید امروز یکی از اصول اساســی و نکات کلیدی در مســیر رشــد و توسعه 
اقتصادی جوامع، توجه به پتانســیل ها و ظرفیت های بالقوه و نهفته در آن جامعه 
می باشد که در ادبیات اقتصادی از آن تحت عنوان »مزیت های نسبی« یاد می شود، 
چرا که برنامه ریزی اقتصادی بر مدار »مزیت ها« می تواند رشــد و توســعه منطقی 
و پایدار را برای هر جامعه ای به دنبال داشــته باشــد. در همین راستا، یکی از مزایا 
و موهبت های طبیعی ایران، وجود منابع غنی معدنی عنوان می شــود. بر اســاس 
آخرین مطالعات و اکتشــافات زمین شناسی انجام شده، ایران دارای 68 نوع ماده 
معدنــی گوناگون با ذخیره 57 میلیارد تــن )37 میلیارد تن ذخیره قطعی و بقیه 
احتمالی( می باشــد و در جمع 10 کشــور غنی معدنی جهان جای دارد. بر اساس 
گزارش های وزارت صنعت، معدن و تجارت شمار معادن فعال کشور بیش از 5400 
معــدن و ارزش ذخایر فعلی معادن ایران بیش از 700 میلیارد دلار اعلام شــده و 
این در حالی اســت که پیش بینی می شــود حجم و ارزش ذخایر معادن کشور، در 
صورت رفع چالش ها و تنگناها و با اتمام عملیات اکتشاف در سال های آتی بین 40 

تا 50 درصد افزایش یابد.
از این رو، ظرفیت ها و پتانســیل ها و ذخایر خوب معدنی در کشــور از یک ســو و 
وجود ارزش افزوده بســیار بالا از ســوی دیگر، موجب شده بخش معدن و صنایع 
معدنی بتواند نقش مهمی در رشــد تولید ناخالص داخلی، اشــتغال زایی، افزایش 
درآمد ســرانه و حتی محرومیت زدایی و گســترش رفاه اجتماعی به ویژه در نقاط 

دوردست ایفا نماید.
در سال های اخیر، بخش معدن و صنایع معدنی از شرایط داخلی و بین المللی حاکم 
بر اقتصاد کشــور، آســیب های جدی دیده است. این امر موجب شده این بخش از 

اقتصاد ملی به رغم پتانسیل های بالقوه و ظرفیت های بسیار خوب امروزه در سطح 
پایینی مشغول به فعالیت باشد.

با توجه به اینکه توسعه بخش معدن در ایران لازمه رشد اقتصادی پایدار می باشد، 
از این رو به دلیل آثار چشــمگیر این بخش بر متغیرهای کلان اقتصادی و به طور 
کلی نقش کلیدی بخش معدن در فرآیند رشد و توسعه ملی، ضروری است حمایت 
موثر و مناســبی برای افزایش قدرت رقابتــی و ارتقای بهره وری برای این بخش و 

دستیابی به اهداف رشد اقتصادی به عمل آید.
آمارهای کلان بخش معدن در کشور نشان می دهد فعالیت در این بخش از شرایط 
چندان مطلوبی برخوردار نیست و با توجه به اهداف بلندمدت تعیین شده در سند 
چشم اندازه 1404 و همچنین نیاز به طی مسیر توسعه صنعتی، شناسایی نیازهای 
حمایتی در ابعاد گوناگون بخش معدن کشــور، از مرحله اکتشــاف تا استخراج و 
بهره بــرداری و فــرآوری و ایجاد زنجیره ارزش در صنایع معدنی و در پیش گرفتن 
سیاســت هایی برای پیشــبرد اهداف این بخش در بلندمدت ضروری است. افزون 
بر این، عدم اثربخشــی مطلوب سیاســت های حمایتی اعمال شده از سوی دولت 
طی ســال های گذشــته )با توجه به ظرفیت ها و پتانســیل ها و نیازها( بازنگری و 
اصلاح و تقویت سیاســت های مرتبط با این بخش را اجتناب ناپذیر نموده اســت. 
ضعف ســازوکارهای بازار مالی در تامین منابــع مالی برای فعالیت های معدنی به 
منظور شــکل گیری آنها در مقیاس های اقتصادی، عدم اعمال سیاست های پولی 
و مالی مناسب و کارآ برای توسعه بخش خصوصی و تشویق کارآفرینان در عرصه 
تولیدات معدنی، ضعف های قانونی موجود برای سرمایه گذاری در حوزه های مختلف 
بخش معدن تاثیرات نامطلوبی داشته است که اهمیت شناسایی و رفع مشکلات و 
چالش های پیش روی توســعه بخش معدن کشور و بازنگری در نیازهای حمایتی 
این بخش را برای ارتقای تولید ملی، بیش از پیش مهم کرده است. طی چند سال 
گذشته شرایط اقتصادی پیش روی فعالان بخش معدن کشور به دلیل تحریم های 
ظالمانه غرب منجر به یک سری محدودیت ها در تامین تجهیرات، نقل و انتقالات 
ارز، نوســانات شــدید نرخ ارز و تورم و محدودیت در قیمت گذاری آزاد محصولات 
تولیدی در کنار عملکرد ســودآور فعالیت های واسطه گری در اقتصاد ایران، تمایل 
ســرمایه گذاران خصوصی را به فعالیت در بخش های مولد از جمله معدن کاهش 
داده و منجر به سوق سرمایه ها به سمت بازارهای دلالی و واسطه گری شده است. 
از طرفی، افزایش هزینه های ســرمایه گذاری ناشــی از تحریم ها و محیط بی ثبات 
کسب و کار، حجم سرمایه گذاری ها را به ویژه در بخش های مولد و از جمله معدن 

و صنایع معدنی کاهش داده است.
بنابراین، با توجه به جمیع شــرایط حال حاضر، ضروری اســت برای دســتیابی به 
اهداف تعریف شده در اقتصاد مقاومتی، بخش معدن و صنایع معدنی کشور مورد 
ارزیابــی مجــدد قرار گیرد. زیرا این بخش به دلیل اهمیت و نقشــی که در اقتصاد 
ایران دارد، یکی از اصلی ترین حوزه ها به منظور تحقق اهداف در نظر گرفته شــده 
برای سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی محســوب می شــود و به انحاء مختلف 
زمینه های تحقق سیاســت های یاد شــده را فراهم می سازد. چرا که این بخش در 
زنجیره فعالیت های اقتصادی کشور رابط بخش های دیگر دانسته می شود و رشد و 

رونق در این بخش به سایر بخش ها نیز تسری می یابد.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

انقلاب معدنی
بایــدها و نبایــدها

سرمقاله
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بررسی اظهارات وزیر جدید صمت در گفت و گو با مدیران و صاحبنظران؛
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معاون اول رییس جمهوری:

 دولت به شدت به نظرات مشورتی 
اتاق بازرگانی و اصناف نیاز دارد

مراســم معارفه رضا رحمانــی وزیر جدید 
صنعت، معدن و تجــارت و تکریم از خدمات 
با حضور اسحاق  شریعتمداری وزیر پیشین، 
جهانگیری معاون اول رییس جمهوری برگزار 

شد.
 جهانگیری در این مراســم گفت: اتــاق بازرگانی و 
اصناف باید خود را در کنار دولت بدانند و دولت به 

شدت به نظرات مشورتی آنها نیاز دارد.
معاون اول رییــس جمهوری در مراســم تکریم و 
معارفه وزیر صنعت، معدن و تجارت عبور از شرایط 
سخت فعلی را نیازمند عزم ملی همراه با انسجام و 
وحدت دانست و تاکید کرد: در شرایطی که آمریکا 
قصد فشــار بر ایران از طریق اعمال تحریم های غیر 
اخلاقی و ظالمانه را دارد باید در اقتصاد به موفقیت 

برسیم و نشان دهیم که اقتصاد ما سرپاست.
وی افزود: امروز اداره موفق اقتصاد یک مســوولیت 
ملی بزرگ اســت که دولت به تنهایی نمی تواند آن 
را انجام دهد و نیاز به مشارکت همه مردم نخبگان 

جریان های سیاسی و ایرانیان در سراسر دنیا دارد.
جهانگیــری تصریح کــرد: تحریم هــای جدید در 
حالی اتفاق می افتد که باید بــا دقت در این زمینه 
تصمیم گیری و عمل کنیم و با مردم صادقانه صحبت 
شود در حالی که نباید برای مردم ایجاد نگرانی کرد.

وی گفــت: مردم باید مطمئن شــوند مســوولان 
صادقانه به فکر عبور از مشــکلات هستند و از همه 
توان خود و کشور استفاده می کنند و در این صورت 

حتما همه مردم نیز کمک خواهند کرد و از فداکاری 
دریغ نمی کنند.

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه آمریکایی ها 
با تمام توان وارد موضوع تحریم ایران شده اند گفت: 
با ایــن حال آمریکا در این حرکــت در دنیا منزوی 
است و به جز رژیم صهیونیســتی و یکی دو کشور 
منطقه هیچ دولتی از این تحریم ها حمایت نمی کند.

وی افزود: در مناسبات با دنیا متحدان آمریکا علیه 
این یــک جانبه گرایی آمریــکا مقاومت می کنند و 
در واقع اســتقلال سیاسی و اقتصادی خود را نشان 

می دهند.
جهانگیری گفت: این تحریم های ظالمانه علیه ملت، 
مردم، کودکان و زنان و فقرای ایران اســت چرا که 
در تحریم ها بیشــتر از همه اقشــار ضعیف آسیب 

می بینند.
وی افزود: آمریکایی هــا ایجاد فضای نااطمینانی در 
ایران را در دســتور کار خود قرار داده اند و شــبکه 
منطقه ای با پول برخی کشورهای منطقه برای این 
منظور ایجاد کرده اند که به نوشــته برخی نشریات 
اروپایی حتی بخشی از مرگ خاشقچی در ارتباط با 
همین پول های سعودی به رسانه های خارجی بوده 

است.
جهانگیری گفــت: دور جدیــد تحریم های آمریکا 
شامل بخش هایی از جمله هواپیمایی و کشتیرانی 
ایران اســت که مســوولان این بخش ها هم اذعان 
کردند که تحریم های جدیــد از پیش بینی های ما 

کمتر بوده و یا همان مطابق پیش بینی های ما بوده 
است.

معاون اول رییس جمهــوری همچنین عنوان کرد: 
وظیفه ما این اســت که طوری بــا تحریم ها مقابله 

کنیم تا کمترین اثر را بر اقتصاد داشته باشد.
وی تاکید کرد: صنعت کشــور یکی از بخش هایی 
است که می تواند با عملکرد مناسب به آمریکایی ها 
بگوید که این شما بودید که شکست خوردید و این 

از عهده صنعت گرها برمی آید. 
جهانگیری گفــت: برای یک دوره باید ســختی را 
تحمل کنیم و تولید را که مســاله اصلی است سرپا 
نگه داریم تا کارگران مشغول باشند و اشتغال حفظ 
شــود و این مهمترین عامل شکست سیاست های 

آمریکاست.
وی افزود: ما می دانیم که بهترین راهکار برای واردات 
و صــادرات این اســت که قید و بنــد اداری وجود 
نداشته باشــد اما این را هم می دانیم که قیمت های 
بازار قیمت های واقعی نیست و می خواهند با فضای 

روانی کشور را بر هم بزنند.
جهانگیــری، صادرات را پیشــران اقتصاد کشــور 
توصیف کرد و گفت: صادرکنندگان ســربازان خط 

مقدم جبهه اقتصاد هستند.
وی گفت: بایــد از ظرفیت هــای بخش خصوصی 
اســتفاده شــود و نظام توزیع را با کمک اصناف به 
پیش ببریم تا از افزایش بی دلیل قیمت ها جلوگیری 

شود. 



ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ودوم  آبان 97 7
Jahane Madan

در سخنرانی معارفه به عنوان وزیر جدید صنعت،معدن و تجارت

 رحمانی: پیشانی برنامه آینده وزارت صمت 
مبارزه با فساد است

وزیر صنعت، معدن و تجارت دراین مراسم 
از تشکیل کارگروه های تخصصی در ستاد 
تحریم وزارت متبوع خود تحت عنوان حفظ 
جریان اشتغال موجود و نیز تامین کالاها و 

مایحتاج عمومی خبر داد.
رحمانی افزود: با بخش خصوصی و تشــکل های 
صنفی و صنعتی در زمینه چگونگی مدیریت ارز و 
تامین و توزیع و نظارت بر کالاها نشستی برگزار 
کرده ایم و این کارگروه ها در حال حاضر تشکیل 

شده است.
وی تاکید کرد: امــروز راه مقابله با تحریم حتما 
توجه به بخش خصوصی، معدن، صادرات، صنایع 

دانش بنیان و حفظ جریان تولید است.
رحمانــی با بیان اینکــه به مدیرانی با ریســک 
پذیری بالا نیازمندیم، افزود: در شرایط جدید به 
مدیرانی ســالم و با مدیریت جهادی نیازمندیم و 
حتما یکی از پتانسیل های مهم مجموعه وزارت 

صمت سرمایه انسانی ان است.
وی تصریح کرد: در شرایط تحریم محدودیت هایی 
بر ما تحمیل می شــود. اما تحریم ها فرصت هایی 
را نیز به همراه دارد کــه بخش معدن یکی از ان 
فرصت ها در حوزه اقتصاد غیرنفتی بوده و بسیار 

تاثیرگذار است.
رحمانی بــه ممنوعیــت واردات 1300 قلم کالا 
اشــاره کرد و افزود: این ممنوعیت ها پیشــتر با 
مقاومت هایــی همراه بــود اما امــروز این اتفاق 

افتاده و مبحث تولید این کالاها در داخل بسیار 
پررنگ تر شده اســت.همچنین در حوزه صادرات 
نوســانات نرخ ارز ممکن اســت در بخش هایی 
اســیب زا باشــد اما فرصتی جهشــی نیز ایجاد 

می کند.
وی بــا تاکید بر توجه بیشــتر و تمرکز بر بخش 
صادرات و معدن اضافه کرد:  در این موارد جلسات 
متعددی برگزار شــده و نیز در شورای گفت وگو 
تمرکز بر ایــن مباحث بود امــا در جاهایی باید 
تسهیل گر باشیم، گره ها را باز کنیم و در بخشی 
که اشتغال اســیب دیده می توان در بخش های 

دیگر اشتغال جدید ایجاد کرد.
وی با تاکید ویژه بر پتانسیل های سرمایه انسانی 
و فعالان بخش اظهار کرد: در دوره جدید بر این 
بخش ها توجه جدی تری خواهم داشت و اعتقاد 
دارم همه عوامل موفقیــت در تولید، صادرات و 
اقتصاد کشور در نهایت به ســرمایه های انسانی 

بازمی گردد و محور کار خواهد بود.

 طراحی مرکز جامع همفکری
 و اتاق های فکر

رحمانی در ادامــه با اعلام خبــر طراحی مرکز 
جامع همفکری و اتاق های فکر افزود: بحث ایجاد 
اتاق فکر، علاوه بر ساختارهای موجود نظیر اتاق 
تعاون بازرگانی، اصناف، کمیسیون های مجلس و 
... مطرح شد و شامل اتاق های فکر صنعت، معدن 

و صنایع معدنی، بازرگانی و تجارت، صادرات و ارز 
فن اوری و اینده پژوهی می شود.

وی ادامه داد: محــور این اتاق های فکر با توجه به 
شــرایط موجود و تحریم های یک جانبه جدید از 
ســوی آمریکا اتاق فکر صنعــت بازرگانی بود که 
زودتر از ســایر بخش ها آن را تشکیل دادیم و در 
این اتاق فکر از نظرات صاحبــان فکر و صنایع از 
بخش های خصوصی اســتفاده کردیــم و این در 
حالی بود که خودشان هم بسیار استقبال کردند و 
ما این را سرمایه هستی خود می دانیم که می توان 

هر مشکلی را با این جمع حل و فصل کرد.

پیشانی برنامه آینده مبارزه با فساد است
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه این مراسم 
تصریح کرد: پیشــانی برنامه اینده مبارزه با فساد 
است و اعتقاد دارم رشــد هر صنعتی وابسته به 
عواملی اســت که مبارزه با فســاد از مهمترین 
انهاســت و اعتقاد دارم فســاد سیستمی نداریم 
اما به خاطر شــرایط جدید باید با هر گونه فساد 
مبارزه کنیــم و بهترین راه مبــارزه نیز دقت در 
تصمیمات و مشــورت با صاحبان فکر و صنعت 

است که فساد را به حداقل می رساند.

توسعه دولت الکترونیک و شفاف سازی
رحمانی با اشاره به سامانه های موجود در وزارت 
صمت افزود: توســعه دولت الکترونیک، شــفاف 
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سازی و تکمیل سامانه ها را در برنامه خود داریم 
و این در حالی است که سامانه کاداستر معدنی، 
بهین یاب، جامع انبارها، شناســایی کالاو... را در 

حال تکمیل داریم.
به گفته وی خط تبادل با دســتگاه ها شروع شده 
اســت و طرح شناســایی را در تولیــد ملی آغاز 

کرده ایم.
وی ادامــه داد: نوســازی صنایع نیــز از جمله 
اولویت های وزارت صمت اســت و در این زمینه 
نوسازی 10 هزار واحد تولیدی در بخش صنعت 

و معدن را در برنامه داریم.

تدوین و ابلاغ نقشه راه معدن
رحمانی در ادامه با اشــاره به تدوین و ابلاغ نقشه 
راه معدن گفت: این نقشــه با حضور بیش از 40 
نماینده مجلس و مسوولین ســایر دستگاه ها به 
تازگی ابلاغ شد و سرلوحه کار ما در بخش معدن 

خواهد بود.
وی ادامه داد : اکتشاف 300 هزار کیلومتر خطی 
را به طور ســالانه در برنامه داریــم و با همکاری 
زیرمجموعه هــای مرتبــط جریــان جدیدی در 
حوزه اکتشــاف را شــروع کرده ایم چرا که تا به 
حال اکتشافات ما ســطحی بوده اما باید به مانند 
کشورهای دیگر به سمت اکتشاف عمقی حرکت 

کنیم.
همچنین در این زمینه 400 منطقه امید بخش را 
با این پهنه بندی تعریف کردیم و امیدواریم از دل 

این اکتشافات، معادن مگاسایز نیز کشف شود.

تاثیر استارتاپ ها بر صنعت و بازرگانی
وی با توجه دادن بر بحث فعالیت اســتارتاپ ها در 
کل صنعت افزود: با فعالیت استارتاپ ها بنگاه داری 
با شیوه های سنتی مشکل تر خواهد شد و لازم است 
در حوزه فرآیند تولیــد بازرگانی خدمات و توزیع 
بازرگانی به این بخش ورود کنیم تا با اســتفاده از 

نیروهای جوان به اهداف مورد نظر دست  یابیم.
به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت صادرات مواد 
معدنی، فعال ســازی معادن کوچک به خصوص 
در مناطق محروم و روســتاها و جلوگیری از خام 
فروشی، یکی از دیگر طرح های ویژه  وزارت صمت 

خواهد بود.

تامین منابع ارزی 
برای کالاهای اساسی

وی تصریح کرد: در حوزه بازرگانی، ذخیره سازی 
کالاها بهتر از دوره های قبل بوده و هست و دولت 
با همه مشــکلات ارزی برای 6 ماه ابتدای سال و 
6 ماهه دوم و همچنین ســال اینده ارز مورد نیاز 

کالاهای اساسی را تامین کرده  است.

 55 برنامه در حوزه لجستیک 
و تامین کالا تعریف شده است

رحمانی کشورهای همسایه و اطراف کشورمان را 
بهترین پتانسیل توسعه صادرات برشمرد و افزود: 
امســال 10 پروژه  ویژه  را در دستور کار داریم و به 
طور کلی 55 برنامه در حوزه لجســتیک و تامین 
کالا، معادن کوچک، نوســازی صنایــع و ناوگان، 
ارتباط صنعت و دانشــگاه و... تعریف شــده است 
و در این زمینه در 3 ســال اینده 22 هزار ناوگان 
سنگین نوسازی خواهیم کرد و در 10 سال اینده 
به 40 هزار واگن نیازداریم و نیز در 5 ســال اینده 
یک هزار فروند کشــتی و اقیانوس پیما در داخل 

کشور ساخته خواهد شد.
رحمانی همچنین بــا تقدیر و تشــکر از فعالان 
صنعتی، معدنی و تجــاری و همراهی نمایندگان 
مجلس با دولــت و خدمات شــریعتمداری وزیر 
ســابق صنعت، معــدن و تجارت اظهــار کرد: از 
این بــه بعد به همراهی و تصمیمات مشــترک با 
 صاحبان فکر و اندیشه در بخش خصوصی بیشتر 

نیاز داریم. 

پیشانی برنامه آینده 
مبارزه با فساد است و 

اعتقاد دارم رشد هر 
صنعتی وابسته به 

عواملی است که مبارزه با 
فساد از مهمترین 

آنهاست و اعتقاد دارم 
فساد سیستمی نداریم 

اما به خاطر شرایط جدید 
باید با هر گونه فساد 

مبارزه کنیم و بهترین راه 
مبارزه نیز دقت در 

تصمیمات و مشورت با 
صاحبان فکر و صنعت 

است که فساد را به 
حداقل می رساند
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در مراسم خداحافظی با وزارت صمت 

 شریعتمــداری: در دوران وزارتم 
حوادثی خارج از اراده ما اتفاق افتاد

یکی از سخنرانان مراسم تکریم و معارفه 
وزارت صنعت،  و جدید  پیشــین  وزرای 
این  پیشین  وزیر  بالتبع  تجارت،  و  معدن 
بلافاصله  که  بود، شریعتمداری  وزارتخانه 
پس از استیضاح پر ماجرا از این وزارتخانه 
بــه وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
رفت در این مراسم به برخی نکات سوال 
برانگیز وزارتش در وزارت صمت اشــاره 

کرد.
وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت با اشاره به 
اینکه توقف رشد نرخ ارز تصمیمی راهبردی از 
سوی دولت بود، گفت: تغییراتی که اتفاق افتاد، 
محدودیت هایی در اقتصاد کشــور ایجاد کرد و 
نرخ ارز افزایش یافت، با این حال دولت تصمیم 

گرفت روند رو به رشد نرخ ارز را متوقف کند.
محمد شریعتمداری اظهار کرد: در طول بیش 
از یک ســال که در وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت به خدمت مشغول بودم، حوادثی اتفاق 
افتاد که خــارج از اراده ما بــود و اولین مورد 
آن به حوزه سیاســت خارجی مربوط می شــد 
و نتیجه این حوادث، بــروز عدم قطعیت ها در 
اقتصاد و پمپاژ یاس و نا امیدی در جامعه بود و 
آثار آن را در سیاست های ارزی، تولید و تجارت 

شاهد بودیم.
وی با اشاره به اینکه تا پیش از آن در بسیاری 

از گروه هــای کالایی شــاهد رشــد بودیم و تا 
بهمن  ماه سال گذشته روند طبیعی در اقتصاد 
داشتیم و آنچه تحت عنوان بحران ناکارآمدی 
اطلاق می شود وجود نداشت، خاطرنشان کرد: 
تغییراتی که اتفاق افتــاد، محدودیت هایی در 
اقتصاد کشــور ایجاد کرد و نــرخ ارز افزایش 
یافت، با این حال دولــت تصمیم گرفت روند 
رو به رشد نرخ ارز را متوقف کند که تصمیمی 

راهبردی بود.
وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر 
اینکه در حال حاضر پس از چند ماه انتقاداتی 
به سیاســت های ارزی وارد می شود، گفت: در 
آن روزها کشور در لبه پرتگاه بود و باید چنین 
تصمیمی پیش گرفته می شــد. امروز نیز با دو 
نوع ارز 4200  تومانی که برای کالاهای خاص، 
مواد اولیه، کالاهای اساســی و مورد نیاز مردم 
پرداخــت می شــود و ارز  7500 تومانی برای 
باقی کالاها مواجهیم که با نرخ ارز در بازار آزاد 

تفاوت دارد.
شــریعتمداری با بیان اینکه در بخش ســامانه 
ثبت ســفارش تلاش شــد تا ماموریت ها بین 
وزارتخانه های مختلف تقســیم شــود تا کارها 
در مســیری پیش برود که کنتــرل و نظارت 
بیشــتری صورت گیرد، اظهار کــرد: امروز و 
در شــرایط تحریم باید در ابعاد گوناگون برای 

تســهیل امور تولید گام های اساســی برداشته 
شــود چرا که در حال حاضر کشــور به تولید 
نیــاز دارد و اگر در بخش تولیــد قطعه ای نیاز 
است باید با یک تماس تولیدکننده بتواند قطعه 
را دریافت کنــد و نباید در صف واردات کالا از 

طریق نیما قرار بگیرد.
وی با اشــاره به اینکه امروز کشور نیازمند این 
است تا مجموعه ای از فعالیت ها را با مکانیسم 
بدون انتقال ارز و بدون اینکه از سامانه نیما ارز 
گرفته شــود انجام دهد، یادآور شد: در گذشته 
راهکاری تحت عنوان "حساب باز" مدنظر قرار 
گرفت که بین تولیدکنندگان در داخل و خارج 
کشور و شرکای آن ها برقرار بود، اما امروز کاملا 
متوقف شده است و انتظار داریم در چارچوبی 

اجازه دهیم این اقدام بار دیگر انجام شود.
وزیر ســابق صنعت، معدن و تجــارت با تاکید 
بر اینکه حیات کشــور در گرو حمایت از تولید 
اســت و در این راســتا باید اقداماتی در جهت 
تسهیل امور تولید انجام گیرد، گفت: علاوه بر 
این، امروز بسیاری فروشندگان حاضرند نسبت 
به فروش کالای خود اقدام کنند و باید شرایط 

آن را فراهم کنیم.
شــریعتمداری در پایان نیز ترامپ را بســیار 
کوچک تر از آن دانست که ملت و مردم بزرگ 

ایران را متوقف کند. 
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در مراسم تودیع و معارفه رییس سازمان نظام مهندسی معدن؛

رحمانی: انقلاب معدنی امکان پذیر است 

مراســم معارفه و تودیع رییس ســازمان نظام  مهندسی معدن با 
حضور وزیر صنعت، معــدن و تجارت، معاون معدنی وزارت صمت، 
فعالان این بخش و تشکل های معدنی در اتاق بازرگانی و صنایع و 
معادن ایران برگزار شد. در این مراسم داریوش اسماعیلی با حکم 
ریاست جمهوری و بنا به معرفی وزیر صنعت، معدن و تجارت برای 
مدت 3 سال به عنوان »رییس شورای مرکزی و رییس سازمان نظام 
مهندسی معدن« منصوب و از زحمات نادعلی اسماعیلی به عنوان 

رییس پیشین نظام مهندسی معدن ایران قدردانی شد.
داریوش اســماعیلی از دی  ماه 96 تاکنون رییــس دبیرخانه تعامل دولت 
و مجلس در بخش معــدن و صنایع معدنی اســت. متولی صنعت در این 
مراســم از امکان پذیری انقلاب معدنی ســخن به میان آورد و عنوان کرد 
بخش معدن ظرفیت بســیار بزرگ و بی بدیلی است که می تواند در توسعه 
اقتصاد ملی نقشی موثر و فعال ایفا کند. به  گفته رضا رحمانی برای تفویض 
اختیار در حوزه معــدن هیچ محدودیتی وجود ندارد و وزارتخانه متبوعش 
ایــن آمادگی را دارد که برای انجام بهتر امور نســبت به تفویض اختیار به 
اســتان ها، تشکل ها و نظام مهندســی معدن اقدام کند تا پای همه در کار 

باشد و در تصمیم گیری ها شریک باشند. 
رحمانی با اشاره به ابلاغ نقشه راه معدن گفت: با این نقشه، راهکار مبنایی 
شــروع شده و باید از امروز فعالیت توســعه ای را آغاز کنیم و باور دارم که 

انقلاب معدنی امکان پذیر است. 
وی اظهــار کــرد: از فعــالان بخــش معــدن ایــده می خواهیــم و اگر 
شــکوفایی بخش معــدن با اصلاح زیرســاخت ها، توســعه اکتشــاف یا 
بــا ایده هــای جدیدتر امکان پذیر اســت، تشــکل ها می تواننــد به کمک 
بیاینــد تا شــاهد شــکوفایی ایــن بخــش و افزایش ســهم معــدن از 
 GDP باشــیم و ایــن درحالی اســت که تشــکیل اتاق فکــر معدن را 

شروع کرده ایم. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: از خصوصیات دوره جدید نیز همین 
اســت که اتاق های فکر را تشــکیل می دهیم و بازوهای مشورتی را چه در 

حــوزه صنعت، چه صادرات، چه معدن و... تقویــت می کنیم. باید در دوره 
جدید سعی کنیم از ظرفیت های فکری و سلیقه های گوناگون بهره ببریم. 
وی با بیان اینکه در این دوره باید چند معدن مگاسایز تعریف شوند، افزود: 
زیرساخت ها نیز باید با نقشــه راه معدن هماهنگ باشند و با دستگاه های 
دیگر نیز در این زمینه هماهنگ شــده ایم، اما اســاس کار صاحب نظران و 

فعالان بخش معدن هستند. 
رحمانــی تاکید کرد: در زمینه معدن باید مــوازی کاری و پراکنده کاری را 

کنار بگذاریم و همه با هم هماهنگ باشیم.

 داریوش اسماعیلی : کمک به وزارت صمت 
در بخش های حاکمیتی

در این مراســم همچنین داریوش اســماعیلی رییس جدید سازمان نظام 
مهندسی معدن با تشــریح محورهای کاری خود گفت: هدف ما کمک به 
وزارت صمت در بخش های حاکمیتی است که نمی توان به بخش خصوصی 
واگــذار کرد و به عنوان بــازوی وزارتخانه در اجرای امــور حاکمیتی قدم 

برمی داریم.
داریوش اسماعیلی با تاکید بر کمک به حضور بیش از پیش بخش خصوصی 
در صحنه فعالیت های معدنی و بازرسی ها، نظارت، آموزش و پژوهش افزود: 
بخش قابل توجهی از 1700 هزارمیلیارد تومان نقدینگی کشــور می تواند 

به بخش معدن کشیده شود و در این زمینه سرمایه گذاری صورت گیرد.
وی در ادامه هوشمند سازی فعالیت ها را بهترین راه مقابله با فساد در این 
بخش عنوان کرد و افزود: اصلاح نظام مهندســی معدن از ضروریات بوده 
و این در حالی اســت که چندین سال پیش تدوین شده و ضرورت دارد با 
توجه به فعالیت های امروز اقدامی صــورت گیرد که ما می توانیم آن را در 

قالب طرحی به مجلس ارایه کنیم.
اسماعیلی در پایان با اشاره به تدوین نقشه راه معدن گفت: در 72 بند این 
نقشــه و در اجرای آن از نظام مهندســی معدن نام برده شده و ما در این 

زمینه آمادگی خود را اعلام می کنیم. 
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دکتر شبستری مطرح کرد:

 ضرورت انقلاب معدنــی 
 اقتصادی شــدن اکتشاف 
استخراج و فرآوری موادمعدنـی 

بدون شک ایجاد انقلاب به معنی ایجاد تغییر است، آن چه که زیربنای یک انقلاب را فراهم می کند احساس نیاز به تغییر در شرایطی است که تا برهه ای از زمان به پیش 
رفته است و اکنون که بحث از انقلاب معدنی می کنیم باید به این نکته توجه داشته باشیم که لازمه ایجاد این انقلاب ایجاد تغییراتی بنیادین است. در کنار این تغییرات، 
ایجاد انقلاب معدنی بدون شــک الزاماتی هم دارد که یکی از مهمترین موارد به کارگرفتن مدیرانی اســت که به ایجاد انقلاب معدنی اعتقاد داشته باشند و قادر به انجام 
اصلاحات اقتصادی و پایین آوردن هزینه های تولید  باشند. در همین راستا ماهنامه جهان معدن در گفت وگویی با دکتر حمید شبستری نایب رییس هیات مدیره انجمن 
تخصصی تحقیق و توسعه صنایع و معادن و استاد دانشگاه تربیت مدرس انجام داده است؛ دکتر شبستری در این گفت وگو با اشاره به داشتن واحدهای قوی و فعال تحقیق و توسعه 

و همکاری معدن با دانشگاه ها و خبرگان بخش معدن، به ضرورت های انقلاب معدنی اشاره کرده است که شرح این گفت وگو در ادامه مي آید:

  از دیدگاه شما به عنوان یک استاد دانشگاه ضرورت هاي ایجاد انقلاب 
معدني در کشور چیست و چرا نیاز به انقلاب معدني داریم؟

ضرورت انقلاب معدنی در ایران برای اقتصادی شدن اکتشاف، استخراج و فرآوری 
مواد معدنی است که در حال حاضر این فعالیت ها اقتصادی نیستند و هزینه های 
تولید و قیمت تمام شده مواد معدنی به دلیل بی برنامه گی و عدم وجود سیستم 
مدیریتی توانا در اجرای قوانین در بخش معدن غیرمنطقی و غیرقابل توجیه است.
 اســتفاده از نیروی کار با تجربه، داشــتن واحدهای قوی تحقیق و توســعه، به 
کارگیــری تکنولوژی در تولید اقتصادی، تغییر روش های اســتخراجی معادن 
مختلف ) به خصوص زغالســنگ که بعضا هنوز بــا روش های پرهزینه قدیمی 
استخراج می شوند( سرمایه گذاری در بخش اصلاح روش های استخراجی و تولید 
و از همه مهم تر به کارگیری مدیران حرفه ای و دلســوز که معتقد به تحقیقات 
کاربردی و کاهش هزینه ها و نیز آماده همکاری با محققین و مراکز علمی کشور 
باشند از ضرورت های انقلاب معدنی به شمار می رود. مورد دیگر ارزش قایل شدن 
بــرای کار و فعالیت تولیدی با دفع قدرت های موازی مدیریت در محیط معادن 
است که متاسفانه همواره مانع انجام کارهای توسعه ای معادن می شود. به هرحال 
تا مدیریت کلان کشور نتواند و یا نخواهد این اشکالات را برطرف کند، هیچ اقدام 

دیگری در این زمینه تاثیرگذار نخواهد بود.
  ظرفیت هاي داخل کشــور ما براي رســیدن به انقلاب معدني چه 

چیزهایی است؟
ظرفیت هایی که باید در نقشه راه معدن لحاظ شوند عبارتند از: مدیریت کارآمد 
و مســلط به مســایل فنی- اقتصادی معدن؛ داشتن واحد قوی و فعال تحقیق و 
توسعه و همکاری با دانشگاه ها و خبرگان بخش معدن؛ کاهش هزینه های مازاد و 
انتظارات سایر ادارات دولتی از معادن که بعضا بسیار هزینه بر و غیرمعقول است؛ 
حذف قدرت های موازی در معدن که به تحریک کارگران و کارکنان می پردازند از 
قبیل شوراها و تشکل های کارگری که منجر به باندبازی و سیاسی بازی در محیط 
معدنی شده و از انجام کارهای اساسی معدن جلوگیری می کنند و در نهایت به 
حذف و برکناری نیروهای کارآزموده و متخصص از محیط های معدنی می انجامد 
کــه متاســفانه در حال حاضر مدیران قادر به برخورد بــا این قدرت های موازی 

تصمیم گیــر نبوده و نمی توانند فعالیت هــای آنها را در چارچوب قوانین محدود 
کنند و بیشتر آنها برای بقای خود تابع این قدرت ها می شوند؛ اصلاح قانون کار 
در جهت انجام تولید بهینه و اقتصادی؛ انجام طرح های توسعه ای معادن جهت 
افزایش ارزش افزوده در معادن مختلف؛ انجام تحقیقات کاربردی مستمر توسط 
کادر قوی جهت بهینه ســازی تولید و پایین آوردن قیمت تمام شــده؛ کمک به 

معادن در خصوص پرداخت عوارض، بیمه، مالیات و حقوق دولتی آنها
  به نظر شما بخش معدن و صنایع معدني نسبت به سایر بخش ها چه 
مزیت هایي دارد که قابلیت این را داشته باشد که تکیه گاه رشد و توسعه 

اقتصاد پایدار کشور شود؟
پیش از هر چیز اینکه منابع غنی مواد معدنی در ایران باید اکتشــاف شوند و در 
این زمینه ســرمایه گذاری های لازم صورت بگیرد در واقع این اکتشــافات باید 
کاملا علمی و فنی باشــد و ذخیره معدن باید دقیقا مورد ارزیابی قرار گیرد. این 
در حالی اســت که بسیاری از اکتشافات در کشــور ما کامل انجام نشده و برای 
سرمایه گذار داخلی و خارجی دقیق نیستند. معادن متوسط و بزرگ که هم اکنون 
در حال بهره برداری هستند هم همچنان نیاز به تامین سرمایه در گردش و انجام 
اصلاحات لازم برای بهینه و اقتصادی شدن تولید دارند؛ در دسترس بودن نیروی 
کار متخصص و مراکز دانشــگاهی معدنی در کشور از مسایلی است که می تواند 
موجب پیشرفت بخش معدن و ایجاد توسعه پایدار را فراهم کند که البته این مورد 
باید منجر به انجام پروژه های تحقیقاتی کشــور شود تا امور معدنی ما به صورت 
علمی تری پیش روند به خصوص این که بخش معدن از قابلیت ایجاد ارزش افزوده 
بالایی هم برخوردار است؛ مورد دیگری هم که باید مدنظر قرار گیرد استفاده از 

منابع انرژی مناسب در تولید است که در این زمینه بسیار تاثیرگذار است.
  به عنوان ســوال آخر، به نظر شما ایجاد انقلاب معدني چه فواید و 

مزایایي براي کشور دارد؟
انقلاب معدنی بدون انجام اصلاحاتی که شرح آن داده شد، انجام شدنی نیست و 
شعاری بیش نخواهد بود. اگر بتوان این اصلاحات را انجام داد و مانعی در مسیر 
این اصلاحات ایجاد نشود، قطعا فعالیت های معدنی در کشور اقتصادی می شود 

و در مصرف داخلی و صادرات رقابت پذیر می شود. 

طاهره گودرزی
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ضرورت هاي ایجاد انقلاب معدني در 
کشور از دیدگاه شما چیست و چرا نیاز 

به انقلاب معدني داریم؟
به لحاظ جریان مدیریت هر برهه ای از زمان 
قابل تعیین است، گاهی صحبت از مدیریت 
زمان و گاهــی مدیریت بهــره وری مطرح 
می شــود. امروزه مدیریت تغییر در دنیا به 
عنوان ســرفصل مدیریت مطرح است اما به 
این مفهوم نیســت که عوامل قبلی مدنظر 

نیست بلکه باید با اجرای آن عوامل شرایط 
جدیدی را به لحــاظ مدیریتی تدوین کرد. 
امروزه دانستن زبان و کامپیوتر نشان دهنده 
سواد نیست بلکه با سواد به کسی می گویند 
که توانایی ایجاد تغییر داشته باشد. بنابراین 
تغییرات بر مبنای تفکر مدیریتی روز جهان 
یک الزام است. اینکه این تغییرات مفهومش 
چیســت و چگونــه باید انجام شــود، خود 
نیازمنــد برنامه ریزی، ســرمایه گذاری و از 

همه مهمتر نیروی انسانی متبحر، با تجربه و 
با تحصیلات روز است تا بتواند استراتژی های 

هدفمندی برای تغییر تدوین کند.
 در بحــث ضرورت تغییــر در بخش معدن، 
نســبت ذخایــر موجود کــه نزدیک به 50 
میلیارد تن اســت به نسبت میزان استخراج 
ســالیانه که حدود 400 میلیون تن در سال 
اســت از نظر جهانی در سطح بسیار پایینی 
قــرار دارد. برای اینکه بتوانیم ســهم بخش 

دکتر سعدمحمدی معاون طرح های توسعه ایمیدرو مطرح کرد:

انقلاب معدنی لازمه افزایش تراز معدنکاری 
نبوداعتمادناشیازبازپرداختسود،جریانهاینقدینگیرابهسمتسیستمهایدلالیپیشمیبرد

"انقلاب معدنی" تعبیری اســت که دکتر رحمانی وزیر  جدید 
صنعت، معدن و تجارت در مراسم تودیع و معارفه رییس جدید 
سازمان نظام مهندسی معدن آن را یاد کرد؛ وزیر جدید صمت 
با اشــاره به اینکه "امروز بهترین فرصت برای انقلاب معدنی 
اســت" از فعالان بخش معدن خواست تا برای شــکوفایی این بخش 
ایده های جدیدی ارایه دهند تا شاهد شــکوفایی این بخش و افزایش 
ســهم معدن از GDP باشیم.  در همین راستا ماهنامه علمی، تحلیلی و 
خبری "جهان معدن" بر آن شد تا با کارشناسان و صاحبنظران در این 

زمینه به بحث و گفت وگو بپردازد. 
دکتر اردشیر ســعد محمدی که فعالیت در بخش معدن را از حدود سه 
دهه قبل و از ســطوح پایین کارشناسی شروع کرده و به اصطلاح خاک 
خورده این بخش است، از مدیران و فعالان سرشناس حوزه معدن است 
که در کارنامه سی ساله فعالیت خود مسوولیت های متعددی را از جمله 
مدیرعاملی شــرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، شرکت ملی مس 

ایران، شــرکت میدکو، شــرکت ملی فولاد ایران، ذوب آهن اصفهان، 
هلدینگ توسعه معادن روی ایران و ... داشته و اکنون معاون طرح های 
توسعه سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدور( 
است و البته در کنار تمام این مســوولیت ها، استادی و عضویت هیات 
علمی دانشگاه آزاد اسلامی و نمایندگی وزارت صمت در گروه بین الملل 
تحقیقات مس و کارشناس رســمی دادگستری در بخش معادن کشور 
نیز دیده می شــود. این سابقه سی ساله و تجارب طولانی در زمینه های 
مختلف کارشناســی، اجرایی و مدیریتی او را در بخش معدن و صنایع 
معدنی به مدیری شــناخته شــده و صاحب نظر تبدیل کرده است؛ در 
گفت وگوی ایشان با جهان معدن بحث انقلاب معدنی مطرح شد و دکتر 
ســعدمحمدی تدوین برنامه هدفمند اقتصادی همگام با استراتژی های 
روز دنیا، استفاده از نیروی انسانی شایسته و جذب سرمایه گذاری را از 
الزامات تحقق انقلاب معدنی در کشــور عنوان کرد. شرح این گفت وگو 

اکرم شعبانیدر ادامه می آید:
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معــدن در تولید ناخالص ملــی را افزایش 
دهیم و جایگاه کشــورمان را در این زمینه 
بالا ببریم نیازمنــد یک تغییر نگاه و  روش 
هســتیم. برای این تغییر نــگاه باید برنامه 
ریــزی به همــراه عملیات اجرایــی کرد و 

نظارت کامل و دقیق داشته باشیم.
با این حــال از نظر من تغییــرات در همه 
زمینه هــا بایــد اجرا شــود؛ در تجهیزات و 
ماشــین آلات، در روش هــای طراحــی و 
مدل های اجرا که نیازمند ســرمایه گذاری 
اســت، و با استفاده از دانش روز باید نیروی 
انسانی متبحر را برای این تغییرات پرورش 
دهیم تا بتوانیــم در بحث صنایع معدنی به 
طور جدی تر و فنی تر عمل کنیم. ما ذخایر 
متنوعی از عناصر داریم و می توانیم با تفکر 
انقلاب معدنــی، تراز معدن کاری خود را در 

جهان افزایش دهیم. 
اینها مواردی اســت کــه در دنیا به صورت 
مدلینــگ مطــرح می شــود و اظهــار نظر 
شخصی نیست و  مدل ها امروز تعیین کننده 
هســتند. به طور مثال سطح یک کارخانه، 
تعداد پرسنل، ســایز ماشین آلات، حداقل 
اســتخراج ســالیانه و ... همه مدل و تعریف 
خــاص دارند. اگر بخواهیم در بازارهای بین 
المللــی به لحاظ قیمت تمام شــده حضور 
داشته باشیم ناچاریم سطح قیمت تمام شده 
را در بخش معدن و صنایع معدنی به نوعی 

با قیمت های جهانی تطبیق دهیم. 
 ظرفیت هاي ایران براي رسیدن به 

انقلاب معدني چیست؟
مــا در کشــورمان  دارای نیروی انســانی 
خوبی هستیم که نیازمند شناسایی و جهت 
دادن هســتند، از نظر منابع نیز در وضعیت 
مطلوبی به سر می بریم، اما مشکل تغییرات 
را در عدم ســرمایه گذاری نمی دانم، اگرچه 
نقدینگی خوبی در جامعــه وجود دارد، اما 
اگر مجموعه ای بتواند سود اقتصادی عاقلانه 
را تضمین کند، قابلیت جمع آوری سرمایه 

فراهم است. 
نبــود اعتماد ناشــی از بازپرداخت ســود 
اســت که جریان های نقدینگی را به سمت 
سیستم های دلالی پیش می برد. با این حال 
در بخش معدن نرخ بازگشت سرمایه نسبت 
به تمام موارد دیگر ســرمایه گذاری به طور 
متوســط بالاتر اســت. به اعتقاد من امکان 
انقــلاب معدنی و فرهنگی وجود دارد و باید 

در این مسیر برنامه ریزی کنیم.

 بخش معدن و صنایع معدني نسبت 
به سایر بخش ها چه مزیت هایي دارد که 
مي تواند تکیه گاهي براي رشد و توسعه 

اقتصاد پایدار کشور شود؟
شکی نیست تقریبا هیچ صنعتی وجود ندارد 
که مــواد اولیه اش از بخش معدن نباشــد. 
خودرو ســازی، فولاد، صنایع پتروشیمی و 
تمام محصولاتی که ناشی از مواد اولیه نفتی 
در واقع به صورت مصنوعی ایجاد می شــود 
از مواد معدنی تشــکیل می شوند. نوع نگاه 
و محاســبه ای که به لحــاظ گردش مالی و 
تولیــد ناخالص ملی صورت می گیرد، دارای 
ایراد است. اگر تاثیر بخش معدن در  صنایع 
را در نظر بگیریم جایگاه بخش معدن بیشتر 
به نمایش گذاشته می شود. جایگاه معدن و 
صنایع معدنی در ایران باید بســیار بالاتر از 

این رتبه ای که داریم، باشد. 
یکی از راه های محرومیــت زدایی در نقاط 
محروم، ســرمایه گــذاری در بخش معدن 
است. همان طور که می دانید معادن در نقاط 
دورافتــاده وجود دارد که می تواند تحول در 
منطقه به وجود بیاورد؛ منطقه پتاس خور و 
بیابانک، کک سازی زرند و معدن سنگ آهن 
جلال آباد، معدن زرشوران در منطقه تکاب 
و ... چهره این شــهرها را از نظر اجتماعی و 

اقتصادی تغییر داده اند.
در حــال حاضر هــم یکــی از دغدغه های 
اصلی کشور بحث اشــتغال است که بخش 
معدن آمار اشــتغال را به طور مســتقیم و 
غیر مســتقیم می تواند افزایــش دهد و به 
لحاظ گردش مالی، بهبود شرایط اجتماعی 
منطقه و مــواد اولیه ارزان قیمت در صنایع 
به صورت مســتقیم تاثیرگذار اســت. نرخ 
بازگشت ســرمایه در ســرمایه گذاری های 
معدنــی بیانگر جذابیت این بخش اســت و 

باید با یک برنامه دقیق سرمایه گذار داخلی 
و خارجی را تشــویق کنیم تا در این بخش 

سرمایه گذاری کند. 
نکته دیگری که باید به آن اشاره کنیم بحث 
اســتراتژی است. به تازگی اتحادیه اروپا 20 
عنصر را به عنوان عناصر استراتژیک برای 5 
ســال آینده تدوین کرده است؛ نه تنها باید 
روی ایــن اطلاعات کار کنیــم بلکه باید به 
برنامه ریزی ها برای این عناصر اســتراتژیک 

جهت دهیم. 
 فکر می کنید الزامات دستیابي به 
انقلاب معدني در کشــور چیســت و 
تحقق ایــن هدف با چــه چالش ها و 

مشکلاتي روبروست؟
تدویــن برنامــه هدفمنــد اقتصــادی بــا 
اســتراتژی های روز دنیــا، نیروی انســانی 
شایســته و ســرمایه گذاری مــورد نیاز از 
الزامــات انقــلاب معدنی اســت. همچنین 
شــناخت عمومی در ارتباط با بخش معدن 
باید شــکل بگیرد که متاسفانه در کشور ما 
شناخت نسبت به معدن خیلی ضعیف است. 
افرادی که در بخش معدن کار می کنند و از 
بطن کار هســتند به واسطه شرایط کاری، 
ارتباط شــان با جامعه ضعیف است و امکان 
بیان شــرایط برای تغییر را ندارند. بنابراین 
وزارتخانه، نظام مهندســی معدن، تشکل ها 
و بنگاه هــای معدنی بایــد نقش ویژه ای در 
شناخت این بخش به آحاد جامعه ایفا کنند.

 و اما در پایان از نظر شــما به طور 
کلی انقلاب معدني چه فواید و مزایایي 

براي کشور به همراه دارد؟
اگــر در بخش معدن انقلاب شــکل بگیرد، 
جایگاه و تراز معدن در تولید ناخالص ملی، 
اشتغال، توانمندی صادراتی کشور ارتقا پیدا 
می کند و باعث افزایش سوددهی در بخش 
معدن می شــود؛ لذا انگیزه برای ســرمایه 
گذاری در این بخــش افزایش پیدا خواهد 
کــرد. با این انقلاب و حضور در مجامع بین 
المللی ســطح نیروی انسانی به لحاظ دانش 
و توانمندی ارتقا پیدا خواهد کرد و این بالا 
رفتــن جایگاه علمــی و عملی باعث حضور 
ما در کشــورهایی می شــود که قصد دارند 
در بخش معدن رشــد داشته باشند. ارزش 
بخش معدن در تولید ناخالص ملی افزایش 
می یابد، اشــتغال بیشتری شکل می گیرد و 
جلب انگیزه برای ســرمایه گذاری بیشــتر 

می شود. 

تدوین برنامه 
هدفمند اقتصادی با 

استراتژی های روز دنیا، 
نیروی انسانی شایسته 
و سرمایه گذاری مورد 
نیاز از الزامات انقلاب 
معدنی است. همچنین 

شناخت عمومی در 
ارتباط با بخش معدن 
باید شکل بگیرد که 

متاسفانه در کشور ما 
شناخت نسبت به معدن 

خیلی ضعیف است
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از نظر شما ضرورت های ایجاد انقلاب معدنی 
در کشــور چیست و چرا نیاز به انقلاب معدنی 

داریم؟
بــه نظر من مراد انقلاب معدنی این اســت که بتوان 
تحولی در بخش معدن کشــور ایجــاد کرد، چرا که 
ایران به دلیل غنی بودن از لحاظ منابع نفتی بر روی 
دیگــر معادن و ذخایر طبیعی خود چندان کار نکرده 
و  البته می توان گفت که اراده امپریالیســت جهانی 
هم این نبوده که سایر ذخایر در این کشور شناسایی 
شــوند؛ چرا که ذخایر معدنی نســبت به ذخایر نفتی 
چند امتیاز دارند و از جمله آنها می توان به اشــتغال 
زایی و محرومیت زدایی اشــاره کرد، اگر این ضرورت 
–انقــلاب معدنی- اتفاق بیفتد بســیار کمک کننده 
خواهــد بود؛ چرا که ما از نظر ذخایر معدنی در جهان 
رتبــه دهم را داریم؛ بعضی رتبه ما را 8 درصد ذخایر 
جهان می گویند، با وجود چنین رقم هایی یعنی سهم 
ما یک درصد جمعیت جهان اســت که البته این در 
رابطه با ذخایر به غیر از نفت و گاز هست که با در نظر 
گرفتن نفت و گاز این رقم بسیار بالاتر می رود و سهم 
ما بیشــتر می شــود. در هر صورت این تحول عظیم 

در بخــش معدن ضــرورت دارد و تعبیر آن به انقلاب 
معدنی چیزی است که ما امیدواریم اتفاق بیفتد؛ من به 
شخصه معتقدم هنوز برای شروع چنین دورانی نیاز به 
زیرساخت های زیادی داریم که دولت باید آن را فراهم 
کند –البته در حال آماده کردن مقررات مربوط به آن 

است- تا آماده انجام چنین حرکتی شویم.
یکی از این زیرساخت ها قوانین مالیاتی پیش رو است 
که بــرای تمام بخش ها از جملــه صنعتی و معدنی 
یکسان است و رقم 25 درصد از خالص درآمد مشمول 
مالیات است و این رقم همچنین برای تمام استان ها 
یکســان اســت؛ باید اینجا اذعان کنیم که این قانون 
مشــکلاتی دارد چون مالیات تابعی از نرخ بازگشــت 
سرمایه است، انجام اموری مثل هتل سازی، ساختمان 
سازی یا امور تجاری در سال بعضا سود بالای 50درصد 
دارد اما در معدن قاعدتا اینگونه نیست. این قانون باید 
به صورت استانی اصلاح شود؛ برای معادن که صنایع 
بالادســتی تلقی می شوند به منظور ایجاد انگیزه باید 
نرخ مالیات به ده درصد و یا حتی کمتر از آن برســد؛ 
در امور خدمات انجام کارهایی مثل خرید و فروش طلا 
که باعث گردش سرمایه می شود، می تواند با سالی 25 

درصــد مالیات کنار بیاید اما معدن کار نمی تواند این 
نرخ را بپردازد. برای شروع یک انقلاب معدنی معتقدیم 
که مالیات بخش معدن باید حداکثر 10 درصد باشد، 
در صنایع بالادستی نفت و فولاد باید به همین شکل 

تغییر اساسی در نرخ مالیات انجام گیرد.
موضوع بعدی بحث نرخ بیمه است که در حال حاضر 
در مجموع 30 درصد اســت که 7 درصد آن را کارگر 
می دهد، 3 درصد مربوط به بیمه بیکاری و 20 درصد 
را کارفرمــا پرداخت می کندو از نظر من این رقم هم 
باید اصلاح شــود چرا که صنایع معدنی صنایع پایدار 
است و این رقم باید حداکثر به 15 درصد برسد به این 
مفهوم که کارگر 5 درصد و کارفرما و بیمه بیکاری هم 
در مجمــوع 10 درصد باقی را بپردازد و البته این هم 
از مواردی اســت که می تواند ایجاد انگیزه کند. مورد 
بعدی هم در مورد حداقل حقوق و دستمزد است، این 
حداقــل باید تابعی از حداقل هزینه زندگی در محلی 
باشد که فرد در آن زندگی می کند؛ این موضوع جای 
تردید ندارد که حداقل هزینه زندگی در تهران با خاش 
یا زابل یا اردســتان یکسان نیست و تفاوت میان آنها 
بســیار اســت، از هزینه حمل و نقل تا اجاره خانه ها 

شفیعی رییس انجمن سنگ ایران:

 امیدواریم انقلاب معدنی 
اتفاق بیافتد

نفتمانعتوجهدولتومجلس
بهبخشمعدنشدهاست

انقلاب معدنی تعبیری است که وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت به تازگی 
در تودیع و معارفه روسای جدید و پیشین سازمان نظام مهندسی معدن از 
آن یاد کرد؛ در این مراسم رحمانی با تاکید بر این موضوع که "امروز بهترین 
فرصت برای انقلاب معدنی است" در واقع به تلاش خود در عطف توجهات 
دولتی و حکومتی به معادن و بهره برداری صحیح و منطقی از آنها در شــرایط تحریم 
اشاره کرد. در این رابطه بارها کارشناسان معدنی نیز تاکید کرده اند که علیرغم هدف 
گیری تحریم ها علیه ایران برای فلج کردن اقتصاد از طریق تحریم فروش نفت، بهترین 
گزینه پرداختن به بخش معدن و به کارگیری تمام ظرفیت های این بخش است که در 
عین حال قابل تحریم نیست؛ بر اساس آمارهای اعلام شده تعداد هشت هزار و پانصد 

معدن در کشور وجود دارد و بر این اساس ایران از نظر ذخایر معدنی جز 10 کشور برتر 
دنیاست که این در واقع بیانگر توان بالقوه معدن در ایجاد تحول اقتصادی در کشور 
ماست؛ البته این که آیا در شرایط فعلی امکان ورود به دوران انقلاب معدنی و به طور 
کلی زیرســاخت های لازم آن در ایران وجود دارد یا خیر از مســایلی است که در 
گفت وگو با ابوالقاسم شفیعی رییس هیات مدیره انجمن سنگ ایران به آن پرداخته ایم؛ 
رییس هیات مدیره انجمن سنگ ایران در این گفت وگو به مسایلی همچون عدم وجود 
زیرساخت های لازم و بعضی مشکلات نرم افزاری )در دست دولت( و مشکلات سخت 
افزاری )خارج از حیطه دولتی( برای ورود به دوران انقلاب معدنی اشاره کرده که شرح 

طاهره گودرزیاین گفت وگو در پی می آید:
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تفاوت اساســی میان تهران و دیگر شهرها وجود دارد 
و با اذعان به بحران بیکاری )در مناطقی که بالای 20 
درصد نرخ بیکاری وجود دارد( باید حداقل دســتمزد 

بر اساس توافق میان کارگر و کارفرما تعیین شود.
این سه مورد یعنی قانون مالیاتی، نرخ بیمه و حداقل 
دستمزد را اگر به زیرساخت های نرم افزاری تعبیر کنیم 
در واقع موضوع هایی است که در دست دولت است و 
دولت می تواند با یک اصلاح قوانین به رفع این مسایل و 
مشکلات بپردازد. اما بحث سخت افزاری آن بحث های 
سرمایه گذاری است. در این رابطه باید نرخ بهره بانکی 
در صنایع بالادســتی از بخش خدمات پایین تر باشد. 
یعنــی اگر معدن کاری تقاضــای وام کند باید با نرخ 
20 درصد مبلغ را برگرداند و در بخش ساخت و ساز 
و عمران و حتی تجارت هم نرخ یکســان اســت؛ در 
حــوزه بانکی از نظر من نرخ بهره برای معدن کار باید 
حداقل به 10 تا 12 درصد برسد. در بحث اکتشاف هم 
همینطور؛ به این مفهوم که طرف کلی هزینه اکتشاف 
می کند و بعد جوابی نمی گیرد به این مفهوم که کلی 
سرمایه هدر می شود به نظر من دولت باید بتواند برای 
این موارد معافیت مالیاتی بگیرد، یعنی اگر اکتشــاف 
جواب نگرفت باید در حوزه مالیاتی با طرف کنار بیایند 
و در مســایل اکتشــافی به افراد کمک کنند که البته 
اینگونه خدمات باید با ارایه مستندات انجام بگیرد تا 
حداقل به عنوان بخشی از مالیات یا حقوق دولتی این 
هزینه بی ســرانجام جبران شود چون قرار نیست که 
100 درصد این هزینه جبران شود، چرا که معدن کار 
با پذیرش ریسک دست به این کار زده  اما حداقل 50 
درصد آن باید یا از طریق بخشودگی مالیاتی یا از طریق 
بخشودگی حقوق دولتی سایر معادن به او کمک کنند 

تا بتواند فعالیت خود را ادامه دهد.
موضوع دیگر این است که ما در زمینه کارهای معدن 
در مناطق محروم نیاز به فرهنگ سازی داریم، حقیقت 
این است که وقتی معدنی در جایی اکتشاف می شود 
و مراحــل کار پیش می رود بیشــتر کارکنان از میان 
مردم همان مناطق انتخاب می شــوند، یعنی اشتغال 
زایی خیلی خوبی برای منطقه ایجاد می شــود اما در 
عین حال ســیل توقعات روستاییان به سمت معدن 
دار روانه می شــود که برای مرتفع شدن این موضوع 
نیاز به فرهنگ ســازی به وسیله بخشدار، فرماندار و 
حتی دهدار هســت؛ در حقیقت معدن، اشتغال زایی 
آن اقتصاد مناطق را می تواند تغییر دهد، به طور کلی 
مایحتاج زندگی و اقتصاد شهر با تغییر روبرو می شود و 
اگرچه قانون تاکید می کند 30 درصد از حقوق دولتی 
هــر معدن باید بــرای آبادانی منطقه ای که معدن در 
آن کشــف شده پرداخته شود اما دولت به دلیل کسر 
بودجــه این هزینه را نمی پردازد و تمام فشــار آن به 
معدن دار وارد می شود، در این فرهنگ سازی به نظر 
من واحدهای سیاسی و اجتماعی و حتی صدا و سیما 

نیاز است که به کمک بیایند.

و اما زمینه سازی برای سرمایه گذار خارجی در ایران 
بخــش دیگر این مبحث اســت که می تواند منجر به 
انقلاب معدنی شود، در واقع در این بخش ثبات قوانین 
از اهمیت بســیار بالایی برخوردار است؛ تغییر حقوق 
و قوانین دولتی از ســالی به ســال دیگر در این راستا 
می توانــد تاثیر منفی به جای بگذارد. منابع طبیعی و 
محیط زیست با تغییر قوانین –اگرچه در این باره تغییر 
قوانین به ندرت اتفاق می افتد- می توانند در این زمینه 
موجب ضرر و زیان و مانع ادامه کار شوند. سرمایه گذار 
خارجــی بیش از هر چیز به ثبات در قوانین نیاز دارد 
و این موضوع دلیلی است بر این که در ایران علیرغم 
سود و عیار بالای معادن سرمایه گذار خارجی ریسک 
زیادی را برای حضور در ایران نمی پذیرد چون ثبات در 

رویه ها و قوانین معدنی در ایران وجود ندارد.
وقتی تمام موارد قبلی آماده شــد، محورهای بعدی 
مربوط به موضوع حمل و نقل در بسترهای دریایی و 
بســترهای خشکی است؛ شما به اعتصاب و مشکلات 
بخش حمل و نقل در ایران توجه داشته باشید که این 
موضوع خود تا اندازه زیادی هزینه ها را بالا برده و البته 
در این رابطه توسعه حمل و نقل ریلی می تواند بسیار 

کمک کننده باشد.
بخش معدن و صنایع معدنی چه مزیت های 

نسبت به دیگر بخش ها دارند؟
این بخش ســه امتیاز ویژه دارد نخســت آن که چون 
انتخــاب منطقه و نوع معدن با ما نیســت و موهبتی 
اســت که در طبیعــت ایجاد شــده در حالی که در 
بخــش صنعت، صنعت گذار خود انتخاب می کند که 
چــه صنعتی را و در چه مکانی دنبال کند، این امتیاز 

معــدن باعث کمک به محرومیــت زدایی در مناطق 
مختلف می شود، در واقع این ذخایر که مورد اکتشاف 
قــرار می گیرد ذخایری در دل زمین اســت که برای 
خلق آنها ما هیــچ رنجی نبرده ایم، معادن مس، گچ، 
سنگ آهن و ... ثروت های عظیمی است که میلیاردها 
ســال قبل خداوند آنها را به ودیعه گذاشته و در زمان 
حاضر احیا می شود. و اما امتیاز بسیار مهم دیگر معدن 
این است که با یک سرمایه اندک اشتغال های بزرگی 
ایجاد می شــود و این در حالی است که در بخش های 
دیگر نیاز به سرمایه گذاری های سنگین وجود دارد و 
در نهایت و به عنوان آخرین امتیاز قابل شمارش این 
که وجود معادن اقتصاد پایدار برای دولت و مردم آن 

مناطق ایجاد می کند.
وقوع انقلاب معدنی چه مزایای داخلی برای 

ما می تواند داشته باشد؟
انقلاب معدنی و پردازش بخش معدن خطرات تحریم 
را از بین می برد. به این مفهوم که نفت زمانی که مورد 
تحریم قرار می گیرد اقتصاد ما را تحت فشار می گذارد 
اما در رابطه با معدن چنین تهدیدی وجود ندارد و در 
نهایت بها دادن به بخش معدن منجر به ایجاد و اجرای 
اقتصاد منهای نفت می شود که با انقلاب معدنی قابل 
تحقق اســت و این مهم زمانی بیشتر مورد توجه قرار 
می گیــرد که بدانیم ما در حوزه زراعت و کشــاورزی 
هم حرف زیادی برای گفتن نداریم و تنها حوزه هایی 
کــه بتوان در آنها عرض انــدام کرد صنایع های تک، 
استارتاپ ها و بخش معدن است و این تنها راه مقاومت 

در برابر فشار و تقویت اقتصاد داخلی است.
به عنوان حرف پایانی چه نکته ای را مدنظر 

دارید؟
امیدواریم شــرایط به سمتی پیش برود که دولتمردان 
و مجلســی ها بــه NGOها بها بدهند چــرا که این 
ســازمان های معدنی به مراتب دانش و آگاهی بیشتر 
و راه حل های بهتری نسبت به مجلسی های محترم در 
رابطه با مســایل و مشکلات پیش روی خود دارند. که 
البته این توهین به مجلسی های محترم نیست، آنها در 
همــه زمینه ها تخصص ندارند، خود من به عنوان یک 
فعال حوزه معدن 30 ســال در این بخش کار و به 45 
کشــور دنیا برای حضور نمایشگاه های مختلف معدن 
سفر کرده ام، در صدها نمایشگاه در کشورهای خارجی 
حضور داشته ایم، که البته در نهایت همه این تجارب و 
اطلاعات به صورت رایگان می تواند در اختیار مجلس و 
دولت قرار بگیرد تا به نفع دولت و انجمن ها تصمیم گیری 
شود؛ با توجه به این تجارب همه ما می توانیم در راستای 
مســایل و مشکلاتی که داریم راه حل های بهتری ارایه 
کنیم. افراد در این انجمن ها چکیده و عصاره بخش های 
مربوط به خودشــان هســتند و قطعا تصمیم گیری با 
هماهنگی و مشــورت NGOها ضریب خطا را پایین 
می آورد و قوانین اجرایی تر و واقعی تر و به نفع دولت و 

نظام می تواند به تصویب برسد. 

برای معادن که صنایع 
بالادستی تلقی می شوند به 

منظور ایجاد انگیزه باید 
نرخ مالیات به ده درصد و 

یا حتی کمتر از آن برسد
نرخ بیمه باید حداکثر 

به 15 درصد برسد به این 
مفهوم که کارگر 5 درصد و 
کارفرما و بیمه بیکاری هم 
در مجموع 10 درصد باقی 
را بپردازد و البته این هم 

از مواردی است که 
می تواند ایجاد انگیزه کند

با اذعان به بحران 
بیکاری )در مناطقی که 

بالای 20 درصد نرخ 
بیکاری وجود دارد( باید 

حداقل دستمزد بر اساس 
توافق میان کارگر و 
کارفرما تعیین شود
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ضرورت هاي ایجاد انقــلاب معدني در 
ایران از دیدگاه شما چیســت و چرا ما به 

انقلاب معدني نیاز داریم؟
موضوع معدن از ایــن جنبه اهمیت پیدا می کند 
که ما یک کشور غنی از نظر منابع معدنی هستیم 
اما از لحاظ بهره برداری به جز در مواردی معدود، 
ورود به دانش های نوین و بهره برداری صحیح از 
منابع معدنی نشده اســت. از یک طرف با حجم 
بسیار زیادی از منابع پسماند یا دور ریز روبروییم. 
سالها به جای اتخاذ یک فرآیند مستمر و پایدار از 
لحاظ برداشت منابع به روش های نوین، به نحوی 
غیــر اصولی بهره برداری کرده ایــم فلذا از منابع 
خوب اســتفاده  نکردهایم و حجم بسیاری باطله 
برای خودمان باقی گذاشته ایم. مشکل دیگری که 

داریم این اســت که سیستم کشف منابع معدنی 
بیشتر مبتنی بر سیســتم های سنتی بوده به جز 
مواردی معدود که اکتشــافات بــه صورت معتبر 
انجام می شــود، در بســیاری  از موارد منابع به 
صورت سنتی یافت، ثبت و بهره برداری می شوند. 
شــاید منظور آقای وزیر از انقــلاب معدنی این 
بوده که ما نیازمند تحــول بنیادی در این بخش 
هســتیم، یعنی به سیستم های بســیار پیشرفته  
مجهز شــویم تا بتوانیم با بهره بــرداری صحیح 
از منابع، هــم اتلاف آنها را کاهــش دهیم و هم 
راندمان برداشت را افزایش دهیم و ارزش افزوده 

بیشتری ایجاد کنیم.
 به نظر شما ما در ایران چه ظرفیت هایي 

براي رسیدن به انقلاب معدني داریم؟

شکی نیست که کشــور ما از لحاظ منابع بسیار 
غنی است اما از لحاظ روش های بهره برداری که 
در دنیا موجود اســت به شــدت عقب هستیم و 
نیازمند یک جهش هستیم که جز با آموزش های 
مستمر در رده های گوناگون امکان پذیر نیست، 
لذا باید در مدیریت های معدنــی و بهره برداری، 
روش های نوین را یاد بگیریــم و از این وضعیت 
شــعارگونه خارج شــویم. مرکز هوشــمندی و 
رصد فنــاوری و آینده پژوهی که 3 ســال پیش 
با ایمیدور مطرح شــده است، بیشتر به این دلیل 
بود که ببینیم دنیا به کدام سمت می رود، آینده 
صنعت معــدن کجاســت و جایگاه مــا در کجا 
قرار دارد و چگونه می توانیم با ســرعت بیشتری 
خودمان را به کشورهای پیشرفته برسانیم و این 

دکتر عسکری عضو هیات علمی دانشکده مهندسی و علم مواد دانشگاه صنعتی شریف:

 انقلاب معدنی جز با پیوند معدن و دانشگاه 
حاصل نمی شود

از جمله انتقادهایی که در بحث معدن همواره مطرح شده عدم دسترسی به 
دانش ها و فناوری های روز دنیاست، در جایگاهی که علم استخراج و بهره  
وری از معادن روز به روز با پیشرفت های شگرفی روبرو می شود، بسیاری از 
ابزارالات و ماشین آلات صنعتی داخل ایران متعلق به تکنولوژی 50 سال 
پیش است که این موضوع ایمنی معادن را تا حدود زیادی زیر سوال می برد. تغییر در 
سیستم معدنی کشور و ایجاد انقلاب معدنی بیش از هر چیز نیازمند سرمایه ای است 
که یاری گر ایجاد تحول در بخش ورود تکنولوژی های نوین و به روز دنیا باشد؛ اگرچه 
همواره این بحث مطرح می شود که از لحاظ ذخایر معدنی ما در شرایط کم نظیری در 
میان کشــورهای همسایه و حتی در میان تمام کشورهای دنیا قرار گرفته آیم و این 
می تواند امتیاز بزرگی برای ایجاد یک تغییر بزرگ باشد اما در شرایطی که معدنچیان 
و معدن کاران ما همچنان کار خود را با قدیمی ترین ابزار و ماشین آلات ادامه می دهند 

طرح موضوع انقلاب معدنی تا اندازه ای تعجب آور است.
از ســوی دیگر موضوع مهمی که در بخش معدن مغفــول مانده، بحث همکاری و 
هماهنگی میان معدن و دانشــگاه است، کارشناسان و صاحب نظران معدنی بر این 
باورند که وقوع انقلاب معدنی در ســایه همکاری میان معدن و دانشــگاه افق های 
وسیع تر و روشن تری پیش روی خود دارد، اگرچه این همکاری ها در کشور ما چندان 
اهمیت داده نمی شــود. در این رابطه ماهنامه جهان معدن در گفت وگویی با دکتر 
مسعود عسکری عضو هیات علمی دانشکده مهندسی و علم مواد دانشگاه صنعتی 
شریف و رییس مرکز هوشــمندی و رصدخانه فناوری و نوآوری و آینده پژوهشی 
معدن و صنایع معدنی به موضوع انقلاب معدنی، ضرورت ها و چالش های پیش روی 

آن و همچنین موضوع پیوند میان معدن دانشگاه پرداخته است:
اکرم شعبانی



ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ودوم  آبان 97 17
Jahane Madan

فاصله، را از بین ببریم. مــا نیازمند آموزش های 
ترویجی، تعاملات با دنیای خارج از لحاظ انتقال 
تجربیات و مسیری که پیش  گرفته اند، هستیم، 
و همچنین نیازمندیم بدانیم اتفاقات خاصی که از 
نگاه معدنی  دنیا بویژه در فاصله 2007 تا 2018 
افتاده چه بوده اســت؟ دانشــگاه های کشورهای 
مختلف بــا بخش هــای سیاســت گذار معدنی، 
رصدخانه هایــی افتتاح کرده اند و تحولات زیادی 
هــم در این بخش رقــم زده اند که مــا باید این 
تحولات را مانیتور کرده و از روی آن سناریوهای 
مرتبط با منابع خودمان را بچینیم و از روش های 
ســنتی بهره برداری از منابع که متداول هستند، 
بیرون بیاییم. وزارت صمــت 20 فلز اصلی را به 
عنوان هدف جامع قرار داده که برای دســتیابی 
به این هدف نیاز اســت تا سازمان ها، تشکیلات، 
را در  بهره بردارهــای معدنــی  و  کارشناســان 
بخش های مختلف آموزش دهیم و آنها را نسبت 
بــه آنچه که در دنیا در حال اتفاق افتادن اســت 
آگاه کنیم و با آوردن تکنولوژی های نوین بتوانیم 

این فاصله را از بین ببریم. 
نکته دیگری که باید به آن اشــاره کرد این است 
که منابع ما از منابع ســطحی به ســمت منابع 
عمقی  در حال تغییراست. در بحث بهره برداری 
از منابع زیرزمینی عمیق دچار چالش هســتیم 
و باید در این بخش با ســرعت بیشتری حرکت 
کنیم. لذا دانشــگاه ها باید برای رصد دنیا و آنچه 
در حال اتفاق  اســت و صنعت پیش روی معدنی 
که غنی است و امکان ســرمایه گذاری بیشتری 
دارد ورود پیدا کنند و دولــت نیز از این رویکرد 

حمایت کند تا این فاصله پر شود. 
 آیا اقدامی هم در ایــن زمینه صورت 

گرفته است؟
طی3 ســال پیش توافقی میان دانشگاه شریف و 
ایمیدرو صورت گرفت. بر این اساس سال گذشته 
راه اندازی مرکــزی به نام مرکز هوشــمندی و 
رصد فنــاوری، نوآوری و آینــده پژوهی معدن و 
صنایع معدنی  در دســتور کار قــرار  گرفت که 
اگرچه هنوز به صورت رســمی افتتاح نشده ولی 
تا پایان سال جاری این اتفاق خواهد افتاد. دراین 
3 سال برخی از  گروههای  هوشمندی مرتبط با 
موضوع را سازمان دهی کردیم و رصد بخش های 
مختلف را نیز شروع کردیم که خروجی آن را در 
سال آینده مشاهده خواهیم کرد. این خروجی ها 
باعث می شــود که ما به مسئولین در بخش های 
مختلف اعــم از دولــت و وزارت صمت، معاونت 
علمی، مجلس شــورای اســلامی و کمیســیون 
صنایع و معادن، اساتید دانشگاه و وزارت علوم و ... 
خوراک رسانی کنیم برای اینکه بتوانند تصمیات 
درست  و راه حل های مناسب تری را اتخاذ کنند. 
این مرکز یک اتاق فکر بزرگ مشتمل بر اعضای 

هیات علمی دانشــگاهی که صنایع معدنی را به 
خوبی می شناســند و صنعتگرانی کــه در حوزه 
خود فعالیت های علمی را دنبال می کنند، خواهد 
بود. این حرکت قطعا منافع بسیار زیادی را برای 

وزارت صنعت، معدن و تجارت خواهد داشت. 
مزیت های بخش معدن و صنایع معدني 
نسبت به سایر بخش ها چیست که مي توان 
این بخش را تکیه گاهي براي رشد و توسعه 

اقتصاد پایدار کشور دانست؟
اگر معدن را بخش اصلــی منابع خدادادی تلقی 
کنیم که بــه آن ذخایــر اولیه گفته می شــود، 
کشــور بســیار غنی داریم اما اصلی ترین بخشی 
که می توانــد ارزش افزوده فراوان درســت کند 
فرآوری و مراحل بعد از اســتخراج معدن اســت 
یعنی اســتخراج معدن و صادرات محصول خام، 
قاعدتا چیز مطلوبی نیســت برای اینکه صادرات 
مواد اولیه اســت. اما چیزی که در چرخه ســود 
مهم است، فعالیت  بیشتر در بخش های فرآوری 
و بعد از آن اســت، فرآوری یعنی زنجیره ارزش 
که جای کار بســیاری دارد. در سال های گذشته 
در این بخش خیلی کار نشده و به درجه مطلوب 
نرسیده اســت. ما همیشه شعار منع خام فروشی 
را  داده ایم  ولی واقعیت این است که باید از نظر 
تکنولوژی و دانش مجهز شــویم تا بتوانیم ارزش 

افزوده در چرخه ایجاد کنیم.
این در شرایطی اســت که حتی در منابع ثانویه 
هم شرایط خوبی نداریم،  در ایران غالبا به منابع 
ثانویــه به وجود آمــده از منابع فرآوری شــده، 
اصطلاحا ضایعات  می گوینــد در حالی که  این 
پســماندها منبع بســیار زیادی از ارزش افزوده 
هستند. در دنیای تکنولوژیک امروز هر شهر یک 
معدن است و منابع ثانویه نوعی معدن محسوب 
می شــوند که این معادن می توانند منشا بسیاری 
از ارزش هایی باشــند کــه به راحتــی می تواند 
استحصال شــود و منابع نقدینگی زیادی را برای 

دولت و ملت به ارمغان بیاورد.
 با این حســاب الزامات دســتیابي به 
انقلاب معدني در کشــور ما چیست و چه 
چالش ها و مشــکلاتي در این مسیر وجود 

دارند؟
معدن  یک موضوع ملی اســت. معادن ما دســت 
کمی از منابع نفــت و پتروشــیمی ندارند که از 
هرکدام از آنها به عنوان شرکت ملی نفت، شرکت 
ملی گاز یا پتروشــیمی نام برده می شــوند. تمام 
منابع ما به یک نوعی منابع ملی هستند و باید نگاه 
ملی به آن وجود داشــته باشد و نگاه وزارتخانه ها 
به بخش معدن و فرآوری باید متحول شود. نباید 
انتظار داشته باشیم که وزارت صمت تنها متولی 
رونق بخش معدن و صنایع معدنی باشد بلکه باید 
همه بخش ها کمک کننــد و تحول بنیادی ایجاد 

کنند. دولت باید حمایت کند و بخش خصوصی را 
برای حضور در این بخش تشویق کند، قوه مقننه 
بایــد مقررات مناســب تدوین کنــد، تا تحولات 
فوق را در ســطحی بالاتر از نگاه فرا بخشی ایجاد 
کنیم تــا بتوانیم بهره وری های زیــادی از معدن 
داشته باشــیم و ارزش افزوده بالایی را به چرخه 
دربیاوریم که این چرخه حرکتی، اشتغال زیادی 
ایجاد می کند و درآمد ســرانه کشــور را افزایش 
می دهد. امروز معدن یکــی از ارکان اصلی تولید 

ثروت آینده کشور هدف گذاری شده است.
 دانشگاه ها عمدتا در پایش اطلاعات و آینده نگری 
نقش ویژه ای دارنــد و باید پایگاه پایش اطلاعات 
باشــند تا بتوانند به بخش های سیاســت گذار و 
اجرایی کمک کنند. لذا دانشــگاه باید نقش خود 
را به خوبی ایفا کند و وزرات صمت نیز با دانشگاه 

هم افزایی داشته باشد.
یکی دیگر از نقش های دانشــگاه، تربیت نیروی 
انسانی اســت. اگر قرار باشد مسیری را به سمت 
آینده طــی کنیم نیازمنــد تخصص های جدید، 
آموزش های نوین و روشــن کردن این مسیر به 
وسیله مهندسان، تکنســین ها و مدیران صنعتی 
هســتیم. به نظر من وجود مراکــزی مثل مرکز 
هوشمندســازی  و رصدخانــه فنــاوری که بین 
ایمیدرو و دانشگاه صنعتی شــریف بوجود آمده 
بســیارضروری اســت. چنانکه پیش از این هم 
توسط دانشــگاه تهران با ایمیدرو توافقی مشابه 
ایجاد شــده اســت. به نظر من اگر وزیر محترم 
بتواند نظیر  چنین حرکتی را توسعه، و هماهنگی 
میان دانشــگاه و معدن را افزایش دهد، قاعدتا به 
هدفی کــه آن را انقلاب معدنــی عنوان کرده اند 
دســت پیدا می کنند و دانشگاه هم در این مسیر 

مشارکت خوبی خواهد داشت. 
و اما به عنوان کلام آخر امیدوارم با هدف گذاری 
که وزیر محترم صمت انجام داده اند بتوانیم شاهد 
تحولات فراگیر باشــیم. خواهش مــن از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت این است که با حمایت، 
پشــتیبانی و ملزم کردن مرکز هوشــمندی به 
تولید و ارائه گزارشــات راهبردی، هرچه سریعتر 
خروجی های آن را برای برنامــه ریزی و خروج 
از سردرگمی های فعلی مورد استفاده قرار دهد. 
باارایه گزارش خروجی های مورد نظر این امتیاز 
ایجاد می شود که از سردرگمی فعلی برای آینده 
نگری خارج شــویم. لذا وزیر محترم صمت با در 
دســت داشــتن اختیارات وزارتخانه و با همت 
و تمرکز بیشــتر و همــکاری معاونت های خود 
می توانند این امکان را فراهــم آورند که حرکت 
جدی تری در این مسیر  رخ دهد تا زودتر بتوانیم 
استارت تحولات را در بخش های معدنی بزنیم و 
تحولات معدنی خوبی را در آینده نزدیک شــاهد 

باشیم.  
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جناب آقاي مهندس بهرامن؛ از نظر شما ضرورت هاي 
ایجاد انقلاب معدني در کشــور چیســت و چرا نیاز به 

انقلاب معدني داریم؟
انقلاب معدنی را مي توان ایجاد دگرگونی های بزرگ در صنعت 

معدن کاري کشور دانست.
انقلاب صنعــت معدن کاري ابتدا از انگلســتان و در دو زمینه 
زغالسنگ و ذوب آهن بیشتر نمود یافت. در سال 1709 کارخانه 
دار بریتانیایــی به نام آبراهام داربی )Abraham Darby( با 
اســتفاده از زغالسنگ به جای چوب؛ روشــی را برای تصفیه 
)استخراج( آهن از ســنگ آهن ابداع کرد. در سال 1712 نیز 
توماس نیوکامن انگلیســی )newcomen Thomas( اولین 
موتور بخار را برای بیرون کشــیدن آب از معادن اختراع کرد. 
همچنین در ســال 1856 اختراع کوره آهن به وسیله »بسمر« 
تولید انبوه فولاد را ممکن ســاخت. انقلاب صنعتی دوم با نام 
انقلاب فناوری نیز مرحله ای از انقلاب صنعتی است که از نیمه 
دوم سده نوزدهم تا جنگ جهانی اول را شامل می شود. انقلاب 

صنعتی دوم با توسعه خط آهن، تولید آهن و فولاد در مقیاس 
انبوه همراه بود. در واقع باید گفت مخترعان نه از نیمه خدایان و 
نه از قهرمانانند؛ بلکه نوآورانی سختکوش از تبار انسان هستند.

بر همین اساس نتایج محاسبات در مورد اقتصاد ایران طي پنج 
دهه ســال هاي 40 تا 80 نشــان می دهد که در موضوع فقر و 
نابرابری؛ ایران تنها در دهه 80 به پایداری مطلوب دست یافته 
اســت. اگرچه از دهه 1340 تا 1360 این روند پایداری رو به 
بهبود بوده اســت، اما طي دهه 70 با افت شدید شاخصه های 

فقر و نابرابری روبرو شده ایم.
برنامه های توســعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشــورمان 
مجموعه برنامه های میان مدتی اســت که به صورت 5 ســاله 
توسط دولت وقت تنظیم و در مجلس شورای اسلامی تصویب 
مي شود. مســلما رشد و توســعه پایدار اقتصادی با محوریت 
بخــش معدن و صنایع معدني باید در اهداف کلان برنامه هاي 

توسعه اقتصادي گنجانده شود.
آلمــان بزرگترین اقتصاد اروپا و جایــگاه چهارم تولید ناخالص 

رییس خانه معدن ایران:

 تحولات بزرگ در صنعت معدنکاري 
نیازمند انقلاب معدني است

چندي پیش مهندس رضا رحماني وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در مراسم تودیع و معارفه رییس سازمان نظام مهندسي کشور از 
"نقشه راه و انقلاب معدني" خبر داد که قرار است معدن و صنایع 
معدني کشور را دچار تحولاتي مثبت کند. وي همچنین با تاکید 
بر فعالیت هاي توسعه اي براي تحقق انقلاب معدني در کشور گفت: "باید 
از امروز فعالیت هاي توسعه ای را آغاز کنیم و باور دارم که انقلاب معدنی 

امکانپذیر است." 

در همین راســتا و با توجه به اینکه بخش معــدن و صنایع معدني طي 
سال هاي اخیر در مقایسه با سنوات گذشته مورد توجه بیشتري از سوي 
دولتمردان قرار گرفته اســت؛ ماهنامه علمــي، تحلیلي و خبري "جهان 
معدن" به سراغ مهندس محمدرضا بهرامن رییس خانه معدن ایران رفته و 
نظرات وي را در این خصوص جویا شده است که ماحصل این گفت و گو را 

معصومه صالحیدر ادامه با هم مي خوانیم:
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داخلی )نــرخ تبدیــل ارز( و پنجمین 
تولید ناخالص داخلــی )برابری قدرت 
خریــد( را در جهــان دارد. آلمــان از 
بنیانگــذاران اتحادیه اروپا و حوزه یورو 
اســت. جایگاه اقتصادی این کشور در 
جهان بعد از انقلاب صنعتی و همزمان 
با تشــکیل آن مطرح شد و تا به امروز 
از آن به عنوان یک کشور پیشرو، نوآور 
و همچنین ســرمایه گذار در پروژه های 

تحقیقاتی نام برده مي شود.
براي  کشــورمان  هاي  ظرفیت 

رسیدن به انقلاب معدني چیست؟
مســلما در ایران  نیز در راستاي رقابت پذیری در عرصه جهانی 
باید از راه فراهم  آوردن ملزومات توســعه صنعت معدن کاري با 

هدف تامین منافع ذینفعان اقدام لازم صورت گیرد.
نوآوری ذاتا مخاطره آمیز است؛ لذا در بخش معدن به مدیران 
مخاطراتي یا به عبارتی دیگر به مدیران مخاطره ای نیاز داریم 
تا با طرح ذهنی مســایل؛ نوآوری های مــورد نیاز این بخش 
را با بهســازی هایــی در کل عملکرد کســب و کار در بخش 
معــدن و صنایع معدنــی پیوند دهیــم. درک نیازهای بخش 
معــدن و صنایع معدنی همواره عامــل تعیین کننده و مهمي 
در موفقیت در نوآوری ها و تفکرات خلاقانه است تا به واسطه 
ایجاد نوآوری که دارای ماهیت دوگانه تغییر شــرایط و ایجاد 
رقابت پذیری است، بتوانیم سبب ساز انقلاب در بخش معدن 
و صنایع معدنی با هدف افزایش اثرگذاری درGDP  کشور و 

حتی جهان باشیم.
مسلما راهبرد نوآوری سبب ساز دور کردن تهدیدهای رقابتی 
رقیبــان کنونی موجود در صنعت معدنــکاری و همچنین تازه 
واردهای احتمالی بر پایه فرصت های فن شناختی تازه خواهد 

شد.
از نظر جنابعالي الزامات دستیابي به انقلاب معدني در 
کشــور چیســت و تحقق این هدف با چه چالش ها و 

مشکلاتي مواجه است؟
تحقق دســتیابی به انقلاب معدنی مسلما نیازمند بهره گیری 
از مدیــران جوان، خلاق، با تفکرات نوآورانــه و بهره مندی از 
رهبری مدیران با تجربه است. کارآفرینان، مدیران و بازرگانان 
جدید با فعالیت مداوم؛ اقتصاد قوی و رشد درآمدها را تضمین 

می کنند.
بنابراین نقش مدیران کارآفرین و توانمند به عنوان مکمل رشد 
اقتصادی بســیار دارای اهمیت اســت؛ چراکه می توانند رشد 
اقتصادی را با روش های ایجاد اشــتغال، شکل گیری سرمایه، 
افزایش درآمد هر واحد سرمایه، بهبود کیفیت، بهبود استاندارد 
زندگی، رشد تســهیلات زیربنایی، اســتقلال اقتصادی، ثبات 
اجتماعی، توســعه متوازن منطقه ای صنایع از طریق تسهیل 
گــری و ارزش های جذب نیــروی کار در صنایع، کاهش فقر، 
توزیع عادلانــه درآمد، عرضه کالا و خدمــات با کیفیت بهتر، 
ایجاد زیرساخت های اجتماعی و جلوگیری از توسعه انحصارات 

راه انــدازي صنایع را در مناطق محروم 
و توسعه نیافته روستایي فراهم کنند.

این در حالي اســت که نقش کارآفرین 
برای ایجاد توســعه متوازن منطقه ای 
مهم اســت. همان طور کــه صنایع با 
مقیاس کوچــک برابری بیشــتري را 
ایجاد مي کنند، موجب توسعه متوازن 
منطقه ای هم می شــوند. کارآفرینان 
منابع محلی را برای خلق موسســات 
در نواحی توســعه نیافتــه به کار می 
گیرنــد. این امــر با ایجاد اشــتغال و 
بهبود اســتاندارد زندگی  بــه  درآمد؛ 
مردم در مناطق روستایی منجر می شود. بنابراین کارآفرینان 
نــه تنها با ایجــاد فرصت های شــغلی کافي؛ بلکــه با ایجاد 
 ثبات اجتماعی و توســعه متوازن منطقه ای به اقتصاد کشور 

کمک می کنند.
به نظر شــما انقلاب معدني چه فواید و مزایایي براي 

کشور به همراه دارد؟
انقلاب معدني در ســه بخش "اثرات انقــلاب معدنی بر نقش 
کارآفریني در ارتقای صادرات"، "جایگزینی واردات" و "اثرات 
انقلاب معدنی در فرآیند رشــد و توسعه اقتصادی" تاثیرگذار 

است.
در بخش اثرات انقلاب معدني بــر نقش کارآفریني در ارتقاي 
صادرات مي توان به مواردي همچون "حداقل کردن وابستگی 
به واردات از خارج کشــور"، "کشف بازارهای جدید"، "کسب 
ارز خارجــی"، "صــادر کردن مواد دســتی" و "تامین موازنه 

کسری بودجه های پرداختی" اشاره کرد.
در خصوص اثــرات انقلاب معدنــی در جایگزینی واردات هم 
مي توان مواردي چون "دســتیابی به خوداتکایی در تولید کالا 
تا جایی که امکانپذیر اســت" و "پس انداز کردن ارز خارجی 

برای واردات کالا" را مورد بررسي قرار داد.
آنچه که مسلم است اینکه اثرات انقلاب معدنی در کسب درآمد 
از مبادلات خارجی و تامین تقاضاهای محلی توســعه صادرات؛ 
کلید حل مشکل کســری و افزایش درآمد حاصل از مبادلات 
خارجی اســت. این در حالي اســت که کارآفرینان واحدهای 
کوچک نقش مهمی در افزایش صادرات خارجی ایفا مي کنند. 
از سوي دیگر کارآفرینی مساوی است با موتور توسعه اقتصادی. 
در واقع نقش کارآفرینی در توسعه اقتصادی منحصر به افزایش 
بازده یا درآمد سرانه نیست؛ بلکه بنیان گذار تغییرات ساختاری 
در فعالیــت های مختلف اقتصــادی و اجتماعی و به طور کلی 

توسعه جامعه می باشد.
موضوع بعدي "اثرات انقلاب معدنی در فرآیند رشــد و توسعه 
اقتصادی" است. این موضوع در واقع بیان کننده تاثیر بستر و 
زمینه اجتماعی، فرهنگی و سیاسی بر پیش نیازها و پیش شرط 
های کارآفرینی است. فرصت ها و توانایی های کارآفرینانه نیز 
چنانچه با یکدیگر ترکیب شوند، موجب رشد اقتصادی و ایجاد 

اشتغال خواهند شد. 

اثرات انقلاب معدنی 
در کسب درآمد از 

مبادلات خارجی و تامین 
تقاضاهای محلی توسعه 

صادرات؛ کلید حل 
مشکل کسری و افزایش 
درآمد حاصل از مبادلات 

خارجی است. این در 
حالي است که 

کارآفرینان واحدهای 
کوچک نقش مهمی در 

افزایش صادرات خارجی 
ایفا مي کنند
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بــرای هجی کردن لغت انقلاب ابتــدا باید دید آیا کلیه پارامترها و 
اهرم هــای لازم برای این منظور فراهم اســت یا خیر. انقلاب یعنی 
جابجایی همه آنچه در گذشــته انجام شــده و جایگزین شــدن با 
اتفاقات و چیزهای نو و جدید؛ من خیلی مطمئن نیســتم که آقای 
وزیر منظورشان نفی و زیر سوال بردن آنچه باشد که در چهل سال 
گذشته از بعد از بهمن 57 در حوزه معدنی کشور اتفاق افتاده است! 
که اگر منظور ایشــان چنین باشــد باید از ایشان بپرسیم در مدت 
2 سال صدارت احتمالی ایشان در این وزاتخانه چگونه می خواهند 

انقلاب معدنی ایجاد کنند؟

حال اگر منظور ایشــان بهسازی و کنترل شــرایط فعلی باشد که 
تکلیف آن مشــخص و معلوم است. شــاید وقتی کلمه انقلاب در 
معدن کاری کشور معنا و مفهوم پیدا کند که تعداد معادن شناخته 
شــده کشــور در جامعه جهانی معدن از تعــداد فعلی که کمتر از 
انگشتان دو دست است به دو برابر افزایش یابد، رویایی که تاکنون 

تحقق پیدا نکرده است!!!
انقلاب معدنی زمانی معنا و مفهــوم پیدا می کند که به جای عدد 
و آمارهای غیرقابل اثبات در کنگره ها و ســمپوزیوم های جهانی از 
انجام چندین میلیون متر حفاری اکتشافی در جهت شناخت منابع 

معدنی کشور رونمایی شود.
انقلاب معدنی یعنی جلوگیری کردن از صدور پروانه های  اکتشاف 
و استخراج در حراجی های کاداستری؛ یعنی نگذاریم در پشت پرده 
مالکیت خیلی از معادن کوچک دســت مدیران بازنشسته یا شاغل 

به کار این حوزه قرار گرفته باشد.

  

 دکتر نویدرضا احمدی
              کارشناس ارشد اقتصاد معدن

 انقلاب معدنی 
از حــــرف تا عمــــل
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دیــدن  یعنــی  معدنــی  انقــلاب 
دنیــا  معدنــی  بــزرگان  ردپــای 
و   Anglo American مثــل 
 Riotinto McLellan  و کاتر پیلار- کوماتسو 
و ... در پروژه هــای مختلــف معدنی 

داخل کشور. 
انقــلاب معدنی یعنــی جلوگیری از 
بستن قراردادهای بدتر از ترکمانچای 
که در مناقصه های جذب سرمایه گذار 
ایمیدرو و شــرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران، هنوز یک تن از محصول 
این تیپ قرادادها را در کیســه خود 
ندیده اســت و معلوم نیســت به چه 
دلیل بازبینی و باز خواست پیمانکاران 

خود را هم در دستور کار ندارند. 
بدون شــک ما در ایران ظرفیت های 
لازم برای دستیابی به انقلاب معدنی 
را داریم؛ ایران کشــوری اســت که 
کلیــه شــواهد و قرایــن لازم برای 
تبدیل شــدن به یــک قطب معدنی 
را در جهان داراســت و دلیل آن هم 

پیچیدگی های زمین شناســی و اتفاقــات و وقایع مختلفی 
اســت که در زمین شناسی کشــور اتفاق افتاده ولی برای 
رسیدن به این منظور باید گام به گام و با یک برنامه مدون 
و نقشــه راه صحیح پیش رفت. چهل ســال پس از انقلاب 
هنوز نقشه های 100/000 :1 سازمان زمین شناسی کشور 
تکمیل نشــده و این در صورتی است که کشورهای صاحب 
ســبک در معادن نقشه های 50000 :1 زمین شناسی خود 

را هم تکمیل کرده اند.
در روزگاری که نفت دســتخوش بحران های روزانه سیاسی 
در جهان است چه جایگزینی بهتر از معدن و صنایع معدنی 

برای تقویت بنیه اقتصادی کشور وجود دارد.
بــا این وجود در کشــور ما هر کس ســاز خودش را کوک 
کرده و نتیجه اش این کنســرت و ارکســتر ناهمگون است. 
نمونه اش تعداد کارخانه های کک ســازی است که هر وقت 
افــراد به دنبال جمع آوری رای برای انتخاباتی هســتند با 
فشار بر وزیر وقت مجوز ساخت یک کک سازی را گرفته اند، 
اکنون تولید زغالســنگ کشور در چنان بحرانی بسر می برد 
که زغال برای ارســال به کک ســازی ها به منظور تکمیل 
ظرفیت آنها وجود ندارد، یا در حوزه ســنگ آهن با نگاهی 
به تعداد کارخانه های کنســانتره و گندله و مقایسه ظرفیت 
آنها در برابر میزان سنگ تولیدی معادن می توان به سادگی 
 متوجه کمبودهــا و مابه التفاوت های بین ظرفیت اســمی 

و تولید شد.
برای آنکه به مفهوم ظرفیت معدنی یک کشــور نگاه واقعی 
شود باید نقشه راهی حداقل 20 ساله و مستدام برنامه ریزی 
و فراهم آید که مبتنی بر امکانات واقعی و زیرســاخت ها و 

... باشد.

در کشــورهای تــک محصولــی که 
اقتصاد آنها بر پایه یک محصول رونق 
و رشــد می گیرد معمولا نقشــه راه 
ساده ای وجود دارد که بر مبنای تولید 
مســتقیم یا غیرمســتقیم و منفعت 
بــرداری از همان راهی اســت که در 
زمان رژیــم پهلــوی در جریان بود. 
آنها نفت خام می فروختند و از محل 
عایدی آن مملکت را اداره می کردند، 
و در نهایــت پس از 50 ســال خام 
فروشــی به منافع صنعت پتروشیمی 
پی بردند. این موضوع در حوزه معدن 
بسیار پیچیده اســت. ایران کشوری 
بســیار پیچیده از نظر زمین شناسی 
اســت، این پیچیدگی و وفور اتفاقات 
و رویدادهای مختلف زمین شناســی 
سبب بوجود آمدن پتانسیل بالایی از 
مواد معدنی در کشــور شده است؛ به 
عنوان مثال گذر کمربند مس زایی از 
درون ایران یا زون های زمین شناسی 
ارومیه باختر یا ســنندج- سیرجان- 
کوهزایی های مختلف و ... عواملی هستند که پتانسیل های 

معدنی ایران را تقویت می کنند.
در گام اول باید تقویت سازمان زمین شناسی ایران با هدف 
تکمیل نقشــه های 100/000 : 1 زمین شناســی کشور و 
حتی انجام نقشــه های 50/000 : 1 زمین شناســی کشور 
جهت شناسایی دقیق تر ســاختارهای زمین شناسی ایران 

مدنظر قرار گیرد. 
گام دوم تقویت آزمایشــگاه های معدنی بــا هدف تکیه بر 
محاســبات و اندازه گیری های دقیق اســت. ســوم تقویت 
نیروهای متخصص و دوره دیده صحرایی با هدف بالا بردن 
بازده عملیــات صحرایی و برقراری ارتباط میان دانشــگاه 
و صنعــت به نحوی کــه نیروهای فــارغ التحصیل بتوانند 
مسوولیت های مستقیم کاری را در مدت زمان کمی بپذیرند. 
مــورد چهــارم اعمال دســتور العمــل انجــام پروژه های 
اکتشــافی ملزم به نوشــتن گزارش به کدهای بین المللی 
جهــت ارایــه بــه بورس اســت که بــدون شــک نتیجه 
 آن گزارش هــای دقیــق و بــدون عدد ســازی و تحریف 

خواهد بود.
پنجم دعوت از شــرکت های بزرگ و معتبر معدنی جهان با 
هدف مشارکت در سرمایه گذاری و تضمین برگشت سرمایه 

و ایجاد امنیت برای سرمایه گذار است. 
مورد ششــم باید تقویت زیرساخت ها شامل حمل و نقل و 
نیرو و انرژی و بازرگانی بین المللی باشــد و به عنوان مورد 
هفتــم و آخرین مــورد اعمال معافیت هــای مالیاتی برای 
شــرکت هایی که پس از فرآوری مواد معدنی و ایجاد ارزش 
افزوده بر ماده خام نســبت به صــادرات آن اقدام می کنند، 

بسیار کمک کننده است. 

انقلاب معدنی یعنی 
رونمایی از انجام چندین 

میلیون متر حفاری 
اکتشافی در جهت 

شناخت منابع معدنی 
کشور به جای عدد و 

آمارهای غیرقابل اثبات 
در کنگره ها، یعنی جلوی 

صدور پروانه های  
اکتشاف و استخراج را 

در حراجی های 
کاداستری گرفتن، یعنی 
نگذاریم در پشت پرده 
مالکیت خیلی از معادن 

کوچک دست مدیران 
بازنشسته یا شاغل به 

کار این حوزه قرار گیرد،  
یعنی جلوی قراردادهای 

بدتر از ترکمانچای را 
گرفتن 
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مبحــث انقلاب معدنی در شــرایط فعلی 
کشــور مبحث کاملا درستی است که در 
حال حاضر مطرح شــده است، از دیدگاه 
بســیاری از کارشناسان، کشــور ما ایران 
در ســه زمینه در دنیــا از اقتدار خاصی 
برخوردار اســت؛ نخست پتروشیمی است 
که بــه دلیل وجود منابــع گاز طبیعی و 
مواد اولیه ارزان قیمت در دسترس داریم؛ 
دومین مورد مشخصا مربوط به نفت است 
که ذخایر خوبی از ایــن لحاظ در اختیار 
داریــم که ما را در دنیا در زمره بزرگترین 
کشورهای دارای ذخایر نفت قرار می دهد 
و در نهایت در سومین زمینه یعنی معدن 
به صراحت می توان گفت که کشــور ما از 
لحــاظ ذخایر معدنی در دنیا حرف زیادی 
برای گفتــن دارد. این نعمت ها به صورت 
خدادادی در اختیــار ما قرار گرفته با این 
حال ما از نظر اقتصادی با کشــوری مثل 
ژاپن که از نظر منابع معدنی و پتروشیمی 
ضعیف اســت قابل مقایســه هم نیستیم؛ 
برخی کارشناسان بر این باورند که وجود 

چنین ذخایــر طبیعی در داخل کشــور 
اقتصادی  عقب ماندگی های  برخی  موجب 

شده است.
در ایــن رابطه با یک نــگاه کلی می توان 
دریافت که کشــور ما در حوزه خاورمیانه 
از لحاظ ذخایر معدنی نســبت به ســایر 
کشــورهای همســایه در موقعیت بسیار 
خاصــی قرار گرفته اســت و بــا توجه به 
اینکه تعدادی از این کشــورهای همسایه 
ما در مســیر توســعه قــرار گرفته اند در 
اطراف مــا تقاضا برای مــواد اولیه که در 
مسیر توســعه مورد استفاده قرار می گیرد 
تا حدود زیادی بالاست. با در نظر گرفتن 
این امتیاز که کشــور مــا از نظر معدنی 
غنی است می توان به صراحت گفت که با 
اکتشاف و استخراج صحیح و در عمق - با 
توجه به اینکه در تمام این سال ها به دلیل 
فقدان تکنولوژی لازم و ســرمایه کارهای 
ســطحی انجام گرفتــه - می توان انقلاب 
معدنی با اســتخراج میزان قابل توجهی از 
مــواد معدنی و در نهایــت صادرات آن به 

کشورهای همسایه ایجاد کرد.
پــس از ســال ها انجــام کار معدنــی در 
ســطح در حــال حاضر مــا در جایگاهی 
قرار گرفته ایم که باید به اســتخراج انواع 
معادن در عمــق روی بیاوریم، این عمق 
باید 1000 تا 2000 متر زیر زمین باشــد 
که البته لازمــه آن در ابتدا اکتشــاف و 
سپس اســتخراج است؛ و گفتنی است که 
ایــن ظرفیت فعلی صادراتــی در زنجیره 
فــولاد این نوع اســتخراج را برای ما الزام 

آور می کند.
البته نیازی به یادآوری نیست که در مسیر 
انقلاب معدنی چالش ها و مشــکلاتی هم 
قرار می گیرد، اما به صراحت می توان گفت 
تمام مشــکلی که ما در رابطــه با اجرای 
انقلاب معدنی در کشــورمان در پیش رو 
داریم به بحث سرمایه گذاری و تکنولوژی 
روز دنیــا برمی گردد و تا زمانی که مبحث 
مالی مرتفع نشود این مسایل بر سر جای 

خود باقی می مانند.
موضوعــی که در رابطه با بحث اکتشــاف 

پیشروی در مسیـــر انقلاب معدنی

  

 دکتر قائمی راد 
              معاونت برنامه ریزی و نظارت شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات
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معادن - چه در ایــران و چه در هر نقطه 
دیگر دنیــا- باید مدنظر قــرار گیرد این 
اســت که اکتشاف ریسک بســیار بالایی 
دارد، پهنــه و محدوده هایی که در اختیار 
قرار می گیــرد ابتدا باید مورد اکتشــاف 
قرار گیرند که اکتشــاف هزینه بالایی هم 
در بــردارد و زمانی که ســرمایه گذاری 
از راه می رســد و در این مســیر سرمایه 
گــذاری می کند و در نهایت اکتشــاف به 
نتیجه نمی رســد یا با حجم قابل توجهی 
روبرو نمی شــود به صورت عملی هزینه ها 
بالاتــر از درآمد می رود و همین اشــتیاق 
را برای انجام اکتشاف های آتی زیر سوال 
می برد. با این وجود اگر ســرمایه گذاری 
در اکتشاف به نتیجه برســد بازده بسیار 
بالایــی دارد چرا که بازده بــالا در جایی 
است که ریسک سرمایه گذاری بالاست. اما 
این موضوع که هر کسی به بحث سرمایه 
گذاری در اکتشاف ورود نمی کند دقیقا به 
دلیل ریسک بالای آن است و در واقع در 
این زمینه تنها شرکت هایی وارد می شوند 
که توانایی تولید و سودآوری داشته باشند.
با ایــن وجود موضوعی کــه نباید در این 
رابطه از نظر دور داشت این است که تمام 
این تلاش هــا در نهایت می تواند منجر به 
توســعه پایدار شود، تنها در مبحث سنگ 
آهن که بــه عنوان نمونه می آورم می توان 
دید که تبدیل ســنگ آهــن در مراحل 
مختلف و در نهایت تولید فولاد در داخل 
تا چه اندازه می تواند برای ما سودآور باشد، 
چرا که در نهایت فولاد مواد اولیه بسیاری 
از تولیــدات ما از جمله خودروســازی و 
ساختمان سازی اســت و انجام تمام این 
مراحل به معنای این است که ما می توانیم 
تامین کننده مواد اولیه صنایع داخلی در 

داخل کشور باشیم. 
در این راســتا شــرکت ســرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات با همکاری ایمیدرو 
پیشــنهاد برگــزاری کنسرســیومی کرد 
که اســتقبال بســیار زیادی از آن صورت 
گرفت؛ این کنسرســیوم با حضور شرکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در 
کنار شــرکت های چادرملو، گل گهر، گهر 
زمین، صنایع و معادن غدیر، فولاد مبارکه 
اصفهان، فولاد خوزستان، میدکو، سرمایه 
گذاری امید، شــرکت معدنــی و صنعتی 
صبانور و شرکت ذوب آهن اصفهان تشکیل 

شد و هدف آن استفاده از توان و ظرفیت 
این شــرکت ها برای به حداقل رســاندن 
ریسک های محدوده و پهنه های اکتشافی 
بوده است. در واقع کنسرسیوم شامل همه 
شرکت های مقتدر در زمینه زنجیره فولاد 
می شــود و به صراحت می توان آن را یکی 
از راهکارهای انقلاب معدنی برشــمرد که 
در حال حاضر عملیاتی نمودن موضوع از 
طریق وزارت صنعــت، معدن و تجارت و 

ایمیدرو در حال پیگیری است.
با توجه به اینکه کشــورهای اطراف ما از 
جمله ســوریه، عراق، ترکیه و عربستان بر 
روی زنجیره فولاد سرمایه گذاری کرده اند 
حضور این کنسرسیوم در کشف و استخراج 
معادن می تواند بسیار کمک کننده باشد، 
با اکتشاف و اســتخراج به موقع که منجر 
به صادرات شود می توان به سمت توسعه 
معادن و به کارگیــری تکنولوژی های روز 
دنیا در این راســتا پیش رفت. اگرچه در 
حال حاضر ســهم صنایع معدنی در تولید 
ناخالص داخلی کشور 7.2 درصد است اما 
همگام شــدن با این کنسرسیوم و اهداف 
آن می تواند پتانســیل ما را در این زمینه 
افزایــش دهد که در واقع این همان حلقه 
مفقوده انقلاب معدنی در بحث اکتشــاف 
و استخراج اســت که اصلا آن را می توان 
استارت و آغاز انقلاب معدنی نامید، فولاد، 
مــس و آلومینیوم در صنعــت و اقتصاد 
پایدار اســتفاده زیادی دارنــد که از این 
لحاظ ما را به خودکفایی می رســاند و در 
عین حال موجبات صــادرات غیرنفتی را 

هم فراهم می کند.
و امــا در مبحث تکنولــوژی، ما به عنوان 
بزرگتریــن هلدینــگ معدنــی در تلاش 
هســتیم تا فاصله صنعت و معــدن را با 
دانشــگاه کمتر کنیم. در این بــاره با به 
کارگیری نیروی انســانی آمــوزش دیده 
می توانیم بهره وری را تا میزان زیادی بالا 

ببریم. 
یادآوری این نکته هم ضروری اســت که 
برای وقوع انقــلاب معدنی الزاماتی وجود 
دارد که اگــر به صورت کلــی نگاهی به 
آن داشته باشــیم به برنامه های زیربنایی 
مرتبــط برمی خوریم؛ یکــی از این موارد 
زیربنایی آب است که در کشور ما در این 
رابطه مشــکل وجود دارد؛ این مشکل به 
خصوص در احــداث کارخانه های فولادی 

دیده می شــود، باید مبحــث آب در این 
زمینــه کاملا جدی در نظر گرفته شــود؛ 
مورد دیگــر بحث انــرژی اســت که ما 
در هلدینگ توســعه معــادن و فلزات با 
پیــش بینی این موضوع بــه تازگی اقدام 
به خریــداری دو نیروگاه در شــاهرود و 
ســمنان کرده ایم که ظرفیت آنها باید به 
حدود 1000 مگاوات برسد؛ مبحث دیگر 
حمل و نقل اســت از این دیــدگاه برای 
تولید خوب نیاز به ایجاد زیرســاخت های 
حمل و نقلی اســت، در حالی که یکی از 
مسایل مهم در رابطه با چشم انداز 1404 
در کشــور ما عدم وجود زیرســاخت های 
حمل و نقل ریلی و دریایی اســت که در 
واقع تاثیر به ســزایی در هزینه تمام شده 
محصولات دارد؛ به همیــن منظور ما در 
شرکت توسعه معادن و فلزات برای مرتفع 
کردن مشکلات ابن بخش در حال مطالعه 
پروژه ای هستیم که راه اندازی یک اسکله 
تخصصی معدن، مواد معدنی و فولاد است 
که محل آن در بندر شــهید رجایی واقع 
شده و با مشورت مشاوران خارجی و ارایه 
امکان سنجی به دنبال اجرای آن هستیم. 
این اسکله با قابلیت پهلوگیری کشتی های 
با ظرفیت حداقل 150 هزار تنی در واقع 
نزدیک به ســه برابر ظرفیت فعلی حمل و 

نقلی ما را پوشش می دهد. 
در پایــان بحث تامین مــواد اولیه معدنی 
برای فولاد بسیار اهمیت دارد که در کشور 
ما عادت به خام فروشی بخشی از این مواد 
وجود دارد و این در مواردی مورد اعتراض 
هم قــرار گرفته اســت، اما در شــرکت 
فلزات  ســرمایه گذاری توســعه معادن و 
ما برای نخســتین بار تصمیــم گرفته ایم 
بخشــی از آن مواد اولیه را در چشم انداز 
1404 از اســترالیا به بنادر خودمان وارد 
کرده و ســپس آن را تبدیــل و در نهایت 
به کشــورهای دیگر صــادر کنیم که این 
فرآیند ارزش افزوده زیادی ایجاد می کند. 
در واقع اگر قرار باشــد هدف مان را تولید 
55 میلیون تنی فولاد در سال 1404 قرار 
بدهیم به صورت بسیار خلاصه کمبودهای 
ما عبارتند از مبحث حمل و نقل و مبحث 
انرژی -ماده اولیــه- )با توجه به وضعیت 
فعلی اکتشــاف( که نیاز به بازبینی و نگاه 
فرابنگاهی در این راستا به شدت احساس 

می شود. 
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ضرورت هــای ایجاد انقلاب معدنی در 
کشور چیست و چرا به انقلاب معدني نیاز 

داریم؟
ابتدا لازم اســت تعریفی از انقلاب داشته باشیم. 
انقلاب یک کلمه عربی است که وارد زبان فارسی 
شــده و بــه اعتقاد من در زبان فارســی به عمق 
اهمیت این کلمه کمتر پرداخته شده است. قبل 
از ورود واژه انقلاب به زبان فارسی از کلمه "زیر و 
زبر شدن" استفاده می کردند. اگر ما به جای کلمه 
انقلاب کلمه زیر و زبر شدن را استفاده می کردیم؛ 
طبعاً مردم و مسئولان همگي به اهمیت، جایگاه، 
کاربرد و از همه مهمتر به عمق بنیادی این کلمه 
بهتــر پی می بردند. در هر صورت برداشــت من 
از صحبــت هاي وزیر صنعــت، معدن و تجارت؛ 
برداشــت زیر و زبر شدن است که البته صحبت 

منطقی و به جایي است.
حال سوالي که در اینجا مطرح است اینکه چرا ما 
به انقلاب معدني نیاز داریم؟ واقعیت این است که 
ما تاکنون نتوانسته ایم به عنوان یک کشور معدنی 
از ظرفیت های معــادن و ذخایر معدنی خود به 
خوبي استفاده کنیم. سالانه چیزی حدود 2 هزار 
میلیارد تومان ترنــول مالی خرید و فروش مواد 

معدنی در دنیا اســت، اما ببینید چند درصد آن 
سهم ایران است؟ البته آمار متفاوت است؛ بعضی 
ها می گویند  6 درصد و بعضی ها هم می گویند 
8 درصد. بالاخره درصــد قابل توجهی از ذخایر 
معدنــی در داخل ایران قــرار دارد. اما زمانی که 
جایگاه ایران در تجارت محصولات معدنی را مورد 
بررسي قرار مي دهیم؛ می بینیم اصلًا جایگاه قابل 
توجهی نداریم. نهایتاً چیزی در حدود 5 میلیارد 
دلار کل ظرفیت بیزینس جهانی مواد معدنی و یا 
تجارت تجهیزات معدني کشــور ماست که کمتر 

از نیم درصد دنیا به حساب مي آید.
از نظر جنابعالي ظرفیت هاي کشــور 

براي رسیدن به انقلاب معدني چیست؟
طبق گزارشی که چند سال پیش سازمان تجارت 
جهاني منتشــر کرده بود؛ سه منطقه در دنیا به 
عنوان مناطق دســت نخورده معدنی مشــخص 
شــدند که این ســه منطقه ایران، کره شمالی و 
افغانستان هستند. در واقع در این سه منطقه مي 
توان پتانسیل های بزرگ معدنی را انتظار داشت. 
وقتی که آنها می گویند کشــوري از نظر معدني 
دست نخورده است؛ یعنی اینکه ما تاکنون کاری 
در ایــن حوزه انجام نداده ایم و یا اینکه تا به حال 

عملکرد درستي نداشــته ایم و روش های قبلی 
هم روش های مفیدی نبوده اســت. یعنی تیمی 
بودیــم که در میدان برنده نبودیم و نتوانســتیم 
برنده باشــیم؛ در نتیجه هــر تیمی هم که برنده 
نباشد، طبیعتاً باید تغییراتي در بدنه تیم بدهد. هر 
چقدر هم این مشکلات بیشتر باشد، تغییرات هم 
باید بنیادی تر باشــد. در نتیجه مهمترین مساله 
این اســت که چون در ایــن حوزه موفق نبودیم؛ 
بنابراین روش ها، نگرش ها، مدیریت ها، برداشت 
هــا و مجموعه اقداماتي که قبلًا  در بخش معدن 
بــه عنوان پارادایم، پیش فرض یا عملکرد در نظر 

می گرفتیم؛ باید تغییر کند.
اگر به دنبال تحقق "انقلاب معدنی" هســتیم و 
این انقلاب معدنــی هم ضرورت دارد؛ لذا نیاز به 
تغییراتي گسترده در این خصوص داریم. آنچه که 
مسلم است اینکه ظرفیت های کشور به گونه اي 
است که دنیا ما را به عنوان یک کشور معدنی می 
شناسد؛ بنابراین ظرفیت انقلاب معدنی را داریم. 
در واقع ظرفیت این وجود دارد که در حوزه معدن 

تحولات اساسی صورت گیرد. 
دومین مساله این اســت که ما مهمترین کشور 
معدنی غرب آســیا هســتیم. همسایه های ما به 

مهندس صمدي دبیر انجمن معادن زغالسنگ ایران:

 برای انقلاب معدنــي ابتدا باید 
نگرش مسوولان نسبت به »معدنکار« اصلاح شود

"با توجه به ظرفیت ها و نقشــه راه توسعه فعالیت هاي معدني؛ 
انقلاب معدنی را در کشور محقق مي کنیم". این عبارتی است که  
دکتر رحمانی وزیر جدید صمت در روزهای آغازین فعالیت خود 
در این مسوولیت بیان کرد و لذا این روزها بحث "انقلاب معدني" 
در بین متولیان و فعالان بخش معدن و صنایع معدني بسیار مطرح است و 
همگان درصدد تحقق این مهم هســتند. نقشه راه که به جرات مي توان 
گفت یکي از نیازها و ضرورت هاي مغفول مانده در بسیاري از بخش ها به 
ویژه بخش معدن و صنایع معدني کشورمان محسوب مي شد؛ مدتي است 
توسط متولیان و تصمیم گیران این بخش تهیه و نهایي شده است. در واقع 
قرار اســت با اجراي نقشه راه که پیش از این نبود آن به عنوان بزرگترین 
چالش بخش معدن و صنایع معدني محســوب مي شد؛ "انقلاب معدني" 
محقق شــود. به همین بهانه با مهندس سعید صمدي دبیر انجمن معادن 
زغالســنگ ایران در خصوص ضرورت هاي ایجاد انقلاب معدني، ظرفیت 
هاي کشور براي رســیدن به این مهم، مزیت هاي بخش معدن و الزامات 
دستیابي به انقلاب معدني گفت و گویي انجام داده ایم که متن کامل آن در 

معصومه صالحیادامه مي آید:
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جز افغانســتان که مقداري ذخایر معدني دارد؛ 
به لحاظ مشــکلات زیربنایی، عدم دسترسی به 
آب هــای آزاد، عدم داشــتن انرژی و نیروی کار 
متخصص هنوز مســیر طولاني در پیش دارند تا 
بخواهد در حوزه معــدن کار جدی انجام دهند، 
اما کشور ما در منطقه غرب آسیا یک وزنه است.

مزیــت بعدی ما در بحث معدن؛ انرژی مناســب 
اســت. یکی از پارامترهای اساســی مصرف قابل 
توجه انرژی در فعالیت های معدنی است. معدن و 
صنایع معدنی کشور در بحث انرژی جایگاه بسیار 
خوبی دارد و از انرژی با قیمت مناسبی برخورداریم 
تا بتوانیم این استعدادهای معدنی را شکوفا کنیم.

بحث بعدی نیروی کار معدنی مناسب است. نمی 
گویم نیروی کار ارزان. طبق اعلام ســازمان نظام 
مهندســی در حدود 40 هزار نفر مهندس زمین 
شــناس و متالوژ داریم که عضو ســازمان نظام 
مهندسی هستند. آنها می توانند به عنوان نیروی 
کار مناســب و فعال نگرش نظام مهندسی معدن 
کشور را دگرگون و متحول کنند. اگر از این نیروی 
کار به خوبي استفاده کنیم؛ پتانسیل  خوبی است 

که هر کشوری از آن برخوردار نیست.
بحث بعدی اینکه کشــور ما طي 100 سال اخیر 
عمدتاً یک کشــور نفتی بوده است. مدتی است 
مســئولان به درســتی به این نتیجه رسیده اند 
که باید از بخــش نفت و درآمدهاي نفتي فاصله 
بگیریم و وابســتگی خود را به نفت کاهش دهیم. 
در نتیجــه به اعتقاد همــگان اولین گزینه بعد از 
نفت؛ بخش معدن اســت که می تواند به خوبی 
بخــش قابل توجهی از نقــش نفت و درآمدهاي 
نفتي را پر کند. پس نتیجه اینکه نزد مسئولان و 
تصمیم گیران کشور هم این ظرفیت وجود دارد 
که به بخش معدن روی خوش نشان داده و اجازه 
دهند ظرفیت های این بخش رشــد کند؛ چراکه 
بخش معدن همواره یکی از گزینه های پرفایده و 
خوب است. مثلا بخش صنعت و خودروسازی به 
هنگام تحولات و به خصوص تحریم ها همیشــه 
با مشــکل مواجه شده است، اما در بخش معدن 
کمتر دچار مشکل خواهیم شد. در واقع این بخش 
به دلیل اینکه یک بخش درون زاســت؛ به خوبي 

مي تواند با مشکلات به وجود آمده مقابله کند.
بخش معدن و صنایع معدني نسبت به 
سایر بخش ها چه مزیت هایي دارد که مي 
تواند تکیه گاهي براي رشد و توسعه اقتصاد 

پایدار کشور شود؟
واقعیت این اســت که تحولات ده ســال اخیر به 
خصوص تحولات دوران تحریم نشان داده است که 
حوزه معدن کمترین آسیب پذیری و تاثیرپذیری 
را در بحث تحریم ها داشته؛ زیرا بخشی است که 
عمدتاً مزیت ها و پتانسیل های آن درون زاست. 

معدن بخشی است که برای توسعه، تولید و حضور 
در بازارهای جهانی کمترین موانع را پیش رو دارد. 
این بخش تاکنون کمترین آســیب پذیری را از 
تحریم ها داشــته و دارد. البته هنوز تحریم هاي 
جدید اجرا نشــده است، اما در تحریم هاي قبلی 
مشاهده شــد ســایر بخش ها همچون صنعت 
خودروســازي واقعاً با مشکلات متعددي مواجه 
شــد؛  چراکه بخش خودروی ما به خارج وابسته 
اســت و به محض اینکه بــا دنیا از نظر اقتصادی 
و سیاسی دچار تنش شویم؛ بخش خودروسازی 
حرفــی برای گفتن نخواهد داشــت. بخش های 
دیگر هم که به نوعي وابسته به خارج  هستند، با 
مشکلات زیادي مواجه شده اند؛ اما بخش معدن 
کمترین آسیب پذیری را دارد و دلیل آن هم این 
است که کمترین وابستگی را به خارج دارد. نمی 
گویم بخش معدن وابستگی ندارد و آسیب پذیر 
نیســت؛ اما باید توجه کرد که آسیب پذیری این 

بخش بسیار کم است.
دومین مزیتی که بخش معدن دارد؛ مزیت ذخایر 
است. بخش معدن در کشور ما جزء معدود بخش 
هایی اســت که بدون یارانه دولتی و بدون کمک 
دولت می تواند در بازارهاي جهانی خود را مطرح 
کند. از ســوي دیگر مزیــت رقابتي هم دارد. این 
بخش در بازارهاي جهانی حتی در دوره دلارهای 
ارزان هم مزیت رقابتي داشــته است. البته زمانی 
که قیمت دلار واقعی باشد، طبیعتاً مزیت رقابت 

ما بیشتر هم می شود.
آنچه که مسلم اســت اینکه بخش معدن در هر 
شــرایطی قابل رقابت است و مثل سایر بخش ها 
بــا یارانه و حمایت دولتــي فعالیت نمي کند. در 

منطقــه هم از جایگاه خوب معدنی برخورداریم؛ 
از ترکیه گرفته تا عراق و کشــورهای حوزه خلیج 
فارس تا پاکســتان، کل منطقــه اطراف ما هیچ 
کدام از این کشــورها به اندازه ما معدنی نیستند. 
یک ســری از کشورها که اصلًا معدنی نیستند و 
مشکل ذخایر دارند و بقیه هم هیچ کدام به اندازه 
ایران معدنی نیســتند. بنابراین ما می توانیم به 
قطــب معدنی منطقه تبدیل شــویم. با توجه به 
فولادســازی ها و صنایع معدنــی که در منطقه 
رشــد و توسعه مي یابد، می توانیم تأمین کننده 
خوبی باشیم و بخش قابل توجهی از سرمایه ها را 

در این حوزه جلب کنیم.
از نظر جنابعالي الزامات دســتیابي به 
انقلاب معدني در کشور چیست و تحقق این 
هدف با چه چالش ها و مشــکلاتي مواجه 

است؟
اولین اقدام این اســت که باید یک تغییر نگرش 
اساســي نســبت به معــدن، معدنــکار و حرفه 
معدنکاری در کل کشــور داشــته باشیم. منظور 
تغییــر فرهنگ و نگاه به معدنکار اســت؛ چه در 
نزد مسئولان، چه در نزد نمایندگان مجلس، چه 
در نزد مســئولان منطقه ای مثل فرمانداری ها 
و مســئولان ادارات و چــه در نزد عامه مردم که 
احســاس نکنند معدنکار یک زمین خوار، معدن 

خوار، چپاولگر و سودجو است.
متأسفانه امروزه این نگرش وجود دارد که تا حدود 
زیادی باید اصلاح شود. با تغییر نگرش معدنکار را 
یک آبادگر و توســعه گر ببینند؛ کسی که حاضر 
اســت در دورترین مناطق فعالیت و تولید کند و 
شــغل ریسک پذیری دارد. واقعیت این است که 
نسبت به سایر حرفه ها؛ حرفه معدنکاري ریسک 
پذیری بســیار بالایي دارد؛ در واقع یک سرمایه 

گذاری بلندمدت است.
عموماً دوره سرمایه گذاری معادن بزرگ حداقل 
5 تا 6 ســال و دوره بهره برداری آنها 20 ســال 
زمان می برد. طبیعتاً در این شرایط معدنکار باید 
حاشیه سود مناسبی  داشته باشد تا بتواند ریسک 
این همه زمان را تحمــل کند. مورد دیگر اینکه 
ســایر بخش ها خود را بــه معدن وصل نکنند و 
احساس نشــود یک معدنکار زمین را می کند و 
خاک مردم را می برد. روســتایی چنین تصوری 

نداشته باشد.
ببینید طي دو ســال اخیر در قوانین بودجه چند 
قانون در ارتباط با قوانین خلع الساعه در ارتباط با 
اخذ عوارض از بخش معدن تصویب شده است؟ از 
همان اول می دانستیم هیچ کدام از اینها اجرایی 
نخواهد شــد، اما تصویب شد. همگي اینها تحت 
تأثیر چه نگرشــی بود که یــک چنین قوانینی 
تصویب شــد؟ بخشی از آن به این علت است که 

اولین مزیت انقلاب 
معدني این است که 

نقش معدن در GDP و 
تولید کشور افزایش 

پیدا می کند. با توجه به 
پتانسیل هاي موجود در 
بخش معدن؛ جایگاه این 
بخش در اقتصاد کشور 

بیشتر و به همان نسبت 
هم وابستگی به نفت 

کمتر می شود. به دنبال 
آن ایجاد اشتغال در این 

حوزه افزایش مي یابد. 
یک خصوصیت خوبی که 
بخش معدن دارد؛ این 
است که فعالیت معدن 

فی نفسه محرومیت 
زداست
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بخش دولتی و حاکمیتی معدن ما دفاع خوبي از 
این موضوع نداشتند. بخشی از آن هم به این دلیل 
است که احساس مي شود معدنکار آدم پول دار و 
رانت خواري است. اما واقعیت این است که حرفه 
معدنکاری اینگونه نیست؛ لذا نگرش ها باید عوض 

شود. در واقع اولین مساله تغییر نگرش است.
دومین مســاله اینکه باید یک تحول اساسي در 
مدیران حاکمیتی معدن داشــته باشیم. بخش 
خصوصــی فعالیت خود را انجــام مي دهد؛ اما 
در بخــش حاکمیتی و دولتــی مدیران معدنی 
مشــکلات متعددي وجود دارد. مدیران معدني 
از بالاترین رده گرفته تا رده های میانی و پایینی 
کارشناسی در سطح استان ها باید ریسک پذیر 
باشند. تمام هم و غم مدیران معدنی دولتی باید 
معدن باشــد و وظیفه آنها این باشد که تولید و 
توسعه معدنی در کشور افزایش یابد. دیگر نباید 
دنبال انتقاد از بخش معدن یا وضع عوارض برای 
این بخش باشند؛ چراکه بخش معدن در کشور 
به اندازه کافی مورد نقد و انتقاد قرار گرفته است.

از ســوي دیگر معاونت معدنــی یا مدیر بخش 
معدنی نیز باید در هر شــرایطی از بخش معدن 
دفاع کند و دنبال توســعه این بخش باشــد، اما 
متأســفانه امروزه چنین نگرشــی وجود ندارد. 
مدیران ریســک پذیر نیستند و مشکلات بخش 

معدن را نمی بینند.
ســومین مساله اساســی تر اینکه تفاوت بخش 
معدن با سایر بخش ها این است که دوره سرمایه 
گذاری و بازدهی این بخش دوره طولانی مدتی 
اســت. بخش معدن 5 تا 6 سال طول می کشد 
تا به مرحله تولید برســد؛ لذا هر چقدر تغییرات 
کمتر شــود، ریسک پذیری هم کمتر می شود و 
به همان نسبت هم سرمایه بیشتری وارد حوزه 
معدن خواهد شــد. به همان نسبت نیز تولیدات 
معدنــی رقابت پذیرتر و اقتصادی تر خواهد بود. 
اما هــر میزان که قوانین با تغییرات بیشــتري 
مواجه باشــد، طبیعتاً کســی که وارد این حوزه 
می شــود همه این تغییرات که به آن ریســک 
مي گوییم را به ســختي مــي پذیرد. در واقع به 
هر میزان که ریســک بالا باشد، باید در سرمایه 
گذاری سود بیشتری در نظر گرفت؛ چراکه این 

سرمایه گذاري پر ریسک است.
به دلیل ریســک های بــالا در این بخش تغییر 
قوانین اصلًا صلاح نیســت؛ چراکه ممکن است 
مشــکل کوچکی با قانونــي در کوتاه مدت حل 
شــود؛ اما در بلندمدت اســاس سیستم معدني 
کشور را از هم بپاشد و باعث بي اعتمادي شود.

موضوع بعدی بحث شفافیت در اطلاعات حوزه 
معدن اســت. در واقع اطلاعات معدني همچون 
میزان ذخایر، اطلاعات مربوط به زمین شناسي و 

... باید به راحتي در اختیار همه فعالان این بخش 
قرار گیرد. همه باید به اطلاعات و محدوده هاي 
معدني دسترسی داشته باشند؛ چراکه هیچ چیز 

محرمانه ای در این خصوص وجود ندارد.
در واقــع همگان باید بتوانند راحت به ســایت 
سازمان صنایع و معادن یا وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مراجعه کنند و ببینند مثلًا فلان معدن 
سنگ چقدر ذخیره دارد؟ چه میزان تولید، چه 
مقــدار باطله و چه مقدار هزینه های زیربنایی و 
... دارد؟ بــا چه قیمت و هزینه ای معدن واگذار 
شده و الآن تولید آن چه میزان است؟ دسترسي 
به ایــن اطلاعات رقابت را بیشــتر می کند. به 
خصــوص در واگذاری ها باید شــفافیت وجود 
داشته باشــد؛ چراکه هر چقدر شفافیت بیشتر 
باشــد، سرمایه بیشتری به این بخش جذب مي 
شــود و هر میزان که سرمایه بیشتري وارد این 
حوزه شود باعث رقابت پذیري بیشتر آن نیز می 
شود. همچنین قراردادهایی که منعقد می شود 

هم باید از شفافیت لازم برخوردار باشد.
آخرین مســاله بحث بنگاه داری در حوزه معدن 
است. متاسفانه امروزه بنگاه داری در حوزه معدن 
و صنایــع معدنی بی داد مــی کند. بنگاه داری 
هر زماني به یک اســمی مطرح مي شود. مطابق 
اصل 44 به جز چند معدن بزرگ مشخص شده؛ 
پروانه سایر معادن کشور باید واگذار شود. به طور 
مثال دولت یکبار دســت از برخي معادن بر مي 
دارد، اما  پس از مدتي یک روز به عنوان پیمانکار، 
یک روز به عنوان اســتخراج کننده و فروشنده و 
هر روز با یک عنواني روی این ذخایر دســت می 

گذارد و مانع رقابت آزاد این معادن مي شود.
در حالي که دولــت باید خود را مکلف کند اگر 
قرار اســت انقلابی در حوزه معدن اتفاق بیفتد، 
تمــام محدوده های دولتی اعم از محدوده های 
اکتشافی،  بهره برداری و هر فعالیتی که در حوزه 
معدن دارد را بــا انتقال مالکیت و انتقال پروانه 
تمــام آن را به بخش خصوصــی واگذار کرده و 
اجازه دهد بخش خصوصی با اعتماد بیشــتري 

اقدام به سرمایه گذاری کند.
در شــرایط کنوني به جز 4 تا 5 محدوده معدنی 
مشخص ضرورتی ندارد پروانه سایر معادن به نام 
دولت باشــد. الآن معادنی را می بینیم که مثلًا 
پروانه آنها به نام دولت است و به عنوان استخراج 
و فروش واگذار شــده است؛ در حالي که بخش 
خصوصی تمایلي ندارد در این معادن کاري انجام 
دهد. ســوالي که مطرح است اینکه چرا دولت از 
این معادن دست بر نمي دارد؟ البته منظور من 
از دولت سازمان ها و شرکت های دولتی است.

دولت شــامل دو بخش است؛ یک بخش وزارت 
صنعــت، معــدن و تجارت اســت کــه وظیفه 

حاکمیتی دارد و بخش دیگر ســازمان ایمیدرو 
که وظیفه توسعه ای دارد؛ نه بنگاه داری. در واقع 
ایمیدرو باید خوراک و اطلاعات اولیه و ذخایر را 
برای توســعه بخش معدن فراهم و نقش دیده 
بان بخش خصوصی را بازی کند. همچنین باید 
شرایط سرمایه گذاری داخلي و خارجی را فراهم 
کرده و دست سرمایه گذار خصوصی را در دست 
سرمایه گذار خارجی بگذارد.  از سوي دیگر باید 
امکانات حضور در نمایشــگاه های بین المللي را 
بــراي فعالان این بخش فراهم کند و دوره های 
آموزشــي مختلف  بگذارد. وظیفه ایمیدرو این 
موارد است نه اینکه معدنداری و بنگاه داری کند. 
اســتخراج و فروش هم از نظر من یک نوع بنگاه 
داری محســوب مي شود. بنابراین اگر تحولات 
مدنظر یکبار برای همیشه صورت گیرد و دولت 
دست از بنگاه داری بردارد؛ در آن صورت تحول 

اساسی صورت خواهد گرفت.
به عنوان ســوال آخر؛ لطفا بفرمایید 
انقلاب معدني چــه فواید و مزایایي براي 

کشور به همراه دارد؟
در ابتدا لازم اســت تاکید کنم که این زیر و زبر 
شدن در حوزه معدن لازم و ضروري است و باید 

اتفاق بیفتد. 
اولین مزیت و نتیجه انقلاب معدني این اســت 
که نقش معدن در GDP و افزایش تولید کشور 
بالا مي رود. با توجه به پتانسیل هاي موجود در 
بخش معدن؛ جایگاه این بخش در اقتصاد کشور 
بیشــتر و به همان نسبت هم وابستگی به نفت 
کمتر می شود. به دنبال آن ایجاد اشتغال در این 
حوزه افزایش مي یابد. یک خصوصیت خوبی که 
بخش معدن دارد؛ این اســت که فعالیت معدن 

فی نفسه محرومیت زداست.
معمولا معادن در مناطق دور افتاده و محروم قرار 
دارنــد؛ لذا بعد از بهره برداري از معادن به همان 
نســبت صنعت نیز به این مناطق راه مي یابد و 
منجر به اشــتغالزایي بیشــتر در آن مناطق مي 
شود. از سوي دیگر باعث توسعه مناطق محروم 
شده و جایگاه آنها را بالا مي برد. در واقع به جای 
اینکــه در حوزه محرومیــت زدایی، جاده زدن، 
برق کشــي، لوله کشــي و ... فعالیت شود؛ بهتر 
اســت که به معدنکار میدان داده شود تا با بهره 
برداري از معدن خود به برق کشي، احداث جاده، 
استفاده از نیروی کار بومي و ... اقدام کند. در آن 
صورت توسعه اقتصادي،  درآمد، رونق صنعت و 
... به مناطق محروم راه مي یابد و از همه مهمتر 
مهاجرت افراد از مناطق روستایی به شهرها را نیز 
کاهش مي دهد؛ زیراهر یک شغلي که در مناطق 
محروم ایجاد مي شود، از ایجاد شغل در تهران ده 

برابر بیشتر ارزش دارد. 



ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ودوم  آبان 97 27
Jahane Madan

تازه ترین نشست کارگروه کمیته ماده 12 به بررسی 
پیشنهاد اصلاح ترکیب شورای معادن استانی و 
اعتــراض به فرآیند بازســازی و احیای اراضی 
تخریب  شــده در عملیات اکتشاف، استخراج و 

بهره برداری از معادن، اختصاص پیدا کرد.
این نشســت با حضور نمایندگانــی از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، ســازمان برنامه  و بودجه، ســازمان 
محیط زیست، سازمان جنگل ها و مراتع و آبخیزداری 
کشــور، اتاق اصناف ایران، مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، خانه معدن ایران، کمیسیون معادن و 

صنایع معدنی اتاق ایران برگزار شد. 
به گــزارش اتاق ایران، در ابتــدا علی چاغروند، مدیر 
پژوهشــی کمیته ماده 12 به ترکیب اعضای شورای 
معادن اســتانی اشاره کرد و گفت: قانون گذار بر اساس 
ماده 43 قانون برنامه پنج  ساله ششم، ترکیب شورای 
معادن استانی و وظایف این شورا را تعیین کرده است. 
اعضای این شــورا را مسوولان و سازمان های نظارتی 
تشکیل می دهند و متاسفانه جای کارشناسان در شورا 

خالی است.
وی ادامه داد: از سوی دیگر با توجه به اینکه رییس این 
شــورا استاندار بوده و قانون گذار اجازه تفویض اختیار 
نداده است، در بیشتر مواقع به دلیل عدم حضور ایشان، 
جلســات تشکیل نشده و روند رسیدگی به موضوعات 
کند می شود. حسن حسینقلی، نایب  رییس کمیسیون 
معادن و صنایع معدنی اتاق ایران نیز با تشریح مشکلات 
ناشــی از ترکیب اعضای شــورا پیشنهاد داد: نماینده 
کمیسیون معدن اتاق ایران و خانه معدن به  عنوان یک 
مرجع متخصص با حق رای به ترکیب اعضا اضافه شود. 
همچنین برای تسهیل و تسریع موضوعات ارجاعی به 
این شوراها، لازم است اختیاراتی از سوی شورای عالی 

معادن به استان ها تفویض شود.
شهناز نوایی، مشاور خانه معدن ایران با بیان اینکه وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، رییس شــورای عالی معادن 
است، پیشــنهاد داد: بهتر است رییس شورای معادن 
استانی نیز نماینده وزارتخانه در استان باشد. همچنین 
با توجه به اینکه بخش خصوصی در شورای عالی معادن 
حق رای دارد، لازم اســت در شــورای معادن استانی 
نیز این موضوع رعایت شود. حمید امانی، رییس امور 
صنعت، معدن، بازرگانی و ارتباطات ســازمان برنامه  و 
بودجه، اختیارات شــورای معادن استانی را نظارت در 
چارچوب مصوبات شورای عالی معادن دانست و تاکید 
کرد: داوری از اختیارات شورای معادن استانی نیست 
و در صورت تفویض اختیار به شــورای معادن استانی، 
وحدت رویه از بین می رود و موجب پراکندگی سیاست 
 گذاری و اختلافات شدید تبعیضی در استان ها می شود.

در ایــن رابطــه ابراهیــم مقصودی، نماینــده مرکز 

پژوهش های مجلس شورای اسلامی با اشاره به قانون 
معادن گفت: حاکمیت معادن با وزارت صنعت، معدن و 
تجارت بوده در حالی که با حضور استاندار در این شورا 
به عنوان رییس جلســه، مسوولیت این شورا به وزارت 
کشور سپرده می شود. با توجه به اینکه ریاست شورای 
عالی معادن با وزیر صنعت، معدن و تجارت اســت، به 
نظر می رســد تعیین استاندار به  عنوان رییس شورای 
معادن استانی، خلاف قانون است. مقصودی با اشاره به 
اینکه مرکــز پژوهش ها از ابتدا نیز با این ماده مخالف 
بوده اســت، پیشنهاد داد: این ماده قانونی حذف شود 
چون در حال حاضر برای یک موضوع چندین سیاست  
گذاری مختلف وجود دارد. علی خادم آســتانه، معاون 
مدیرکل سازمان جنگل ها و مراتع و آبخیزداری کشور با 
تاکید بر اینکه بررسی وظایف این شورا بیشتر از ترکیب 
این شورا تاثیرگذار است، تشریح کرد: شورای استانی 
هر حوزه باید متناظر با شــورای عالی کشوری همان 
حوزه فعالیت کند و بخشــی از وظایف شورای عالی به 

شورای استانی تفویض شود.
وی به منظور حل مشــکلات این حوزه پیشنهاد داد: 
تبصره ای به این ماده قانونی اضافه شــود به نحوی که 
شــورای معادن استانی متناظر با شورای عالی معادن 
تشکیل شود. کاوس قاسمی مدیرکل دفتر بهره برداری 
معــادن وزارت صنعت، معدن و تجــارت نیز در مورد 
ترکیب این شــورا با اشــاره به اینکه این شورا ترکیب 
بســیار شــلوغی دارد و متناظر با شورای عالی معادن 
نیســت، گفت: حضور بعضی از افراد در این شورا هیچ 
تاثیــری در تصمیم گیری هــا نــدارد. در نهایت مقرر 
شد پیشنهادهای ارایه شــده در صحن علنی کمیته 
ماده 12 یا شــورای گفت وگو بررســی شود. در ادامه 
اعتراض فعالان این بخش به فرآیند بازسازی و احیای 
اراضی تخریب شــده در عملیات اکتشاف، استخراج و 

بهره برداری از معادن بررسی شد.
در این رابطه چاغروند با اشاره به ماده 17 قانون اصلاح 
قانون معادن گفت: بر اساس این ماده قانونی، 15 درصد 

از محل تبصــره 3 ماده 6 قانون اصلاح قانون معادن و 
12 درصد از محل ماده 14 قانون یاد شــده به منظور 
احیا و بازسازی اراضی تخریب  شده در فرآیند اکتشاف، 
اســتخراج و بهره برداری از معادن اختصاص یافته که 
با توجه به تکلیــف قانونی به  رغم پرداخت این مبالغ، 
بازسازی و احیای این اراضی صورت نمی گیرد و بر این 
اساس اعتراضاتی از سوی بخش خصوصی به دبیرخانه 
ارسال شده است. خادم آستانه در مورد تصویب ماده 17 
قانون اصلاح قانون معادن تاکید کرد: هدف اصلی این 
ماده، بازسازی و احیای عرصه های تخریب  شده منابع 
طبیعی بود که در فعالیت های معدنی آسیب دیده اند. 

وی بیــان کرد: مبالغ پرداختی از ســوی معدن  کاران 
هیچ پشــتوانه علمی ندارد و محاسبه مساحت عرصه 
تخریــب  شــده و پرداخت معادل آن بر چه اساســی 
تعیین شده مشخص نیســت. وی افزود: این مبالغ از 
سوی معدن کاران به خزانه کشور واریز می شود اما در 
اختیار سازمان منابع طبیعی قرار نمی گیرد. امانی در 
ایــن خصوص اظهار کرد: دولت به دلیل مضیقه مالی 
و عــدم تحقق درآمدها، مــوارد تخصیص  یافته را هم 
نمی تواند صد در صد پوشــش دهد و با توجه به اینکه 
ایــن موضوع اولویت لازم برای پرداخت را ندارد خزانه 

هم عملا پرداخت نمی کند.
الهه سلیمانی، کارشناس مرکز پژوهش های مجلس با 
اشاره به ایجاد صندوق ملی محیط زیست که به منظور 
حفاظت و احیای اراضی و منابع تخریب  شــده شکل 
گرفت، تاکید کرد: بر اســاس قانون پنج  ساله چهارم، 
پنجم و ششــم توســعه این صندوق به وجود آمد، با 
واریز این مبالغ به صندوق ملی محیط زیست، اراضی 
تخریب  شده بدون ایجاد هیچ مشکلی بازسازی و احیا 
می شــود. در ادامه حسینقلی پیشنهاد داد: در صورت 
تخریب اراضی با یــک معدن، معدن کار همان معدن 
جریمه شود، چرا که بیشتر معادن هیچ اثر تخریبی بر 
منابع طبیعی ندارد و نباید این مبالغ از ســوی تمامی 

معدن کاران پرداخت شود. 

چالش های معدنی روی میز کمیته ماده ۱۲
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تنقیح قوانین و مقررات به  عنوان یک 
قانون گذاری  بنیادین در عرصه  اقدام 
پالایش  موجب  که  می شود  محسوب 
انها شده و از بروز تناقض هنگام اجرا 
اینکه  به  با توجه  جلوگیری می کند و 
به گفته کارشناســان، ایران با پدیده 
تنقیح  روبه روست  قوانین  انباشــت 
کشور  برای  اساسی  موضوعی  قوانین 

به شمار می رود.
پیچیدگی یــا تنقیح قوانیــن را می توان 
یکــی از چالش هــای بخش معــدن نیز 
دانســت، چالشــی که برای عبــور از آن 
»طرح تنقیح قوانین حوزه معدن« مدنظر 

قرار گرفته و بــازوی پژوهش های مجلس 
فرایند و چگونگی اجرای این طرح را مورد 
بررسی و ارزیابی قرار داده است. بر اساس 
ارزیابی صورت گرفته فرایند تنقیح قوانین 
در حوزه معــادن و صنایع معدنی یکی از 
الزامات شفاف  ســازی،  رفع پیچیدگی ها، 
ابهامــات و اصلاح قوانین و مقررات در این 

حوزه است.
 بدون شــک تنقیح قوانیــن در هر حوزه 
بایــد با مشــارکت، حرکــت و هم افزایی 
دســتگاه های اجرایــی و تقنینی کشــور 
صورت گیرد و قوانین کلی و معتبر در هر 
حوزه ای احصا شــده و مشخص شود چه 

قوانینی به  عنوان قوانین معتبر برای حوزه 
معادن و صنایع معدنی در نظر گرفته شده 
اســت. پس از طی این مرحله و شناخت 
قوانین منسوخ به همراه منشا نسخ قوانین 
حوزه معــادن و صنایع معدنــی منجر به 
ایجاد یک نظام شفاف و بدون ابهام قانونی 

خواهد شد.
 بــه اعتقــاد برخــی کارشناســان، نظام 
قانون گذاری در ایران یکــی از فعال ترین 
قــوای قانون گــذاری در دنیا محســوب 
می شــود و به همین دلیل، نظام حقوقی 
روبه روست.  قوانین  انباشــت  با  کشورمان 
مانند  قانون گذاری  متعــدد  مراجع  وجود 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی پیشنهاد داد؛

پاکسازی بخش معدن از قوانین مازاد

مرکز پژوهش  های مجلس شورای اسلامی
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مجلس شــورای اسلامی، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، شــورای عالی امنیت ملی، 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و نیز، فقدان 
اصــول و قواعد شــکلی و ماهوی راجع به 
وضع، اجرا و تفســیر قانون از جمله دلایل 
تورم قانون در ایران اســت. تورم و انباشت 
قوانین موجب طولانی شدن روند دادرسی 
در دادگاه ها می شود و به علت تفاوت نظرها 
و آرای مختلف در اجرای عدالت در محاکم 
و مراجع اداری اختلال ایجاد می کند. علاوه 
بر آن،  متزلزل شدن استحکام ارای قضایی، 
ایجاد اختلال در امــر آموزش حقوقی در 
دانشــگاه  ها و ایجاد گریزگاه های قانونی از 
دیگر زیان های تورم قانون به شمار می آید. 
از همین رو، به اعتقاد کارشناسان، تنقیح 
قوانین و مقررات به ایجاد شفافیت، قابلیت 
اجرایی، در دسترس بودن و انتشار قوانین 
و مقــررات کمک می کنــد. جلوگیری از 
انباشت قوانین غیرضروری، مشابه و مغایر، 
جلوگیــری از ســو اســتفاده از تعارضات 
موجــود در قوانین، افزایش توانمندی های 
معاونت هــای حقوقی وزارتخانه ها و تعیین 
تکلیف انبــوه قوانینی که متروک و اعمال 
نشــدنی  اند، از جمله فواید تدوین و تنقیح 

قوانین به شمار می اید.
 بســیاری از کارشناســان معتقدنــد بــا 
تنقیح قوانین، نیاز نظام قانونی کشــور در 
به روز کردن قوانین تــا اندازه ای، تامین و 
کاستی ها، نقص ها و خلا قوانین مورد نیاز 
کشــور برای قانون گذاری جدید روشــن 
می شود. همچنین با تدوین و تنقیح قوانین 
از دوباره کاری ها و تصویب قوانین مشــابه 

جلوگیری می شود.
بررسی کلیات طرح

براساس ارزیابی های صورت گرفته از سوی 
بازوی پژوهشــی مجلس، بــا وجود آن که 
مدت زمانی طولانی از تدوین و تنقیح این 
قوانین می گذرد اما هنوز حرکت جدی در 
این زمینه صورت نگرفته و سابقه تاریخی 
و روشــنی به جز مواردی که قوانین نسخ 
شده اند، وجود ندارد. در اصل می توان گفت 
تنقیح قوانین نیاز به هماهنگی و هم افزایی 
دستگاه های اجرایی و تقنینی دارد و بدون 
همراهی این دو با یکدیگــر فرایند تنقیح 
قوانین فرایندی ناقص و بدون نتیجه خواهد 
بــود. در حــوزه معادن و صنایــع معدنی، 

مشارکت دستگاه های اجرایی مانند وزارت 
صنعت،  معدن و تجارت، وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعــی و وزارت امور اقتصادی و 
دارایی در خصوص تنقیح قوانین این بخش 

لازم است.
 ایــن نکته را نیز بایــد مدنظر قرار داد که 
سرفصل های زیرمجموعه کد معدن شامل 
استخراج  اکتشــاف،  تشکیلات،  و  ساختار 
و بهره بــرداری از معــادن، صنایع معدنی، 
مالکیت معــادن، حفاظت و ایمنی معادن، 
مناطــق ویژه اقتصادی معــادن و جرایم و 
تخلفات اســت، بنابراین با توجه به اینکه 
عنوان طــرح »تنقیح قوانین حوزه معدن« 
نام گذاری شــده اســت، باید قوانین همه 
ســرفصل های کد معدن مورد بررسی قرار 

گیرد و تنقیح شود.
 از جملــه ایراداتــی که بازوی پژوهشــی 
مجلس به این قانون گرفته به تقسیم بندی 
این طرح باز می گردد. بر اساس این گزارش 
این طرح در بخش )الف( فهرســت احکام 
منســوخ ضمنی، منتفی، زاید و متروک و 
غیرضروری و در بخش )ب( فهرست احکام 
مدت منقضی امده اســت. در خصوص این 
تقســیم بندی این نکته را نیز باید ذکر کرد 
که تفکیک قوانین منسوخ، منتفی و... بیان 
نشــده اســت و همه به  صورت یک لیست 
70 ردیفی قید شــده اند و مشخص نیست 
کــه هرکدام از قوانین در چه بخشــی قرار 
می گیرد. از سوی دیگر از نظر حقوقی تعریف 

مشخصی برای احکام »زاید«، »متروک«، و 
»غیرضــروری« وجود نــدارد و باید از این 
منظر تعریف شوند. همچنین قوانین منتفی 
باید از سوی دستگاه های اجرایی اعلام شود 
و تشــخیص این قوانین منوط به بررســی 
آنهــا در کمیته های کارشناســی با حضور 

دستگاه های مختلف است. 
در برخی قوانین که در طرح آمده اســت، 
احکامی وجــود دارد که مــدت منقضی 
نمی شود اما در لیست قوانین مدت منقضی 
آمده است. تعدادی از قوانین نیز مربوط به 
موضوعات و حوزه های مختلف است و باید 
مشخص شــود که کدام قسمت از قانون، 
ماده واحده یا تبصره نســخ می شود. منشا 
قوانین نســخ شده نیز مشــخص نشده و 
بررسی دقیق این موضوع نیازمند مشخص 

شدن منشا نسخ قوانین است.
جمع بندی

طــرح تنقیــح قوانین حوزه معــدن برای 
شفاف  ســازی، رفع پیچیدگی ها، ابهامات 
و اصلاح قوانین این حوزه ضروری اســت، 
اما به منظور بررســی بیشــتر و اظهارنظر 
دســتگاه های اجرایی مرتبط با این حوزه 
نیاز به بررسی کارشناسی بیشتری در این 
حوزه احساس می شــود، در این خصوص 

چهار پیشنهاد ارایه می شود.
 در ایــن خصوص می توان به »تشــکیل 
کمیتــه تخصصــی تنقیح قوانیــن حوزه 
معدن با مشــارکت کمیســیون صنایع و 
معــادن مجلس، معاونــت مجلس،  مرکز 
پژوهش هــای مجلــس، نمایندگانــی از 
دســتگاه های اجرایــی مرتبــط )وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت، وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی،  وزارت تعاون،  کار و 
رفاه اجتماعی(، معاونت حقوقی ریاســت 
جمهوری، سازمان بازرسی،  اتاق بازرگانی 
و تشــکل های معدنی به منظور بررســی 
دقیق و کارشناسی موضوع و اعلام نظر به 

معاونت مجلس« اشاره کرد. 
»احصای فهرســت کلــی قوانین و قوانین 
معتبر حــوزه معدن و صنایــع معدنی«، 
»تقســیم بندی دقیق و شــفاف  سازی بر 
اســاس تعاریف مشخص حقوقی: منسوخ، 
منتفــی بــا اجــرای مــدت منقضی« و 
»ذکر منشا نســخ قوانین« از دیگر موارد 

پیشنهادی در این گزارش است. 

تنقیح قوانین نیاز به 
هماهنگی و هم افزایی 
دستگاه های اجرایی و 
تقنینی دارد و بدون 

همراهی این دو با 
یکدیگر فرایند تنقیح 

قوانین فرایندی ناقص و 
بدون نتیجه خواهد بود. 
در حوزه معادن و صنایع 

معدنی، مشارکت 
دستگاه های اجرایی 

مانند وزارت صنعت،  
معدن و تجارت، وزارت 

تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در 
خصوص تنقیح قوانین 

این بخش لازم است
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چهاردهمین نمایشگاه بین المللی معدن، ایران 
کان مین 2018،  با حضور 150 شــرکت داخلی 
و 40 شــرکت خارجی با هــدف ارایه آخرین 
دستاوردهای معدن و صنایع معدنی در تهران 

برگزار شد.
در این نمایشــگاه انواع صنایــع و تجهیزات معادن 
زیرزمینی و روباز، دســتگاه ها تجهیزات و ماشــین 
آلات خاک برداری، ماشــین آلات مشترک راه سازی 
و معدنی، دســتگاه ها و ماشین آلات حفظ و نگهداری 
تونل، دستگاه ها و تجهیزات مرتبط به فراوری معدنی 
ماشــین آلات و تجهیزات اکتشاف معدن، تجهیزات 
وابســته به ذوب و اســتحصال فلزات ســنگ های 
ســاختمانی و تزیینــی، تجهیزات بــرش و فرآوری 
ســنگ های تزیینی، ســنگ های قیمتی و گرانبها، 
معدن و محیط زیســت، سیستم های تهویه معادن، 
نرم افزارها و سیســتم های پردازش داده های معدنی، 
فناوری های نویــن در صنعت و معدن، مواد منفجره 
و تجهیزات انفجار، تجهیزات تامین برق و روشــنایی 
معادن و تجهیزات تخلیه و آبرسانی معادن زیرزمینی 

در معرض دید عموم قرار داده شد.
ارایــه دســتاوردهای تولیدکننــدگان و صنعتگران 
معدن، معرفی فرصت ها و ظرفیت های سرمایه گذاری 
و ســرمایه پذیری، ایجاد بازارهای جدید و توســعه 
صادرات، تلاش برای رونق و توسعه تولید ملی، بهبود 
فضای کســب و کار و معرفــی ظرفیت های معدنی 

کشــور، جهت دهی به ســرمایه های داخل و خارج 
به بخش های معــدن، انتقال دانش و فناوری نوین و 
همچنین ایجاد رقابت سازنده بین شرکت ها از اهداف 

برپایی این رویداد بود.
همزمان با این دوره از نمایشــگاه، هفتمین همایش 
مهندسی معدن و پنجمین همایش بین المللی معدن 

و صنایع معدنی نیز در محل نمایشگاه برگزار شد.
کارشناســان و فعالان معدن و صنایع معدنی در این 
همایش به مباحثی مانند فعالیت کســب و کارهای 
نوپا )استارتآپ ها(، اکتشاف، سرمایه گذاری و محیط 

زیست می پردازند.
 رحمانی: هدف افزایش سهم معدن 

از تولید ناخالص داخلی است
وزیر صنعت،  معدن و تجارت با اشاره به اینکه افزایش 
ســهم معدن از تولید ناخالص داخلی از 1.2 فعلی به 
1.4 مد نظر اســت، تاکید کرد: تکمیل زنجیره ارزش 
فلزات اساسی نظیر فولاد، الومینیوم و مس با شناسایی 
گلوگاه ها از جمله هدف گذاری های ما در بخش معدن 

است.
رضا رحمانی وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفت: با 
همکاری تشکل ها و مردم باید بخش معدن را توسعه 
داده و ظرفیــت تولید معــادن را به 400 میلیون تن 
افزایش دهیم و این اکتشافات باید در مناطق محروم 

صورت گیرد.
وی با اشاره به اینکه معدن یکی از پتانسیل هایی است 

که اقتصاد را از وابستگی نجات می دهد، تصریح کرد: از 
آنجا که معدن از بخش های پیشــران به شمار می رود 

در صادرات نیز نقش اساسی دارد.
وزیر صمت در ادامه از اجرای نقشه راه معدن در آینده 
نزدیــک خبر داد و افزود: همــه ذینفعان از مجلس، 
دولت و بخش خصوصی بر آن تفاهم داشتند و حتما 
دوباره با همه ذینفعان مطرح می کنیم تا همه پای کار 
باشند و از ظرفیت های موجود مجلس شورای اسلامی 

نیز به طور قطع استفاده می کنیم.
رحمانی با تاکید بر اینکه کار را باید مردم انجام دهند، 
افزود: ما نیز باید تســهیل گر باشــیم و موانع کمتری 
ایجاد کنیم و برای بهبود فضای کســب و کار تلاش 
کنیم و حتما یکی از کارهای اصولی بنده همفکری با 
صنعت گران و معدن کاران است و بدون مشورت با این 

بخش تصمیمات اساسی گرفته نمی شود.
وی ادامــه داد : حتما همکاری ها دو طرفه خواهد بود 
و فعالیت های قابل واگذاری را به تشــکل ها تفویض 
می کنیــم، نظارت بر معادن نیــز از بخش های قابل 
واگذاری است تا مردم و تشکل ها کار را به پیش برند 
و ایــن مدل را باید در حــوزه بازرگانی و اصناف هم 

پیاده کنیم.
رحمانی یادآور شد: بدون تردید کار معدن بدون توجه 
به اکتشاف بی معناست و توسعه اکتشافات معدنی در 
کشور برای مناطق محروم و کمتر برخوردار در اولویت 
بوده و این در حالی است که در ژئو فیزیک هوایی در 

وزیر صمت در نمایشگاه ایران کان مین 2018: 

 تکمیل زنجیره ارزش فلزات اساسی 
از ضرورت های بخـش معدن است
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6 سال پیشین معادل کل اکتشافات قبلی کار را پیش 
برده ایــم و البته کار دولت این اســت که هزینه های 

ریسک را پوشش دهد تا مردم به فعالیت بپردازند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به طرح پهنه 
بندی یادآور شــد: در این طرح اکتشافات 133 پهنه 
تعریف شده و 109 پهنه واگذار و 400 محدوده امید 

بخش نیز شناسایی شده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر انجام فعالیت 
و تمرکز بر معادن مگا ســایز گفت: پیشتر اکتشافات 
ما ســطحی بوده و این در حالی اســت که دنیا هم به 
سمت اکتشاف عمقی پیش می رود و در این زمینه به 
سازمان زمین شناسی و نیز ایمیدرو ماموریت می دهم 
که بحث اکتشاف را جدی بگیرند، در این زمینه منابع 
مالــی خوبــی هم داریم و باید درآمدها را به ســمت 

اکتشاف زیر ساخت ها سوق دهیم.
رحمانی اظهار کرد: اکتشاف سالیانه 300 هزارکیلومتر 
خطی ژئوفیزیک را در برنامه می گذاریم چرا که باید از 

وضعیت فعلی خارج شده و این بخش متحول شود.
به گفته رحمانی ســامانه کاداســتر نیز کامل شده و 
جهت گیری اساسی وزارتخانه در این سامانه شفافیت 
و مبارزه با فساد و رانت است. با تکامل سامانه ها باید 
اطلاعات مســاوی در اختیارهمگان قرار بگیرد واین 

ظرفیت باید در معدن کامل شود.
وی تصریح کرد:  در حــوزه بهره برداری از معادن دو 
کار اساســی باید صورت گیرد که یکی فعال ســازی 
معادن است که امسال در پروژه های ویژه تعریف شده 
و بحث دیگر توجه به جغرافیای کشور به خصوص در 

مناطق محروم است.
رحمانی گفت:  توجه به معادن کوچک را با اختصاص 
منابــع مالی در برنامه داریم و 32 شــرکت هم به ما 
ملحق شدند و با حضور بخش خصوصی و شرکت های 

معتبر خارجی به این بخش خواهیم پرداخت.
رحمانی اضافه کرد:  در زمینه مباحث مربوط به محیط 
زیست و منابع طبیعی چه در بخش بهره برداری و چه 

صنایع معدنی، حتما تعامل خواهیم داشت.
وی تاکید کرد: میزان استخراج سالیانه معادن بسیار 
ناچیز اســت و باید آن را به 400 میلیون تن برسانیم 
و همچنین صــادرات 8 میلیارد دلاری این بخش را 
می توانیم تا 2 سال آینده به 12 میلیارد دلار برسانیم 
و در این زمینه نیازمند بازسازی و نوسازی تکنولوژی 

و ماشین آلات و کاهش خام فروشی هستیم.
اسماعیلی: انتظار ما از وزیر جدید اجرای نقشه 

راه معدن و صنایع معدنی است
رییس سازمان نظام مهندسی معدن مهمترین انتظار 
فعالان معدنی از وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت  را 
اجرای نقشه راه معدن و صنایع معدنی عنوان کرد که 
به گفته وی مهمترین بند این طرح، توسعه اکتشافات 

معدنی است.
داریوش اســماعیلی - رییس سازمان نظام مهندسی 
معدن - در نمایشــگاه کان مین بــا تاکید بر این که 

مهمترین انتظار فعالان معدنی از وزیر صمت، اجرای 
نقشــه راه معدن و صنایع معدنی اســت، گفت: این 
نخستین بار است که در کشور برای بخشی نقشه راه 

تعریف شده است.
وی با بیــان این که اجرای این طرح می تواند انقلابی 
در بخــش معدن و صنایــع معدنی ایجاد کند، اظهار 
کرد: در نقشــه راه معدن و صنایع معدنی نخســتین 
تاکید بر اکتشــاف اســت به طوری  که 30 درصد از 
همه درآمدهای بخش معدن، 20 درصد از درآمدهای 
عملیاتی ایمیدرو و 30 درصد از درآمدهای اختصاصی 
سازمان زمین شناســی به بخش اکتشاف اختصاص 

داده شده است.
اســماعیلی در ادامه هدایت آزمایشــگاه های معدنی 
تحــت یک مدیریت واحد و تقویــت ارتباط معدن و 
دانشــگاه را از دیگر موارد تعریف شــده در نقشه راه 

معدن عنوان کرد.
به گفته رییس ســازمان نظام مهندسی معدن، خارج 
کردن پروژه های معــدن و صنایع معدنی از رکود، از 
موارد دیگری اســت که در این طرح مورد تاکید قرار 
گرفته و بر اســاس برنامه ریزی  این نقشه راه، باید در 
یک ســال آینده تا حد امکان معدن تعطیل نداشته 

باشیم.
اســماعیلی در پایان با تاکید بر آمادگی سازمان نظام 
مهندسی معدن برای همکاری در توسعه معادن، اظهار 
کرد: کارهای عملیاتی باید به بخش خصوصی سپرده 
شــود و دولت نقش برنامه ریزی و نظارت داشته باشد 
چرا که بخش خصوصی می تواند حجم بالای نقدینگی 
که بلای جان اقتصاد شده را جذب سرمایه گذاری در 

بخش معدن کند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

نمایشگاه های صنعتی سیلی بزرگی به صورت 
دشمنان است

دکتر جلیلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از 

نمایشگاه بین المللی معدن بازدید کرد.
نماینده رهبرانقلاب در شورایعالی امنیت ملی در این 
باره گفت: همزمان با 13 آبان که آمریکا ســعی کرد 
تا تمام فشــار اقتصادی خود را علیــه مردم ایران به 
کار ببرد، این نمایشگاه و سایر نمایشگاه های صنعتی 
مشابه آن یک سیلی بزرگ به صورت دشمنان است.

جلیلی افزود: این نمایشگاه نشان می دهد که فرصت ها 
و توانمندی های ملی ما بســیار فراتر از آن اســت که 
کســانی بخواهند با یک فشــار اقتصادی مانع رشد و 

پیشرفت ملت ما بشوند.
عضو شــورای راهبردی روابــط خارجی عنوان کرد: 
یکی از توانمندی های ملی ما، ظرفیت معادن در کنار 
سرمایه انسانی متخصص و ماهر در این زمینه است که 
خوشبختانه امروز دارای توانایی های علمی و مهارتی 
شایســته ای است و می تواند با اتکا به توانمندی های 
خود از این فرصت خدادادی به بهترین شکل استفاده 

کند.
جلیلی درباره بازدید از نمایشــگاه و دستاوردهای آن 
گفت: در بازدیدی که از چندین غرفه در این نمایشگاه 
داشتم، مشاهده شد شرکت هایی که متکی به یک کار 

واقعی بودند، موفقیت های بیشتری داشتند.
در ادامه جلیلی اظهار داشــت: این نشــان دهنده آن 
اســت که وقتــی توانمندی ها خوب شــکل بگیرد و 
هسته های علمی، کاری و مالی بتوانند به خوبی با هم 
مشارکت داشته باشند، می تواند چرخه مناسبی برای 

تولید شکل بدهد.
عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به 
ظرفیــت معادن کشــور گفت: فرصت هــای خوبی 
درکشــور داریم و چه بسا بتوان با استفاده از هرکدام 

آنها کشور را اداره کرد.
وی تصریح کرد: درســت اســت که امروز بزرگترین 
ذخایــر گاز و نفت جهان را در اختیــار داریم اما این 
تنها فرصت ما نیســت. توانمندی ما به گونه ای است 
کــه می توان از دریچه صنعت معدن هم نگاه ویژه ای 
به اشــتغال و ارزآوری داشت. کما اینکه کشاورزی و 

گردشگری نیز همین فرصت را به ما می دهند.
جلیلی در پایان ســخنان خود عنــوان کرد: آنچه به 
نظر بنده دارای اهمیت است آنست که یک عزم ملی 
فراتر از نگاه های بخشی می تواند از یکایک فرصت های 
یادشــده موفقیت هــای بزرگی برای ملــت ایران به 
ارمغــان بیاورد؛ جذب نقدینگی از طریق فعال کردن 
مشــارکت های مردمی و شروع فعالیت برای حرکت 
بزرگ فرآوری، ارتباط دانشگاه با معدن و موضوع مهم 
آموزش صادرات از جمله نیازهای ما در حلقه مفقوده 

صنعت معدن کشور است.
بهرامن: امنیت، عامل اصلی سوق یافتن 

سرمایه به سمت تولید است
رییس خانــه معدن ایران گفت: ســرمایه گذاری ها 
به دلیل کمبود امنیت و احســاس آرامش در بخش 
تولید، کمتر به ســمت این بخش مولد و اشــتغال زا 

 رحمانی: در حوزه بهره 
برداری از معادن دو کار 

اساسی باید صورت گیرد 
که یکی فعال سازی معادن 

است که امسال در 
پروژه های ویژه تعریف 

شده و بحث دیگر توجه به 
جغرافیای کشور به 

خصوص در مناطق محروم 
است. توجه به معادن 

کوچک را با اختصاص منابع 
مالی در برنامه داریم و 32 

شرکت هم به ما ملحق 
شدند و با حضور بخش 
خصوصی و شرکت های 

معتبر خارجی به این بخش 
خواهیم پرداخت.
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جذب می شوند.
محمدرضا بهرامن در حاشــیه نمایشگاه درخصوص 
راهکارهای جلب و جذب ســرمایه در بخش معدن، 
افزود: با وجود ظرفیت های فراوان در کشــور از جمله 
نقدینگــی بیش از 1646 هزار میلیارد ریالی، اما قادر 
به جذب آن در بخش تولید نیستیم، در حالی که اگر 
مدیریت شده و به سمت تولید سوق داده شود، رونق 

اقتصادی را به دنبال خواهد داشت.
به گفته وی، اگر با برنامه ریزی شرایطی فراهم کنیم 
که ســرمایه احســاس امنیت کند یا محیط کسب و 
کارمان را شــفاف کنیم، چنیــن نگرانی درخصوص 

نقدینگی نخواهیم داشت.
وی ادامــه داد: در این صورت، نقدینگی به جای ورود 
به بخش های غیرمولد و غیرتولیدی که التهاب زاست، 
وارد عرصه تولید و اشتغال زایی شده و می تواند کاهش 

تورم را به دنبال داشته باشد.
رییــس خانه معدن ایران یادآور شــد: دغدغه امروز 
رهبر انقــلاب، رییس جمهوری و مجلس اشــتغال 
اســت؛ بنابراین برای اشتغال زایی باید رویکرد جامعه 
را به سمت تولید بازگردانیم و شرایط را برای سرمایه 

گذاری های تولید فراهم کنیم.
وی بیان داشــت: این موضوع به هیچ عنوان مســاله 
جدیدی نیســت و نگاهی به بسیاری کشورها حاکی 

از حرکت آنها برای سرمایه گذاری در تولید است.
بهرامن اظهار داشــت: امروز از اســتاندارد مدیریت 
کــه مورد نیاز هر جامعه اســت فاصله پیدا کرده ایم، 
هچنیــن ارتباط بین صنعت و دانشــگاه از بین رفته 
اســت و محیط های آکادمیک از شــرایط لازم برای 
همراه شــدن با بخش تولید برای شکوفایی صنعتی 

برخوردار نیستند.
وی به نمایشــگاه بین المللی ایران کان مین 2018 
اشــاره کرد که پیش بینی می شد به دلیل تحریم ها، 
با اســتقبال چندانی از ســوی خارجی ها روبرو نشود 
و اذعان داشــت: 40 شــرکت خارجی از 6 کشور به 

ویژه با شــرکت های کوچک و متوسط )SME( در 
این نمایشگاه حضور یافتند.

رییس خانه معدن ایران تاکید کرد: مســوولان باید 
این حضور پرشــور خارجی ها را ببینند، اما بدانند که 
خواســته اصلی و به حق همه فعالان معدنی داخلی و 

خارجی بهبود فضای کسب و کار است.
وی اضافــه کرد: امروز بنگاه های کوچک و متوســط 
می توانند حرکت دهنده سیاســت های دولت باشند، 
اما در کشور ما به این بنگاه ها به چشم »یارانه بگیر« 

نگاه شده است.
بهرامن گفت: در مقایســه با ادوار گذشــته، حضور 
صنایع معدنی از جمله تامین کنندگان ماشین آلات 
در نمایشــگاه بسیار پر رنگ اســت، همچنین امروز 
خارجی ها به عرصه فــرآوری معدنی ورود کرده اند و 
نیاز اســت ما نیز در داخل خود را با آخرین فناوری ها 

در این زمینه هماهنگ کنیم.
وی افزود: امروز شــاهدیم برخی بنگاه های کوچک و 
متوسط سال های پیش، به رشدی باور نکردنی دست 
یافته اند و به فعالیت هایی ورود کرده اند که تا 10 سال 
پیش از ایــن تنها از بخش دولتی یا خصولتی انتظار 
می رفت. رییس خانه معدن ایران خاطرنشان ساخت: 
تحقق این مهم، حاصل حضور نیروی انسانی متعهد 
و ورود سرمایه ها به بخش معدن است و بر این اساس 
باید شرایطی را با توجه به قوانین و مقررات ایجاد کنیم 

که افراد متعهد و علاقه مند از مسیر خارج نشوند.
این فعال معدنی با تاکید بر لزوم نگاه جامعه شناسی 
مسوولان در سرمایه گذاری های کلان، تصریح کرد: 
باید یک بار برای همیشــه تصمیم بگیریم که فضای 
اقتصادی کشور را سالم کرده و فساد را از محیط های 

کاری برچینیم.
NGO وی همچنین خواستار استفاده از تشکل ها و
ها و باور به آنها شــد و گفت: معدن، بخشی است که 
روح قانون بر آن حاکم است و ابزار قانون برای آن باید 

پیش برنده و نه بازدارنده باشد.

بهرامن خاطرنشــان کرد: امــروز خانه معدن ایران با 
امضای تفاهم نامه هــای متعدد با دولت در خصوص 
احیای معادن کوچک مقیاس و متروک گام برداشته 

است.
 نایب رییس اتاق تهران: به تحریم ها 

بی اعتنا هستیم
نایب رییس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران درباره آغاز دور تازه تحریم های ظالمانه آمریکا 
علیه کشورمان گفت: نباید خیلی به این تحریم ها اعتنا 
کنیم، تحت تاثیر قرار بگیریم یا دست از کار بکشیم.

علاالدین میرمحمد صادقی در حاشــیه چهاردهمین 
نمایشگاه بین المللی ایران کان مین 2018 افزود: در 
این دوره از نمایشــگاه حضور معدن کاران در بیش از 
100 غرفه چشــمگیر است و نشان می دهد که بدون 

توجه به تحریم ها، به فعالیت خود ادامه می دهند.
نایــب رییس اتاق تهران اظهار داشــت: ادامه تولید، 
همراه با تسهیل فضای کسب و کار در شرایط کنونی، 

می تواند بی اثرکننده تحریم ها باشد.
نایــب رییس خانه معدن ایــران ادامه داد: جمهوری 
اســلامی ایران از ســرمایه های معدنی سرشــاری 
برخوردار است که اســتفاده از آنها نیازمند امکاناتی 
اســت که باید دولت و دســت اندرکاران اکتشــاف و 
اســتخراج معدن تامین کنند تا درآمدهای مورد نظر 

در این بخش محقق شود.
وی خاطرنشان کرد: در سال های گذشته کمک های 
دولت برای تجهیز معادن و تامین ماشین آلات اندک 
بود و بیشتر بخش خصوصی آن هم در حد توان خود 
پیش قدم می شــد اما اســتفاده بیشتر از این مواهب 
خدادادی نیازمند فعال تر شدن هرچه بیشتر دولت و 

بخش خصوصی است.
میرمحمد صادقی تاکید کرد: دولت با کمک در تامین 
تجهیزات و ماشین آلات و همچنین ارایه تسهیلات با 
نرخ سود پایین می تواند به یاری فعالان معدنی بشتابد؛ 
این در حالی است که در گذشته دولت خود به واردات 
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ماشــین آلات می پرداخت و بدون دریافت بهره و به صورت 
اقساطی در اختیار فعالان معدنی قرار می داد.

رییس خانه معدن هرمزگان: حمایت واقعی دولت از 
تولید باید در راس امور باشد

رییس خانه معدن هرمزگان مطرح کرد: با وجود تحریم ها، 
استقبال از نمایشگاه کان مین کم نشده و راهکار پیشنهادی 
خانه معدن هرمزگان برای مشــکلات صادراتی، تشــکیل 

شرکت های مدیریت صادرات و کنسرسیوم سازی است.
مهدی رویین اهلی رییس خانه معدن هرمزگان درحاشیه 
نمایشگاه کان مین 2018 عنوان کرد: شاید پیش از شروع 
نمایشــگاه تصور بر آن بود کــه تحریم های ظالمانه آمریکا 
استقبال از این نمایشگاه را کاهش دهد اما شاهد آن بودیم 
که فعالین معدنی عزم شــان را جــزم کرده اند تا هر چیزی 
در چنته دارند در این نمایشــگاه به تصویر بکشند و در کل 

استقبال از نمایشگاه خوب و رضایت بخش بود.
وی افــزود: به نظر من ســایر نمایشــگاه های معدنی نیز 
می توانند با نمایشگاه کان مین تجمیع شده و ظرفیت های 

نمایشگاه کان مین را بالاتر ببرند.
رویین درباره هدف برگزاری این نمایشگاه تصریح کرد: هدف 
همه شرکت کنندگان پوشش نیازها و خواسته های بازدید 
کنندگان است و ما هم به عنوان خانه معدن ایران در استان 
هرمزگان سعی کرده ایم پاســخگوی نیاز بازدیدکنندگان 
باشــیم.  وی در باره مشــکلات پیش روی صادرات و صادر 
کنندگان به مشکل به روز نبودن زیرساخت های صادرات در 
بندر شهید رجایی و نیز دخالت دولت در بازار ارز )با موضوع 

بیمان سپاری ارزی( اشاره کرد.
رییــس خانه معدن هرمزگان افزود: عمده مشــکل بخش 
معدن هرمزگان در حوزه صادرات است -چرا که این استان 
عمدتا صادرات محور اســت- راهکار خانه معدن هرمزگان 
در ایــن زمینه نیز ایجاد شــرکت های مدیریت صادرات و 
کنسرسیوم سازی است تا هم افزایی صورت گرفته و بخش 
عظیمی از این مشکلات با برنامه ریزی صحیح برطرف شود.

وی همچنیــن به مهم ترین انتظار فعالین معدنی اســتان 
هرمزگان از وزیر صمت اشــاره کرد و گفت: جناب وزیر به 
فرمایش ارزنده در جلسه ای که دو روز بعد از معرفی توسط 
ریاست جمهوری با اتاق بازرگانی ایران داشتند، با عنوان این 
که راهی جز ورود تمام قد بخش خصوصی برای برون رفت 
از مشکلات موجود نیست و تیم کاری من بخش خصوصی 
است، عمل کرده و از نظرات بخش خصوصی استفاده کنند.
رویین اهلی پیشنهاد کرد: شایسته است که از این پس هیچ 
بخشنامه ای بدون همفکری با بخش خصوصی صادر نشود 
و ایــن موضوع در اولویت کار دولت قرار گیرد. انتظار دیگر 
از دولت حمایت واقعی از تولید و کالاهای ایرانی –خصوصا 
کالاهای صادراتی- و برطرف سازی موانع در قوانین ارزی از 
سر راه است و نیز بهره گیری از جوانان در بخش های مختلف 

وزارتخانه از دیگر انتظاراتی است که از ایشان می رود.
وی در پایان تصریح کرد: از نظر بنده ایشــان حتی اگر 20 
درصد از برنامه های پیشــنهادی خود را اجرا کنند، ایران به 
یکی از پیشــرفته ترین کشورهای صنعتی و معدنی منطقه 

تبدیل می شود. 

با توجه به اهمیت حفــظ منابع طبیعی در 
فعالیت های معدنی، یکی از پنل های تخصصی 
نمایشــگاه ایران کان میــن 2018، به این 

موضوع اختصاص داشت.
در این نشســت تخصصــی، دکتر ظهرابی 
نماینده ســازمان محیط زیست گفت: عدم 
استفاده از تکنولوژی های به روز معدن کاری 
در کشور منجر به تخریب محیط زیست شده 

است.
دکترظهرابی به اثرات متقابل معدن و محیط 
زیست بر یکدیگر اشــاره و ابراز کرد: بهره 
برداری ها معمولا با تخریب پوشش گیاهی و 

خاک همراه بوده است. 
وی با اشاره به اینکه توســعه پایدار تنها از 
طریق حفظ محیط زیست در کنار دسترسی 
به منافع اقتصادی معدن کاری حاصل می شود، 
خاطر نشــان کرد: فعالیت های بخش معدن در تمامی گستره جغرافیایی کشور باید تحت نظارت سازمان 
حفاظت از محیط زیســت و با رعایت اســتانداردهای مربوط انجام پذیرد و این امر مستلزم تدوین چک 

لیست ها و استانداردهای مرتبطی است که از سال 84 تاکنون همچنان تدوین نشده است.
در ادامه نشست، معاون سازمان منابع طبیعی با اشاره به دو جایگاه ویژه در مبانی دینی و قانون اساسی و 
تاکید بر اینکه هیچ یک از این حقوق نباید فدای دیگری شود، خاطرنشان کرد: حق حیات در محیط زیست 
سالم بدون کمبود آب و به دور از ریزگردها و بلایایی همچون سیلاب می بایست به صورت متوازن و همزمان 

با حق اشتغال و برخورداری از رفاه نسبی پاسخ داده شود.
منصور با معرفی سه موضوع اساسی شــکل دهنده یک مثلث، مهمترین نکات برای معدن کاری در عین 
حفاظت از محیط زیست را برشمرد و تاکید کرد: توجه به وضعیت پوشش گیاهی، بررسی نوع ماده معدنی به 
لحاظ ارزش و لحاظ کردن تکنیک برداشت با کمترین تخریب، سه اصل یاد شده است که در نهایت با احیا و 

بازسازی پس از اتمام استخراج، کامل می شود.
رییس کمیســیون معدن اتاق بازرگانی ایران، با ارایه آمار، ارزش منابع طبیعی کره زمین را معادل شش 
هزار تریلیون دلار برآورد کرد که 5 درصد از این رقم مربوط به معادن و بیش از 82 درصد آن به منابع آبی 

اختصاص دارد. 
شکوری با تاکید بر این که جلوگیری از اتلاف منابع آبی می بایست در تمامی صنایع به جد پیگیری شود، 
عنوان کرد: معدن و صنایع معدنی تنها 2 درصد از منابع آبی اســتفاده می کنند، با وجود آنکه 12 درصد 
از حق اســتخراج معادن بابت هزینه های مربوط به احیاء و بازسازی محیط زیست پس از اتمام استخراج 

پرداخت می شود، کم و کیف صرف منابع حاصل این پرداخت ها مورد ابهام است. 
وی معدن مهدی آباد را به عنوان مثــال خوبی از همکاری معدن کاران با نهادهای متولی حفاظت از منابع 

محیط زیستی معرفی کرد که مستندی نیز در این مورد ساخته شده است.
عضو موظف هیات عامل شرکت توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی )ایمیدرو(  نیز در این نشست 
هدف اصلی معدن کاران و صنایع معدنی را نه تولید فولاد و مس، بلکه ارتزاق افراد از ظرفیت های موجود در 
بخش معدن عنوان کرد و افزود: نباید به بهای تولید فولاد، مس و سایر مواد معدنی، به محیط زیست آسیب 

برسانیم، از این جهت صنایع معدنی ملزم به همکاری با نهادهای محیط زیستی هستند.
سعدمحمدی خواســتار پیگیری خانه معدن به عنوان هدایت کننده این همکاری شد و تصریح کرد: در 
تمامی دنیا متولی معدن یگانه است، اما در ایران ما شاهد فعالیت معادن شن و ماسه که عمدتا در اطراف و 
یا حتی داخل شهرها قرار دارند، تحت مدیریت سایر نهادهای ناظر هستیم که خود می تواند مسبب برخی 
مشکلات زیست محیطی باشد. دانش و تکنولوژی می تواند از طریق آموزش هدفمند و انتقال ظرفیت ها 
به داخل، زمینه ســاز تغییرات عمده در کاهش تخریب صنایع معدنی در محیط زیست شود. در پایان نیز 
بهرامن عنوان کرد:  رویکرد معدن کاری سبز به این معنی است که فعالیت های معدنی با نگاه به حفظ منابع 
طبیعی انجام پذیرد، همچنین موضوع نهضت فرآوری مواد معدنی که در کشور آغاز شده همزمان با حفظ 

اولویت های محیط زیستی بوده است.

در نشست تخصصی نمایشگاه ایران کان مین 2018 بررسی شد؛

معدن کاری سبــــز
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نشســت تخصصی کنسرســیوم سازی 
و ارایه مشــوق ها بــرای افزایش تولید 
واحدهای کوچک و متوســط معدنی در 
حاشیه نمایشــگاه ایران کان مین 2018 

برگزار شد.
این نشست با حضور کارشناسان و فعالان معدن 
و صنایع معدنی از جملــه معاون معدنی وزیر 
صمت، قایم مقام ایمیدرو، مدیر عامل شــرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی، رییس خانه معدن و 
نیز رییس کمیسیون معدن اتاق بازرگانی ایران 

تشکیل شد.
در این نشســت ســرقینی با اشــاره به نقش 
اثرگذار بخش معدن و صنایع معدنی در ایجاد 
شغل در شهرستان ها عنوان کرد: بدون استفاده 
از بخش معدن، امکان ایجاد شغل در بسیاری 
از شهرســتان ها و مناطق به نسبت دورافتاده 

کشور وجود نخواهد داشت. 
وی با اشــاره به در نظر گرفتن 1200 میلیارد 
تومان بودجه برای معــادن کوچک و بزرگ و 
نقش فــرآوری در زنجیره تولیــد مواد معدنی 
تصریح کرد: تکنولــوژی فرآوری موبایل، که تا 
به حال به عنوان بهانه ای بــرای نپرداختن به 
معادن کوچک و متوســط مورد اســتفاده قرار 
می گرفت همینک با ارایــه تکنولوژی مربوطه 

از طرف شــرکت های داخلی، زمان آن رسیده 
کــه واحدهای کوچک و متوســط به حداکثر 

ظرفیت های خود نزدیک شوند. 
معــاون معدنی وزیــر صمت، ســهم صنعت، 
معدن و صنایع وابسته را از تولید ناخالص ملی 
معــادل 7 درصد اعلام و تاکید کرد: 24 درصد 
از صــادرات غیرنفتی را مــواد معدنی به خود 
اختصاص می دهد و معدن نقطه شروع بسیاری 

از فعالیت های صنعتی است.
در ادامه این نشســت همچنین معاون و قایم 
مقام ایمیدرو از بخــش خصوصی دعوت کرد 
در طرح هــای معدن و صنایع معدنی در بخش 
تولیدی و به ویژه اکتشاف معادن، تولید آلومینا 

و کک نفتی مشارکت کند.
 اردشیر ســعدمحمدی در این نشست تصریح 
کرد  : ایمیــدرو هم اینک ســهم 49 درصدی 
در طــرح تولید پودر آلومینــا در منطقه ویژه 
لامــرد دارد که می تواند بر اســاس خواســته 
بخش خصوصــی، آن میزان را هم واگذار کند. 
وی ادامــه داد: پروژه های شــاخصی همچون 
کک نفتی و پهنه های اکتشــافی هم بر اساس 
اســتراتژی ایمیدرو به بخش خصوصی واگذار 

می شود. 
قائم مقام ایمیدرو درباره ارزش طرح های فعلی 

ایمیدرو شــامل بخش ارزی و ریالی گفت: هم 
اینک 39 طرح به ارزش 1513 میلیارد تومان، 
4.8 میلیارد دلار و 3.5 میلیارد یورو توسط این 

سازمان در دست اجراست.
ســعدمحمدی با بیان اینکه رشد فعالیت های 
معدنــی ســبب ایجــاد فرصت شــغلی برای 
فارغ التحصیلان می شــود،  تاکید کرد: در 2 تا 
3 ســال آتی، با راه انــدازی پروژه های جدید، 

14هزار شغل در این بخش ایجاد می شود.
وی به خــط اعتباری 2 ســاله بیــن ایران و 
بلاروس اشــاره و تاکید کرد: با استفاده از این 
فاینانس می توان بخشی از نوسازی تجهیزات و 
ماشین آلات معدنی را انجام داد و شرکت هایی 
که متقاضی این بخش هســتند،  از این فرصت 

استفاده کنند.
ســعدمحمدی دربــاره طرح های در دســت 
راه اندازی ایمیدرو گفــت: پروژه 40 هزار تنی 
شــمش آلومینیوم جاجرم تا دو ماه آینده وارد 
مدار تولید می شــود. وی ادامــه داد: تا 5 ماه 
آینده نیــز دو طرح باقی مانــده از پروژه های 
استانی فولاد به تولید می رسند و سپس افتتاح 

می شوند.
سعدمحمدی در عین حال خبر داد که کارخانه 
جدید کنســانتره سازی سنگان نیز به ظرفیت 

در نمایشگاه ایران  کان مین  2018  برگزار شد؛

 نشست تخصصی افزایش تولیـد 
واحدهای کوچک و متوسط معدنی
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تولید 5 میلیون تن در اوایل سال 98 به بهره برداری می رسد. 
وی همچنین گفت: تا ماه آینده پیمانکار جدید معادن سنگان 

مشخص خواهد شد.
معاون ایمیدرو همچنین درباره وضعیت زغالســنگ در کشور 
اظهار داشت: ظرفیت تولید این بخش تا 4 سال آینده دو برابر 
خواهد شــد و بدین ترتیب اهداف توسعه ای این حوزه محقق 

می شود.
مدیرعامل شــرکت تهیه و تولید مواد معدنی نیز صحبت های 
خود را در دو بخش وضعیت فعلی و پیشنهادات موجود برای 
بهبود و تکمیل ظرفیت دســته بندی کرد. جعفری در ابتدا با 
اشاره به نقش حمایتی دولت و تشکل ها در دو موضوع تامین 
نقدینگــی و پیــش خرید مواد، فاز اول ایــن حمایت ها را در 
شناســایی واحدهای کوچک و متوسط معدنی در استان های 
مختلف دانســت و خبر از فعال شــدن برخی شرکت ها نظیر 

میدکو در این زمینه داد. 
وی در ادامه تشــریح کرد: احــداث واحدهای فرآوری در یک 
شعاع قابل قبول نسبت به واحدهای معدنی به صورت متمرکز 
و یا استفاده از واحدهای فرآوری موبایل در مواردی که امکان 
تاسیس سایت فرآوری به صورت متمرکز وجود ندارد از جمله 
اقدامات موثر برای افزایش تولید واحدهای کوچک و متوسط 
است. برخی از این معادن همچنین در بخش اکتشاف تکمیلی 
نیاز به عقد قراردادهایی با اشــخاص حقیقی و حقوقی دارند، 
صنــدوق بیمه معادن نیز می تواند در این پروســه نقش موثر 

ایفا کنند.
در ادامه شکوری با تشکر از سایر شرکت کنندگان در نشست، 
با ارایه آمارهایــی از بانک جهانی و اتحادیه اروپا، عنوان کرد: 
از هر 5 شــغل 4 مورد مربوط به کســب و کارهای کوچک و 

متوسط است. 
وی تصریح کــرد: 98.3 درصد معــادن در اختیار SMEها 
هستند که عمدتا در دنیا به شکل خوشه ای فعالیت می کنند. 
بــه این صورت که شــرکت های بزرگ به عنوان قله و ســایر 
شــرکت های کوچک و متوســط به صــورت کوهپایه عمل 
می کنند. SME ها 85 درصد در میزان اشتغال و 65 درصد 
در تولید مواد معدنی نقش داشته اند. عیار، میزان ذخیره و دور 
بودن از معادن دیگر از جمله چالش های اصلی پیش روی این 

کسب و کارهای معدنی کوچک و متوسط است. 
رییس کمیســیون معدن اتاق بازرگانی همچنین از سرقینی 
خواســت تا زمینه جمع آوری اطلاعات معادن ســطح کشور 
و اســتان های مختلــف از طــرف وزارتخانه فراهم شــود تا 
تشــکل هایی همچون خانه معدن بتواننــد نقش موثرتری در 
ارایه مدل افزایش فعالیت این بخش از صنعت معدن داشــته 

باشند.
در پایان نشست نیز رییس خانه معدن ایران، با تاکید بر لزوم 
رسیدگی به مشــکلات بخش خصوصی کوچک و متوسط در 
تامین ماشین آلات از سرقینی خواست تا وزارتخانه برای رفع 
این مشکل از ظرفیت های موجود بهره ببرد. سرقینی با تایید 
این موضوع از شــکل گیری کمیتــه 5 جانبه برای تخصیص 
اعتبار صندوق بیمه در تامین ماشین آلات واحدهای کوچک 

و متوسط خبر داد.  

کمیته اکتشــاف خانه معدن ایران در محل غرفه خانه معدن یزد در محل نمایشــگاه بین المللي 
کانمین 2018، تشکیل شد.

نشست کمیته اکتشاف خانه معدن ایران در محل خانه معدن استان یزد با حضور مهندس کشاور 
مدیرکل اکتشــاف وزارت صمت، مهندس بهرامن ریاست خانه معدن ایران و اعضای این کمیته با 
موضوع چگونگي رونق اکتشــاف در شرایط حال حاضر کشور و همچنین بررسي چگونگي توسعه 
فعالیت هاي اکتشافي در استان سیستان و بلوچستان با توجه به طرح توسعه و احیا معادن کوچک 
برگزار شــد. اجراي مهندسي اکتشاف در کشور، تربیت مدیراني براي مدیریت پروژه هاي اکتشافي، 
در نظر گرفتن مشوق هایي براي بخش خصوصي نظیر اعطا تسهیلات توسط بانک ها، مهم برشمردن 
تامین تجهیزات و ماشــین آلات اکتشــافي در برنامه هاي وزارت صمت، آمایش اســتان ها از نظر 
پتانسیل هاي معدني و تهیه بانک اطلاعاتي از فعالیت هاي اکتشافي صورت گرفته از جمله راهکارهاي 

مطرح شده در این نشست به منظور رونق اکتشاف پس از بحث و بررسي فعالان معدني بود. 
در ادامه این نشست مهندس کشاورز با بیان اینکه پي جویي و اکتشاف مقدماتي از وظایف دولت 
اســت، اذعان کرد: متاســفانه بنا به دلایل مختلف، دولت از این امر ناتوان بوده و لازم است بخش 

خصوصي در این زمینه تقویت شود. 
وی با اشــاره به اقدامات صورت گرفته در این راســتا و خبر دادن از انعقاد تفاهم نامه با یکي از 
بانک ها جهت ارایه تســهیلات ویژه به عنوان مشوق دولت براي بخش خصوصي به منظور توسعه 
فعالیت هاي اکتشــافي تصریح کرد: پیش از مزایده محدوده ها اســتعلام گرفته مي شود تا فعالان 

معدني پس از مزایده دچار مشکل نشوند. 
کشــاورز در بخش دوم این نشســت تهیه بانک اطلاعاتي از فعالیت هاي اکتشافي صورت گرفته 
در اســتان سیستان و بلوچســتان را مهم بر شمرده و اعلام کرد: وزارت صمت بنا دارد با برگزاري 

همایشي بدین منظور اقدام کند. 
در ادامه نشست نیز بهرامن با ارایه پیشنهاد خانه معدن به منظور ایجاد توسعه پایدار از طریق معادن 
در استان سیستان و بلوچستان، به آمادگي خانه معدن ایران جهت سرمایه گذاري، فعال سازي و 
طي پروســه معدن کاري تا مرحله فرآوري یک محدوده مس را که توجیه فني و اقتصادي داشته 
باشد و در نهایت واگذاري معدن به صورت تعاوني به مردم منطقه پرداخت و آن را عملیاتی دانست.

بهرامن در پایان صحبت هاي خود مطالبه گري کمیته اکتشــاف را جهت دریافت حمایت هاي لازم 
از دولت، بسیار دارای اهمیت برشمرد. 

در حاشیه ایران کان مین 2018؛

برگزاری نشست کمیتــه 
اکتشاف خانه معدن ایران 
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نمایشگاه بین المللی ایران کان مین 2018 میزبان 
برگزاری نشست تخصصی لزوم بازنگری در نقشه 
راه و قانون معادن بود. در این نشســت بهرامن 
رییس خانه معدن ایران، مهندس متوکل، مهندس 
دهقانی، مهندس اکبریان، دکتر اسماعیلی و دکتر 
جمیلی حضور یافتند؛ در ابتدای نشست بهرامن 
با بیان مقدمه ای در ارتباط با چگونگی شکل گیری 
نقشــه راه معدن عنوان تاکید کرد: همین نوشتار 
لازم است مورد توجه قرار گیرد و بدون نقشه راه 

امکان ادامه مسیر وجود ندارد.
در ادامه جلســه متوکل به موضوع روان ســازی قوانین 
بخش معدن اشــاره کرده و به بخشی از محدودیت های 

قانونی به ویژه در زمینه اکتشاف پرداخت. 
وی ادامه داد: وجود ســقف امتیــاز برای دریافت پروانه 
اکتشاف باعث ایجاد برخی محدودیت ها برای شرکت های 
بزرگ و توانمند خواهد شد و بهتر است این محدودیت 
سقف امتیاز برداشته شود تا بتوان از ظرفیت های بیشتری 
در این بخش بهره برد. سخنران بعدی نشست مهندس 
دهقانی بود. دهقانی در ابتدا عنوان کرد که توســعه هر 
بخش مستلزم وجود سیاست های کلی از سوی حاکمیت 
اســت و در ذیل این سیاست ها لازم است سیاست های 
دیگری تدوین شود و به دنبال آنها قوانین و استراتژی ها 
مشخص شود که در انتها به یک نقشه راه ختم می شود.
وی با اشــاره به اینکه نقشــه راه فعلی با همکاری وزارت 
صمت، ایمیدرو، مجلس و سایر ارگان های مرتبط تدوین 
و ابلاغ شده اضافه کرد: از مهمترین مواردی که می تواند 
باعث موفقیت این نقشــه راه شود وجود ثبات در قوانین 
و مقررات و همچنین تعیین سطح مداخلات سازمان ها 
و نهادهای مرتبط با بخش معدن مانند ســازمان زمین 

شناسی، ایمیدرو و معاونت معدنی وزارت صمت است.
مهندس اکبریان نیز در این نشســت به برخی ایرادهای 
موجود در نقشــه راه فعلی بخش معدن اشاره و مواردی 
را ماننــد عدم توجه به SME ها و بخش های کوچک و 
کم رنگ بودن نقش جوانان و شــرکت های دانش بنیان 
در نقشه راه را به عنوان ضعف های این موضوع برشمرد.

اکبریــان با تصریح بر اینکه قوانیــن می توانند در عین 
محــدود کننده بودن حمایتی نیز باشــند، تاکید کرد: 
چنانچه بتوانیم بعد از اجرای قوانین تاثیر آنها را بررسی 
کنیم می توانیم میزان اثربخشــی آنها را بیازماییم و به 
نظر می رســد نقشه راه فعلی برای شرایط عادی تدوین 
شــده و می بایست برای شرایط تحریم تغییراتی در این 
نقشه ایجاد کنیم. وی در ادامه افزود: معدن اقتضای خود 
را دارد و با کارخانه متفاوت اســت. مشــکلات زیادی در 
بخش ســرمایه گذاری داخلی داریم، و در بخش سرمایه 
گــذاری خارجی هم که مشــکلات عمده ای پیش روی 
تمامی صنایع است، وقتی صحبت از فولاد بزرگ دولتی با 
ظرفیت 55 میلیون تن می کنیم قطعا معدن داری بزرگ 
دولتی را نیز در پیش خواهد داشت. قانون باید از بخش 

خصوصی نیز در کنار بخش های دولتی حمایت کند. 
اکبریان اظهار داشت: حقوق دولت، بهره بردار، ذی نفعان 
و خود معادن باید از سوی قانون حمایت شود. اما متاسفانه 
مشــاوره با بخش خصوصی معمولا پس از قانون گذاری 
اتفاق می افتد، که این امر منجر به ناامنی بیشتر سرمایه 

گذاری برای بخش معدن شده است.
در ادامه پنل تخصصی رییس نظام مهندســی معدن با 
اشاره به 1000 نفر-ساعت کار تخصصی صرف شده برای 
تدوین این نقشه راه عنوان کرد: مجلس شورای اسلامی، 
15 تشــکل بخش خصوصــی، 20 نفر از صاحب نظران 

بخش معدن در کنار 5 معاونت وزارت صمت در تدوین 
این نقشــه راه نقش موثر داشــته اند. بنابراین نقشه راه 
جامع و کامل است و بایست تمرکز اصلی بر اجرای این 
نقشه راه باشد و نبایست خدای ناکرده با آن مقابله شود. 
در چارچوب نقشــه راه، حتی استثنائاتی برای مقابله با 
تحریم ها نیز پیش بینی شــده و اســاس آن بر حمایت 
از بخش خصوصی اســت.  اســماعیلی با تاکید بر اینکه 
اطلاعات و نقشــه ها بایست بدون محدودیت در اختیار 
فعالان قرار گیرد، چه برسد که پولی برای این اطلاعات 
طلب شود، افزود: افزایش نیروی انسانی و سایر امکانات 
صندوق بیمه ســرمایه گذاری در بخش معدن از دیگر 
اقدامات متناســب با نقشــه راه است و کل در آمد بخش 
معــدن 1000 میلیارد تومان بوده که با هماهنگی انجام 
شده، دولت 800 میلیارد تومان در قالب بودجه حمایتی 
و توســعه ای از همین بخش ســرمایه گذاری کرده اند و 
نظام مهندسی معدن نقش حاکمیت خود بر اصول فنی 

و کارشناسی در معادن را حفظ می کند.
در بخــش پایانی این نشســت نیــز مهندس جمیلی با 
پیشــنهاد اینکه کمیته ای باید پیشنهادات موثر در این 
بخش را به مجلس شورای اسلامی ارایه کند، تشریح کرد: 
ارتباط بهتر قانون گذار با تشکل هایی مانند خانه معدن 
به نفع همه خواهد بود، چرا که خصوصی ســازی هم از 
چنین کانال هایی بهتر انجام می شــود؛ نقشه راه بسیار 
ارزشمند است اما اجرا شدن کامل آن بیشتر از متن آن 
اهمیت دارد و این اجرای موثر قطعاً بر روی ارتباط بهتر 
صنعت و معدن با دانشگاه ها تاثیرگذار است، مهم ترین 
ریشه این عدم ارتباط نیز در دولتی ماندن بخش هایی از 
معدن است و حتی می توان گفت ایمیدرو هم نتوانسته 
مسوولیت ها و ماموریت های خود را به خوبی انجام دهد. 

در نشست تخصصی نمایشگاه ایران کان مین 2018 مطرح شد؛

لزوم بازنگری در نقشه راه و قانون معادن
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البته آخرین معاملات این سهم با صف سنگین خرید همراه بود که نوید رشد ادامه دار 
این سهم را می دهد. »میدکو« گرچه در مسیر اجرای پروژه ها طي سال های گذشته 
کند عمل کرده، اما به نظر می رســد بهره برداری از پروژه های این شــرکت در مسیر 
خود قرار گرفته است. شرکت میدکو افزایش سرمایه 524 میلیارد تومانی )معادل 22 
درصدی( از محل آورده نقدی و مطالبات حال  شده سهامداران را به تصویب رساند. 

در شرایط کنونی انتظار برای آغاز معاملات حق تقدم سهام وجود دارد.
بر اساس طرح توجیهی افزایش سرمایه هلدینگ صنعتی و معدنی خاورمیانه منابع 
حاصل از افزایش سرمایه را صرف مشارکت در افزایش سرمایه شرکت های سرمایه پذیر 
نظیر فولاد سیرجان و زرند خواهد کرد. از نکات مثبتی که در طرح توجیهی افزایش 
ســرمایه مورد اشاره قرار گرفته است، شــروع فاز بهره برداری پروژه فولاد بردسیر با 
ظرفیت تولید یک میلیون تن و همچنین پروژه فولاد زرند با ظرفیت یک  میلیون و 
700 هزار تن از ابتدای سال 97 است. بر همین اساس به نظر می رسد در سال آینده 
می توان اثر محســوس تغییرات سودآوری »میدکو« را از سود خالص این شرکت ها 
مشاهده کرد. علاوه بر این پروژه مس کاتدی »میدکو« نیز از اردیبهشت سالجاری در 
فاز بهره برداری قرار گرفته است که این موضوع نیز نوید انعکاس اثر تولید محصولات 

مسی را در صورت های مالی این شرکت می دهد.
یک نکته مثبت از »میدکو«

طولانی شدن مدت زمان بهره برداری پروژه های معدنی و فلزی »میدکو« از مشکلات 
قابل توجهی بود که سهامداران این شرکت طي سال های اخیر با آن مواجه بودند. در 
شرایط کنونی اما به نظر می رسد بخش قابل توجهی از پروژه های سودآور این شرکت 
در مراحل بهره برداری قرار گرفته اند. پروژه های این شرکت از سال گذشته به تدریج در 
مسیر بهره برداری قرار گرفته اند و اثرات خود را در سودآوری شرکت منعکس می کنند. 
از نکات مثبت میدکو بر خلاف بســیاری از شــرکت های هم  گروه این است که این 
شرکت همچنان فاصله زیادی تا بلوغ کامل دارد و با توجه به پروژه های موجود می تواند 
طی دو سال آینده نیز مسیر رو به پیشرفتی را داشته باشد. بر همین اساس بسیاری 
از شــرکت های هم  گروه از ابتدای ســال تنها به واسطه رشد نرخ دلار و سیگنال های 
تورمی داخلی رشد کرده اند. این موضوع برای شرکت های زیرمجموعه »میدکو« نیز 

وجود دارد و بر این اساس با این موضوع دست و پنجه نرم می کنند.
بــا ایــن حال نکته ای که باید به آن توجه کرد؛ راه اندازی پروژه های جدید اســت که 
علاوه بر اهرم دلاری با چشــم انداز افزایش تولید در این هلدینگ چشــم انداز رشــد 
ســودآوری را فراهم آورده اســت. این موضوع به خصوص پس از رشدهای پرشتاب 

اخیر و نگرانی ها از آینده سهام شرکت ها پررنگ می شود. در این خصوص در 
طرح توجیهی افزایش سرمایه به اثرات مثبت سودآوری به خصوص در سال 
98 ناشــی از راه اندازی پروژه های مزبور اشــاره شده است. علاوه بر این اهرم 
افزایش تولید در هلدینگ به ســال آینده ختم نمی شود و در سال های بعد 

نیز ادامه دار خواهد بود.
حلقه مفقوده سهام »میدکو«

یکی از مشــکلات اصلی که سرمایه گذاران سهام در بورس تهران احتمالا با 
آن روبه  رو  هســتند؛ عدم شفاف سازی از رویه تولیدات و هزینه هایی مانند 
وام های ارزی شــرکت های زیرمجموعه است. شاید اگر مدیران هلدینگ در 
اقدامی رو به جلو تولیدات شرکت های زیر مجموعه را به  صورت ماهانه منتشر 
کنند، تحلیلگران بازار سهام تخمین دقیق تری از سودآوری این شرکت داشته 
باشــند. همانطور که اشاره شد »میدکو« در مسیر افزایش تولید قرار گرفته 

اســت. برای مثال سال گذشته )بر اســاس گزارش فعالیت هیات  مدیره( این 
شرکت موفق به تولید حدود 3 میلیون و 651 هزار تن کنسانتره و 3 میلیون 
و 179 هزار تن گندله شــده بود. در حالی  که در چشــم انداز سال 97 می توان 
تولید 5 میلیون تن کنســانتره و همچنین گندله را انتظار داشــت. با این حال 

بدون شفاف سازی در این خصوص نمی توان انتظار واکنش مثبت سرمایه گذاران 
را داشت.

علاوه بر این یکی از صنایعی که طي ماه های اخیر توجه بسیاری از سرمایه گذاران 
بورسی را به خود جلب کرده؛ صنعت زغالسنگ است. در همین راستا از میانه مرداد 

شــاخص این صنعت در بورس تهران رشــد 120 درصدی را تجربه کرده است. رشد 
پرشتاب سهام این گروه تا حدی بالا بود که نگرانی بابت  کشیده شدن برخی از نمادهای 
این گروه به مدار حباب نیز به وجود آمد. در این میان »میدکو« سال گذشته 155 هزار 
تن کنسانتره زغال و همچنین 163 هزار تن کک متالوژی تولید کرده است. ظرفیت 
اسمی تولید زغالسنگ در این هلدینگ به حدود 1100 هزار تن و ظرفیت تولید کک 
متالوژی به حدود 1200 هزار تن می رسد. بر اساس گزارش های تفسیری این شرکت 
و عملکرد 3 ماه نخســت ســالجاری نیز انتظار برای راه اندازی پروژه 540 هزار تنی 
زغالسنگ از زمستان سالجاری وجود دارد. به نظر می رسد از این جهت نیز سودآوری 
هلدینگ صنعتی و معدنی خاورمیانه مجال رشــد بیشــتر را داشته باشد. با توجه به 
 چشم انداز پروژه های »میدکو« بازی حق  تقدم سهام »میدکو« در هفته های آینده جذاب 

خواهد بود. 

پتانسیل های بورسی »میدکو« در سال ۹۸
 شــاخص کل بورس تهران در اواخر 
نیمه اول سالجاري بازدهی 31 درصدی 
را به ثبت رســاند. به دنبال  رشدهای 
پرشتاب اخیر؛ سهام بســیاری از شرکت ها به 
خصوص گــروه فلزات و معدنی ها رشــدهای 
چشــمگیري را تجربه کردند. شــاخص گروه 
کانه های فلزی رشــد بیش از 40 درصدی را در 
این مدت تجربه کرده است. شاخص گروه فلزات 
اساسی نیز در این مدت رشد 20 درصدی را به 
ثبت رسانده است. طی این مدت سهام هلدینگ 
معدنی خاورمیانه همگام با شــاخص کل بورس 

تهران رشد 31 درصدی را به ثبت رساند.
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نمایندگان بخش خصوصی در نشســت »کمیســیون صنعت و 
معدن اتاق تهران« با بررســی نقاط قوت و ضعف صنعت فولاد 
به عنوان یکی از صنایع پیشــتاز، بر لزوم رقابت پذیر شدن این 
صنعت تاکید کردند. اعضای این کمیسیون در بیست و هفتمین 
رقابت پذیری صنعت  بر  اثرگذار  ارزیابی عوامل  نشســت خود 
فولاد کشور را با ارائه گزارشی از ســوی افسانه شفیعی عضو 
هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی در دستور 

کار قرار دادند.
شــفیعی ابتدا با اشــاره به برخی شــاخص های صنعت فولاد در ایران 
توضیح داد: ظرفیت تولید صنعت فولاد در کشور معادل 31/62 میلیون 
تن در ســال 96 بوده که متوسط سهم آن از تولید ناخالص داخلی طی 
دوره 96-76، حدود 1/3 درصد برآورد شــده اســت. این صنعت رتبه 
13 جهانی به لحاظ ظرفیت تولید در ســال 2017 را کســب کرده و 
متوســط ســهم 9/2 درصدی از مجموع فروش صنعتی در کشور طی 
ســال های اخیر را به خود اختصاص داده اســت. سهم 7/5 درصدی از 
مجموع شــاغلان صنعتی در سال 94، متوسط ســهم 11 درصدی از 
درآمد صادرات صنعتی طی ســال های اخیر و ســهم 7/7 درصدی از 
مجموع بنگاه های بزرگ تر از 500 نفر پرسنل در بخش صنعت از  جمله 
دیگر ویژگی های صنعت فولاد بود که شــفیعی به آن اشــاره کرد. وی 
سپس با اشاره به برخی مزیت های مقابل صنعت فولاد در ایران از قبیل 
دسترســی به انرژی و معادن گفت: چالش های پیش روی صنعت فولاد 
شامل ســاختار دوگانه تولید و بازار و چشــم انداز پرنوسان تقاضا، عدم 

توازن حاکم بر زنجیره تولید، کاهش روزافزون مزیت نسبی دسترسی به 
مواد اولیه معدنی و انرژی و کاهش روز افزون مزیت نسبی دسترسی به 

مواد اولیه معدنی و انرژی است.
شفیعی در ادامه گفت: در جهان کمتر از 4 درصد از فولاد خام تولیدی 
صادر  می شود. ضمن اینکه همین میزان سهم کمتر از 15 درصد از کل 
سبد صادرات فولادی را به خود اختصاص  می دهد. اما در ایران بیش از 
30 درصد از فولاد خام تولیدی صادر شده که سهمی حدود 80 درصد 
از مجموع فولاد صادراتی را به خود اختصاص داده است. این کارشناس 
اقتصادی در ادامه به فشارهای تنظیم بازاری که دولت بر تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان در شــرایط بحران اقتصادی وارد  می کند، اشــاره کرد 
و گفت: تاثیرپذیری بازارهای فــروش صادراتی از تحریم های اقتصادی 
و ســرانه پایین مصرف فولاد در کشــور و تاثیرپذیــری بالای تقاضا از 

نوسانات بازار مسکن و ساختمان از دیگر مشکلات این بخش است.
شــفیعی در ادامه به این نکته اشــاره کرد که عواملي نظیر پراکندگی 
واحدهای فولادســازی و دوری و نزدیکی به محل تامین مواد اولیه نیز 
یکی از چالش های این صنعت تلقی  می شود؛ از این جهت که به کاهش 
مزیت های نسبی تولید منجر شده اســت؛ به  طوری که طبق برآوردها 
سهم هزینه های حمل ونقل از قیمت تمام شــده کالاهای صادراتی در 

این بخش به 18 تا 25 درصد افزایش یافته است.
عضــو هیات علمی موسســه مطالعات و پژوهش هــای بازرگانی گفت: 
عواملــی نظیر کاهش ســهم واحدهای تولیدی بــزرگ  مقیاس، ضعف 
عملکرد نیروی انســانی، نقایص ســاختار مدیریتی و مالکیتی به ویژه 

در کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران مطرح شد؛

نعمت فولاد تبدیل به نقمت شده است
فرصتهايطلاییصادراتفولادازدسترفتهاست|شروطرقابتپذیرکردنفولاد
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در هلدینگ های شــبه عمومی و غیرتخصصی و به تبع آن غلبه رویکرد 
مقطعی نگر و کاهش تمایل به نوسازی و سرمایه گذاری های بلندمدت و 
نقایص زنجیره ارزش تولیدات فولادی منجر به کاهش توان خلق ارزش 

افزوده در این صنعت شده است.
شــفیعی با بیان اینکه تنها 14میلیون تن از ظرفیت فعال کشور دارای 
مقیاس 2میلیون تن و بالاتر هســتند، افزود: مقیاس ســایر واحدهای 
فعال تا ظرفیت فعلی )31/62 میلیون تن( کمتر از 2 میلیون تن است. 
حال آنکه ســاختار آتی فولاد خام به لحــاظ ترکیب ظرفیت حاکی از 
بدتر شــدن وضعیت از نظر بهره مندی از صرفه های مقیاس اســت. به 
لحاظ مقیاس تولید نیز  ظرفیت های فعلی و آتی فولاد خام در مقایســه 
با اســتانداردهای جهانی در بسیاری از نمونه های موفق جهانی اختلاف 

قابل توجهی دارند.
وی در ادامه پیشــنهادهایی برای بهبود وضعیت صنعت فولاد کشــور 
ارائه کرد و گفت: تحریک تقاضای داخلی و خارجی از طریق شکل دهی 
بازارهــای جدید با بهره گیری از ســرمایه گذاری خارجی صادرات گرا و 
حمایت از آن در چارچوب مشــوق های موضوع بندهای »خ« ماده 31 
قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور و تسهیل 
حضور شــرکت های تولیدکننده فلزات اساســی در بازارهای صادراتی، 
توازن بخشــی به زنجیره تامین فیزیکی فلزات اساســی و ارائه مشــوق 
برای تنوع بخشــی به ترکیب سبد تولیدات فلزات اساسی به محصولات 
با ارزش افزوده بالا، بهبود زمینه های بهره مندی از مزیت های نســبی با 
تجهیز واحدهای تولیدی به زیرساخت های پشتیبان و ارتقای توان خلق 

ارزش افزوده از جمله این پیشنهادهاست.
پس از ارائه این گزارش، ســایر اعضای کمیســیون نیز به بیان نظرات 
خود پرداختند. سیدحسین ســلیمی بر این عقیده بود که عدم توسعه 
کافی خطوط ریلی، منجر به افزایــش هزینه های حمل کالاها از جمله 
فولاد شده اســت. وی پیشنهاد داد که فولادسازان روی توسعه خطوط 
ریلی ســرمایه گذاری کنند تا قیمت تمام شــده محصولات آنها کاهش 

پیدا کند.
بهــادر احرامیان از فعالان صنعت فولاد نیز در ادامه با اشــاره به اینکه 
ایران در دهه 80 دومین یا ســومین واردکننده فولاد به شمار  می آمد، 
گفت: پس از آن تولید فولاد در کشور افزایش یافت و تولید 55 میلیون 
تنی فولاد هدف گذاری شد و ایران پیشرفت بزرگی را در افزایش کمیت 

تولید فولاد تجربه کرد.
وی گفــت: تصور اینکه صنعت فولاد ایران بــه هر ترتیب موفق خواهد 
شــد، تصور صحیحی نیست و این صنعت باید به نحوی ساختار خود را 
اصلاح کند که رقابت پذیر شــود. اکنون اگر مزیت تولید فولاد در ایران 
کاهش یافته به دلیل ســهم هزینه های مالی در هزینه تمام شده است. 
ســهم هزینه های مالی چنان افزایش یافته که مزیــت انرژی ارزان را 

بی اثرکرده است.
فرهــاد فزونی نیز با اشــاره به بخشــی از گزارش در مــورد بالابودن 
هزینه های حمل گفت: هزینه حمل برای صنعت فولاد بالا نیست؛ بلکه 
ارزش افزوده محصولات این بخش کاهش یافته اســت. سیدعلی محمد 
ابویی از دیگر فعالان صنعت فولاد هم در این نشست از وجود فساد در 
بورس کالا انتقاد کرد و آن را منشا مهندسی قیمت و دستکاری در بازار 
خواند. وی با بیان اینکه در ســالجاری 60 درصد کمتر از سال گذشته 
توانسته مواد اولیه تامین کند، افزود: شرکت هایی که سال گذشته تولید 
نداشته اند، امســال به مواد اولیه دسترسی پیدا کردند. نبود انسجام در 

بخش خصوصی نیز جای گلایه دارد. در کشور ما متاسفانه نعمت فولاد 
تبدیل به نقمت شده است.

محمدرضا رضوی مشــاور وزیــر صنعت، معدن و تجارت نیز با اشــاره 
به سیاســت های صنعتی ژاپن در دهه های1960 و 1970 میلادی که 
بعدها به سیاســت صنعتی جهان تبدیل شد، گفت: ژاپنی ها در مقطعی 
اعلام کردند فولادی که تولید  می کنند، رقابتی نیســت و واردات جای 
تولیــد را  می گیرد. آنها دلایل افــول رقابت پذیری صنعت فولاد خود را 
مورد بررســی قرار دادند و دریافتند که ضعف لجستیکی منجر به عدم 
رقابت پذیری شده است. آنها لجستیک خود را از طریق تجدید ساختار 
رقابتی کردند تا تولید فولاد رقابتی شــود. وی افزود: در ایران به محض 
آنکه با مشکلی مواجه  می شویم، نظریه تقسیم کار جهانی را  می پذیریم 
و به تعبیری تســلیم تقســیم کار جهانی  می شــویم. در حالی که باید 
موانع عدم رقابت پذیری را شناســایی کرده و آن را رفع کنیم. رضوی با 
بیان اینکه صنعت ایران طی 15 ســال اخیر به سمت واسطه ای شدن 
پیش رفته است، ادامه داد: اکنون کمتر از 10 درصد صادرات کشور به 

صادرات تولیدات صنعتی اختصاص  می یابد.
این یک چالش بلندمدت کلیدی است و ضرورت دارد کمیسیون صنعت 
و معدن اتاق تهران برای بررسی این مساله یک کارگروه تشکیل دهد و 

راه حل بلندمدتی ارائه کند.
در ادامه این نشست مهدی پورقاضی با اشاره به اینکه گزارش ارائه شده 
به چهار چالش صنعت فولاد اشــاره کرده اســت، گفت: در این گزارش 
به فســاد عمیق در این صنعت اشاره ای نشــده است. صنایع بالادستی 
محصولات خود را به داخلی ها گران  می فروشند و در خارج ارزان عرضه 
 می کنند. در چنین ساختاری مصرف کنندگان داخلی فولاد این محصول 

را گران تر خریداری  می کنند.
محسن اتابکی مدیرکل دفتر سیاستگذاری و برنامه ریزی وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت نیز از طراحی 50 پروژه بــرای تکمیل زنجیره ارزش 
صنایــع مختلــف از جمله فولاد، مــس و آلومینیم خبــر داد و گفت: 
طرح این پروژه ها برای نظرخواهی قابل ارائه به کمیســیون اســت. وی 
همچنین گفت: گزارش آمایش سرزمین نیز تهیه شده و به تایید کمیته 

زیرمجموعه دولت رسیده است و به زودی نهایی  می شود. 
مریــم خزاعی معاون اقتصادی اتاق تهران هم به این نکته اشــاره کرد 
که گزارش ارائه شده مشخص نکرد صنعت فولاد در ایران رقابتی است 
یا خیر؟ وی افزود: شایســته بود که نمونه های مشابه خارجی با صنعت 
فولاد ایران از نظر رقابت پذیری مورد مقایســه قرار  می گرفت و وضعیت 
ســودآوری، هزینه تامین مالی و هزینه های تامین انــرژی نیز در این 

مقایسه مورد توجه واقع  می شد.
وحید یعقوبی از انجمن تولیدکننــدگان فولاد نیز با بیان اینکه فرصت 
طلایی صادرات از دست رفته اســت، گفت: اطلاعات غلط دولت منجر 
به صدور دســتورالعملی شــد که پس از آن 44 بخشنامه اصلاحی نیز 
صادر شد. وی در ادامه با اشاره به بازار انواع تولیدات فولادی گفت: اوج 
مصرف مقاطع طویل در ســال 90 همزمان با اجرای مســکن مهر رقم 
خورد و میزان مصرف در این مقطع به 9/5 میلیون تن رســید. اکنون 
ظرفیت تولیــد مقاطع طویل 24 میلیون تن اســت و 30 درصد مازاد 
تولید وجــود دارد. یعقوبی هدف گذاری افزایش ظرفیت اســمی تولید 
فولاد به 55 میلیون تن را قابل دســتیابی توصیف کرد و گفت: از سال 
92 تا 97 حدود  114 گرید فولاد آلیاژی به زنجیره تولید افزوده شــده 

است. 
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سی و یکمین جلسه کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق ایران با 
حضور اعضای این کمیسیون برگزار شد که حاضران در این جلسه در 
خصوص قیمت گذاري دستوري محصولات، تک نرخي شدن ارز و  ایجاد 
کمیته ضد تحریم در کمیسیون های اتاق ایران مطالبي را مطرح کردند.

دکتر بهرام شکوری رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران 
در این جلسه کمیســیون به بحث مالیات بر ارزش  افزوده پرداخت و اظهارکرد: 
در جلسه  ای درباره این موضوع پیشنهاد کردیم تا مانند دیگر کشورها مالیات بر 
ارزش  افزوده از مصرف  کننده نهایی دریافت شــود، اما مسئولان بیان کردند که 

بستر این موضوع هنوز آماده نشده است.
دکتر شکوری افزود: ما پیشنهاد دادیم مالیات بر ارزش  افزوده منوط بر دریافت 

باشد؛ چراکه بیشتر محصولات نقدی به فروش نمی رسد.
رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنــی اتاق بازرگانی ایــران با بیان اینکه 
شرکت های ســرمایه گذاری فروش محصول ندارند، ادامه داد: بر همین اساس 
این موضوع به آنها فشار وارد می کند و باید اجازه داد تا در دوران بهره برداری این 

مالیات را پرداخت کنند.
وی اضافه کرد: البته این پیشنهاد در این جلسه قبول شد و قرار است تا یک ماده 

قانونی برای آن تعیین شود تا دوستان در دولت بتوانند از آن حمایت کنند.
دکتر شکوری با بیان اینکه باید ارز تک نرخي باشد، گفت: باید یک بازار موازی 

یعنی بازار آزاد در کنار آن قرار داشته باشد.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران درباره قیمت گذاری 
در حوزه های مختلف نیز  بیان کرد: بحث قیمت گذاری صنایع را با مشکل همراه 
کرده اســت. قرار است نامه ای به رئیس اتاق بازرگانی ایران نوشته شود تا ایشان 
جلسه ای با وزیر صنعت، معدن و تجارت را با حضور اعضای کمیسیون معادن و 
صنایع معدنی اتــاق ایران هماهنگ کرده و در آنجا درباره موضوع قیمت گذاری 

محصولاتي چون سرب و روی، آلومینیم و... بحث و بررسي شود.

وی با اشاره به جلساتی که توسط کمیسیون درباره پهنه های اکتشافی تشکیل 
شد، گفت: در این جلســه نیز مدیر اکتشافات وزارتخانه نیز پذیرفت بستر برای 
حضور افراد واجدالشــرایط فراهم نبود. در این خصوص نیز نامه ای از سوی اتاق 
ایران برای وزیر صمت ارسال شــد که انتظار می رود از نظرات بخش خصوصی 

استفاده بیشتري کند. 
دکتر شــکوری در ادامه عنوان کرد: در صورتی  کــه وزارت صمت نتواند در این 
زمینه درست عمل کند، همه فعالان اقتصادی زیان می بینند. انتظار بر این است 
که چیدمان افراد برای پست های وزارتخانه از سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت 

به گونه ای باشد که بیشترین راندمان حاصل شود.
رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانــی ایران از کارگروه های 

تشکیل شده خواست تا گزارشی از عملکرد خود ارائه دهند. 
ایجاد کمیته ضد تحریم در کمیسیون  های اتاق ایران

حسن حسینقلی نائب رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران نیز 
در این نشست درباره جلسه روســای کمیسیون اتاق ایران گفت: در این جلسه 

مصوب شد تا هر کمیسیونی کمیته ضد تحریم ایجاد کند.
حسینقلی افزود: در جلسه روسای کمیسیون اتاق ایران همچنین عنوان شد که 

اروپایی ها پذیرفته اند تا سازوکار روابط زیر 50 میلیون دلار را ایجاد کنند.
وی با اشاره به جلسه پیمان ســپاری ارزی اظهار کرد: بحث های زیادی در این 

جلسه مطرح شد، اما همچنان صورت جلسه ای برای آن تهیه نشده است.
نائب رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایــران درباره قیمت های 
صادراتی تعیین شــده در گمرک بیان کرد: امروز قیر طبیعی را 115 دلار می 
 فروشــیم، اما قیمت گمرک حدود 315 دلار است. همچنین برای سنگ  آهن 
قیمت ما 4 دلار و قیمت گمرک 28.5 دلار اســت. با این شــرایط دیگر فروش 
امکانپذیر نیست. به گفته وی این همان ارزش غیر واقعی محصولات در گمرک 

است. 

در سي و یکمین جلسه کمیسیون معدن و صنایع معدني اتاق ایران مطرح شد؛

چالش قیمت  گذاری دستوري 
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استاندار  با حضور  نمونه  از صادرکنندگان  مراســم تجلیل 
هرمزگان، معاون وزیر صمت، نمایندگان و مسوولان استانی 
برگزار شد که در پایان مراسم از شرکت فولاد هرمزگان به 

عنوان یکی از صادرکنندگان نمونه استان تجلیل شد.
بر اســاس این گزارش؛ محمد جعفر پارســي معــاون بهره برداری 
شــرکت فولاد هرمزگان پس از دریافت لوح و تندیس صادرکننده 

نمونه گفت: در صادرات تختال ســال 96 از 
لحاظ حجمی 10 درصد و از لحاظ ارزشــی 
30 درصد رشد شاهد بوده ایم. وي همچنین 
به افراد شــاغل در این شرکت اشاره کرد و 
افزود: در شــرکت فولاد هرمــزگان 1590 
نفر مشــغول به کارند که بــا در نظر گرفتن 
این رقم به حدود  شــرکت های پیمانکاری 

3800 نفر می رسد.
مهدي شــکري زاده مدیر فروش و بازاریابی 
شرکت فولاد هرمزگان نیز با بیان اینکه این 
شــرکت یک شــرکت صادرات محور است، 
گفت: توانســتیم پس از تامیــن نیاز داخل 
بیــش از 70 درصد محصول خــود را صادر 

کنیم.
شــکری زاده یادآور شد: ســال گذشته یک 
میلیون و 100 هزار تن محصولات اســلب 
را بــه بازارهای جهانی صادر کردیم .با توجه 
به اینکه شرکت فولاد هرمزگان یک شرکت 

صادراتي است، ســعی کرده ایم محصولات را برپایه صادرات تولید 
کنیم.

وي در ادامه افزود: شرکت فولاد هرمزگان گریدهای ویژه داخلی را 
نیز تامین می کند.

مدیر فروش و بازاریابی شــرکت فولاد هرمزگان با اشــاره به اینکه 
امسال چهارمین سال متوالی اســت که به عنوان صادرکننده برتر 
انتخاب شــده ایم، تصریح کرد: شرکت های 
بزرگــی از آســیا، اروپا وآمریــکای جنوبی 
مشتریان ما هستند. در کشور نیز اسلب های 
مورد نیاز اســتان هایی که کارخانه نوردی 

دارند را تامین کرده ایم.
شــکری زاده اظهــار داشــت: بــا توجه به 
برنامه ریزی بر یایه صادرات تمام تلاشــمان 
را در حفظ و توســعه صــادرات به بازارهای 

جهانی به کار می بریم.
در این مراســم همتی استاندار هرمزگان نیز 
با تاکیــد بر نقش برجســته صادرکنندگان 
در مقطــع حســاس کنونی، صــادرات را از 
محورهای اصلی پیشــرفت و توسعه کشور 
دانســت و گفت: در شــرایطی که دشــمن 
جنگ تمام عیار اقتصادی راه انداخته است، 
کشــور ما به صادرکنندگاني نیاز دارد که با 
غیرت و تعصب ملی در راستای اجرای تعهد 

اجتماعی به مردم گام بردارند. 

 تجلیل از شرکت فولاد هرمزگان 
به عنوان صادرکننده نمونه 

یک میلیون و 100 
هزار تن محصولات 

اسلب، سال گذشته به 
بازارهای جهانی صادر 

گردید. با توجه به اینکه 
شرکت فولاد هرمزگان 

یک شرکت صادراتي 
است، سعی کرده ایم 

محصولات را برپایه 
صادرات تولید کنیم.
علاوه بر این شرکت 

فولاد هرمزگان گریدهای 
ویژه داخلی را نیز تامین 

می کند
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مهندس منصور یــزدي زاده مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان ضمن اشــاره به اینکه تولید این 
شرکت در سال گذشته حدود 2 میلیون و 200 
هزار تن بوده است، گفت: ظرفیت تولید سالانه 
این مجتمع عظیم صنعتی بین 3 میلیون و 600 
هزار تا 4 میلیون تن است که عدم تامین مواد 
اولیه به ویژه ســنگ آهن به میزان لازم عامل 

اصلی معطل ماندن این ظرفیت تولیدي است.
وي با اشــاره به اینکه شــرکت ذوب آهن اصفهان در 
دهه 40 معادن اصلی سنگ آهن و زغالسنگ کشور را 
اکتشاف، تجهیز و ساماندهی کرد و پایه گذار فعالیت 
های مدرن معدنی کشــور محسوب می شود، گفت: 
این شــرکت امروز به دلیل سیاست های نادرست در 
واگذاری معادن طی دوره های مختلف با مشکل مواد 
اولیه مواجه شده است؛ در حالی که سنگ آهن؛ خام 

فروشی شده و صادر مي شود.
مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان تعرفه های صادراتی 
ســنگ آهن را بازدارنده ندانست و گفت: تا زمانی که 
خام فروشــی ســنگ آهن صرفه اقتصادی بسیاری 
دارد؛ مــواد اولیه به ذوب آهن اصفهان که بزرگترین 
تولیدکننده محصولات فولادی طویل کشــور است، 
نمی رسد. وی فعالیت اقتصادی و پیشرفت ذوب آهن 
را در گرو حمایت دولت براي تامین مواد اولیه دانست 
و گفت: این شــرکت دارای 14 هزار پرســنل است و 
علاوه بر آن 17 هزار کارگر معادن زغالســنگ کشور 
نیز کاملًا وابســته به فعالیت این شرکت هستند و در 
مجموع به طور غیر مســتقیم پایداری اشــتغال یک 

میلیون نفر با ذوب آهن اصفهان در ارتباط است.
مهندس یزدی زاده بر ضرورت اطلاع رسانی مشکلات 
تولیدکنندگان و صنعتگران کشور تاکید کرد و گفت: 

انتظار ما از رســانه ها جانبداری و یا حمایت بی دلیل 
نیســت، اما انتظار می رود که رســانه ها با انعکاس 
بیطرفانــه حقایق و ارائه تحلیل های کارشناســانه و 

دقیق به حل این مشکلات کمک کنند.
مدیرعامل ذوب آهن فعالیت رســانه ها و به خصوص 
خبرگــزاری هــا را مکمل فعالیت هــای اقتصادی و 
صنعتی دانســت و گفت: روابط عمومی ســازمان هر 
اندازه که خوب و قوی عمل کند، از همراهی و تعامل 
رسانه های کشور بی نیاز نیست و این تعامل می تواند 
نتایج مثبتی جهت اطلاع رسانی صحیح دستاوردها و 

همچنین بیان مشکلات به همراه داشته باشد.
فولادگر: خط مشی زنجیره فولاد از اکتشاف تا 

محصول نهایی تدوین شود
در همین راســتا حمیدرضا فولادگــر نماینده مردم 
اصفهان در مجلس شــورای اســلامی و هیات  همراه 
بــا حضور در ذوب  آهن اصفهان و دیدار از بخش های 
مختلــف ذوب آهــن اصفهان بر حرکــت واحد های 
صنعتی بر اســاس اســتراتژی توسعه صنعتی تاکید 
کرد و گفت: اســتراتژی صنعت فولاد کشــور به یک 
خــط  مشــی جامع نیــاز دارد؛ در غیــر این  صورت 

سرمایه گذاری ها به ثمر نمی نشیند.
فولادگر افزود: متاســفانه برای صنایع کوچک بدون 
توجه به مزیت های نســبی مجوز تاسیس واحد های 

فولادی داده می شود که توجیه اقتصادی ندارند. 
وي تصریح کرد: بر اســاس یک خط  مشی جامع، کل 
زنجیره فولاد از اکتشاف تا محصول نهایی باید تدوین 
و نهایی شود. مجلس نیز با تصویب قانون و بودجه این 
برنامه ریزی را پشتیبانی کند؛ در عین حال معادنی که 
در اختیار دولت هستند نیز باید کم کم واگذار شوند.

وی با اشــاره به فعالیت های انجام شده در ذوب  آهن 

اصفهان گفت: زنجیره تولید این شــرکت از معادن تا 
تولید محصول نهایی نیاز است تداوم یابد؛ زیرا در حال 
 حاضر دو کوره بلند فعال است که با وارد چرخه شدن 
کوره شماره یک، مواد اولیه برای تولید محصول نهایی 
باید موجود باشــد. نماینده مردم اصفهان در مجلس 
شورای اسلامی خاطر نشان کرد: طرح های توسعه این 
شــرکت باید به ثمر بنشیند و تولید این مجموعه نه  
تنها به 3 میلیون و 600 هزار تن ) برنامه ریزی شــده( 
بلکه به 5 میلیون تن باید برســد؛ زیرا تولید زیر این 

رقم اقتصادی نیست.
وی گفــت: از ابتدای انقلاب تاکنون که در آســتانه 
40سالگی آن قرار داریم، پیشرفت های خوبی را شاهد 
هســتیم اما به دلیل نداشتن همان استراتژی توسعه 
صنعتی مدون و دستور العملی که در همه کشور حاکم 
شود و باید بر اساس آن کار کنند، باید متکی بر مزیت 
نسبی باشند که از آمایش سرزمین به  دست می آید. با 
وجود اینکه آمایش سرزمین و صنعت ما کامل نیست 

اما در مجموع پیشرفت خوبی در صنعت داشته ایم. 
فولادگر افزود: ذوب  آهن اصفهان زمانی که تاســیس 
شد مهمترین  کارخانه صنعتی کشور و اولین کارخانه 
فولادی بعد از انقلاب بود. این صنعت بزرگ و ریشه دار 
محل تربیت مدیران، کارشناســان و تکنســین های 
ماهری بود که در ســاخت سایر صنایع نقش داشتند 
یا اینکه نیروی انسانی با  تجربه این کارخانه در دوران 
مختلــف در ســطوح بالای مدیریتی کشــور حضور 

یافتند.
وی در ادامه به مسوولیت اجتماعی ذوب  آهن پرداخت 
و گفت: بنگاه های اقتصادی در کنار تولید نیاز اســت 
به جامعه اطراف نیز توجه داشــته باشند؛ زیرا فرآیند 
تولید آنها بی تاثیر نیست. به بنگاه اقتصادی مانند یک 
نظام یا سیستم نگریسته می شود که ورودی، خروجی 
و فرآیند تولید دارند و آخرین مرحله آن که بازخورد 

است، مورد توجه مردم قرار دارد.
فولادگر ادامه داد: در زمان بررسی برنامه ششم توسعه 
در مجلس جلســه ای با مدیرعامل وقت ذوب  آهن و 
مدیرعامل راه آهن برگزار شد که نتیجه بسیار خوبی 
داشــت و حتی مصوبه آن نیز در برنامه مذکور آمد. از 
ذوب  آهــن انتظار داریم تولید ریل را افزایش دهد. با 
توجــه به اینکه یکی از مهمترین کارگاه های تولیدی 
خــود )نــورد 650( را به این محصول اســتراتژیک 
اختصاص داده است، البته از راه  آهن نیز انتظار داریم 
که قراردادهای خرید ریل را توسعه دهد تا ذوب  آهن 
بداند طي چند سال آینده بر اساس چه میزانی تولید 

خود را تنظیم کند. 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان تاکید کرد:

ظرفیت های تولیدی ذوب آهن اصفهان معطل سنگ آهن
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در پانزدهمین دوره جایزه ملی کیفیت و همایش 
روز ملــی کیفیت که در اتاق بازرگانی ایران و با 
حضور نیره ســادات پیروزبخت رییس سازمان 
ملی استاندارد، علی مطهری نایب  رییس مجلس 
و جمعی از متخصصان و مدیران شــرکت ها و 
موسسات ذیربط برگزار شد، تندیــــــس 
برنزیـــن جایـــزه مـــلی کیفیت به  دلیل 
تولید محصول قلع اندود به شرکت فولاد مبارکه 

اختصاص یافت.
به گزارش روابط عمومي شرکت فولاد مبارکه؛ مهندس 
حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل شرکت پس از کسب 
تندیس برنزین جایزه ملي کیفیت طی سخنانی گفت: 
رشد، پویایی و حرکت در مسیر سرآمدی لازمه حضور 
موفق ســازمان ها در فضای رقابتی و پرتلاطم کسب  و 
کار امروزی اســت. در همین راستا مدیران و کارکنان 
شــرکت فولاد مبارکه به  عنوان پیشتاز صنعت فولاد 
کشــور و در راســتاي خلق ارزش مشترک برای همه 
ذینفعان ســازمان همواره خود را متعهد به حرکت در 

مسیر تعالی می دانند.
وی با تاکید بر اینکه فولاد مبارکه اکثر استانداردهای 
مطرح در ســطح ملی و جهانی را کســب کرده است، 
گفت: دســتیابی به ســطح زرین )GOLD( جایزه 
جهانی بنیاد مدیریت کیفیت اروپا )EFQM( با کسب 
امتیاز بالاتر از 600 و گواهینامه های »مدیریت شکایت 
مشتریان« استاندارد ISO10002 و »مدیریت رضایت 
مشتریان« استاندارد ISO10004  نمونه های بارزی 
از موفقیت های فولاد مبارکه در عرصه کیفیت و توجه 
این شرکت به تولید محصولی کیفی مطابق با سفارش 
در راستاي رضایتمندی هرچه بیشتر مشتریان است.

مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش دیگری از ســخنان 
خــود گفت: در حال حاضر فولاد مبارکه با تولید بیش 
از 10 میلیون تن فولاد نیمی از فولاد کشــور را تولید 
می کنــد؛ به عبارتی دیگر  بــا  7500 میلیارد تومان 
سرمایه ثبتی بزرگترین بنگاه صنعتی کشور محسوب 

می شود.
وی با اشــاره به نقش فولاد مبارکه در تولید ناخالص 
  GDP ملی اظهار داشــت: فــولاد مبارکه یک درصد
کل کشــور و 3 درصد GDP بخش صنعت را به خود 

اختصاص داده است.
مهنــدس عظیمیان با تاکید بر دســتاوردهای فولاد 
مبارکــه در حوزه های مختلــف از جمله صرفه جویی 
در مصرف آب خاطرنشــان کرد: این شــرکت در دهه 
70 حدود 4.2 میلیون تن تولید فولاد داشــته و برای 
ایــن مقدار تولید فــولاد 4.16 مترمکعب مصرف آب 

پیش بینی شده بود؛ در حالی  که امروز تولید ما به 2.7 
میلیون تن رسیده و مصرف آب به 2.7 متر مکعب به 
ازای هر تن کاهش یافته است. یعنی تولید 3 برابر شده 

و مصرف آب 6 برابر  کاهش یافته است.
کیفیت؛ فرآیندی پیوسته در سطح سازمان 

است
فرزین انتصاریان رییس انجمن مدیریت کیفیت نیز در 
این مراسم با اشاره به اینکه مردم نیازمند تغییر هستند؛ 
چراکه ذات انســان با تغییر عجین است، گفت: وقتی 
بنگاه ها توسعه پیدا کنند، اقتصاد کشور نیز توسعه مي 
یابد؛ بنابراین این حرف غلط نیست که کیفیت؛ محور 
توسعه اقتصادی و اجتماعی جامعه است و زمانی اتفاق 
می افتد که مدیریت خلاقیت، مدیریت زمان، مدیریت 

قیمت و ... وجود داشته باشد.
وي با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه تندیس طلایی 
اروپا را گرفته و امروز نیز جایزه ملی کیفیت را دریافت 
می کند، تصریح کرد: آیا با داشتن چنین سازمانی مقوله 
کیفیت پایان می یابد؟ به  طور قطع کیفیت؛ فرآیندی 

پیوسته در سطح سازمان است.
انتصاریان با اشاره بر رویکرد قدیم استانداردسازی گفت: 
در این رویکرد نقش دولت در کیفیت و استانداردسازی 
بسیار مهم است. برای نمونه وقتی کالای بی  کیفیتی 
تولید می شــود، نهادهای دولتی مســوول  هســتند؛ 
چراکه تولیــد و توزیع را به عهده دارند و باید رضایت 
مصرف کننده را جلب کنند. کشــورهای اروپایی طي 
20 سال گذشته از این رویکرد گریزان بوده اند؛ چراکه 
مصرف کننده در این روند بی دفاع اســت و نمی تواند 
خســارت خود را در چنین رویکــردی دریافت کند و 

توزیع کننده و تولیدکننده برخوردی انفعالی دارند.

وي با تاکید بر رویکرد نوین استانداردســازی گفت: در 
این رویکرد دولت نقش سیاســتگذاری و نهادســازی 
دارد و تولیدکننده مســوول است؛ چراکه مجبور است 
خوداظهاری کند و تولید او باید مطابق با استانداردها 
باشــد و مصرف کننده می تواند حقوق خود را از زیان 
 زننده بگیرد. اگر این مدل پیاده شــود؛ جامعه خود به 

دنبال کیفیت خواهد رفت.
در سال حمایت از کالای ایرانی، جایزه ملی 

کیفیت معنای بهتری پیدا می کند 
علی مطهری نایب  رییس مجلس شــورای اســلامی 
نیــز در ادامه این مراســم گفت: در حال حاضر ضعف 
ایران برای ورود به بازارهای جهانی تنها مساله کیفیت 
نیست؛ بلکه ناشــی از کوچک بودن بخش خصوصی 
اســت. زیرا بیشتر بازار در اختیار شرکت های دولتی و 

وابسته به نهادها قرار دارد. 
نائب  رییس مجلس شورای اسلامی با اظهار خشنودی 
از تصویب قانون تقویت استاندارد گفت: در سال حمایت 
از کالای ایرانی هســتیم و جایزه ملی کیفیت، امسال 
معنای بهتری پیدا می کند. وی با تاکید بر اینکه کیفیت 
کالا از شــرایط مهم برای حضــور در بازارهاي جهانی 
محســوب مي شود، افزود: یکی از مشکلات ما حضور 
کمرنگ در بازارهاي جهانی به  ویژه در بازار کشورهای 
همسایه اســت. این در حالی است که ترکیه توانسته 
سهم خوبی از این بازارها داشته باشد؛ در شرایطی که 

ما با برخی از این ملت ها پیوند قوی تری داریم.
مطهــری افــزود: در حال حاضر بخشــی از بــازار را 
شــرکت های دولتی و شــرکت های وابسته به نهادها 
تصاحــب کرده اند و شــرکت های خصوصی کوچک 

مانده اند که باید این مشکل را حل کنیم. 

 اختصاص تندیس برنزین جایزه ملی کیفیت 
به شرکت فولاد مبارکه 



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ودوم  آبان 97 44
Jahane Madan

مدیرعامل شرکت چادرملو:

معادن بهترین گزینه قابل اتکا در توسعه کشور هستند

شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو تاکنون بالغ بر 61 هزار و 565 
میلیارد ریال به صورت مستقیم و غیرمستقیم در استان یزد و طرح 
انتقال آب خلیج فارس به استان سرمایه گذاری کرده که خود عامل 
بسیار موثری در رشد و توسعه شاخص های اقتصادی منطقه بوده 
است. بنابراین برای حفظ و تداوم این سرمایه گذاری ها و خدمات 
متعدد در تعمیم زیرساخت های توسعه، دسترسی به منابع موجود 
معدنی برای هر دو شــرکت چادرملو و سنگ آهن مرکزی ضروری 

و اجتناب ناپذیر است.
مهندس محمود نوریان مدیرعامل شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو به 
عنوان یکی از دو شــرکت مجاز در بهره برداری از این محدوده معدنی با 
تشریح شرایط موجود معادن سنگ آهن کشور و منطقه گفت: مهمترین 
پیامد فعالیت چادرملو اشــتغال مستقیم حدود 8 هزار نفر و غیرمستقیم 
بالغ بر 35 هزار نفر اســت که بیش از 90 درصد از افراد بومی اســتان 

هستند.
وي در ادامــه افزود: علاوه بر این شــرکت چادرملو اقدامات بســیاری 
در راســتاي توسعه زیرســاخت های منطقه انجام داده که می توان 
به ســاخت نیروگاه 500 مگاواتی برق در اردکان اشــاره کرد که از 
ســال 65 به شبکه سراسری پیوســته است. همچنین طرح جمع 
آوری، تصفیــه و انتقال فاضلاب شــهر اردکان به عنوان یکی 
از طرح هــای زیربنایــی و مهم در قراردادی با شــرکت آب و 
فاضلاب و ســرمایه گذاری شرکت چادرملو اجرا و به 
بهره برداری رســیده است 
که بخشی از پساب تصفیه 

شده در مجتمع صنعتی چادرملو به مصرف می رسد. 
وی ادامه داد: از طرفی شرکت چادرملو با درک صحیح از کمبود آب در منطقه و 
پیش بینی بحران های آینده با مشارکت شرکت های گل گهر و صنایع مس ایران 
در اقدامی ملی سرمایه گذاری در طرح انتقال آب خلیج فارس به مناطق مرکزی 
کشور و استان یزد را بر عهده گرفته است که در سه فاز به مرحله اجرا درمی آید. 
مدیرعامل شرکت چادرملو توضیح داد: در حال حاضر تاسیسات آب  شیرین  کن در 
بندرعباس با ظرفیت نهایی 500 میلیون متر مکعب در سال در حال احداث است 

که انشاالله فاز اول این طرح بر اساس برنامه تا پایان سال 98 به اتمام مي رسد.
مهندس نوریان در ادامه بدنبال انتشار برخی اظهارنظرهای غیرفنی و کارشناسی 
در خصوص دلایل صدور مجوز مطالعات اکتشافی در محدوده معدن سنگ آهن 
)D19( در استان یزد افزود: اساسا عده ای ناآشنا به امور کلان نظام و جامعه با سوء 
استفاده از ابزارهای رسانه ای و وسایل ارتباط جمعی همواره در برابر ساختارهای 
توسعه در زمینه های مختلف از جمله صنعت با هدف دستیابی به منافع فردی و 

گروهی؛ نقدها و نظرهای سطحی و غیرتخصصی منتشر می کنند. 
وي در ادامه خاطرنشــان کرد: ضرورتی به پاسخگویی به این جوسازی ها نیست؛ 
اما براي تنویر افکار عمومی لازم است صراحتا عرض کنم که اینگونه جوسازی ها 
که هدفی جز رسیدن به اهداف شخصی و منافع فردی در آن دیده نمی شود، در 
برابر سیاست های کلان نظام و تصمیمات حاکمان جامعه اسلامی جایگاهی ندارد.

وی با اشــاره به اینکه در تبیین سیاســت های کلی برنامه ششم توسعه بر محور 
»اقتصاد مقاومتی« با در نظر گرفتن واقعیت های موجود در صحنه داخلی و خارجی 
تنظیم شــده، افزود: بر حمایت از شــرکت های غیردولتی برای سرمایه گذاری در 
فعالیت های اکتشاف )نه مالکیت(، بهره برداری و توسعه در چارچوب سیاست های 
کلی اصل 44، بهبود مســتمر فضای کسب و کار و بهره گیری مناسب از ظرفیت 

نهادهای عمومی غیردولتی با ایفای نقش ملی و فراملی آنها تاکید شده است.

معصومه صالحی
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مهندس نوریان با اشاره به اینکه وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت براي تحقق یکــی از بندهای دارای اهمیت 
برنامه توسعه کشــور یعنی تلاش در راستاي افزایش 
نرخ رشد ارزش افزوده مجوز بهره برداری از این معدن 
را به شرکت هاي چادرملو و سنگ آهن مرکزی واگذار 
کرده اســت، افــزود: این جریان با تاکیــد بر تکمیل 
ظرفیــت زنجیره ارزش افزوده مــواد معدنی و اجرای 
بند 3 سیاســت های کلی معدن در فرآیندی قانونی و 
هماهنگ با شرایط خاص معادن سنگ آهن استان یزد 
که ذخایر آن در حال اتمام اســت، اتفاق افتاده و بهره 
برداری از این معدن مشــروط به دریافت مجوز از سایر 
دستگاه های تصریح شــده در قانون از جمله سازمان 

محیط زیست است.
وي در ادامه تاکید کرد: فراموش نکنیم در شرایط فعلی 
ورود و ســرمایه گذاری در بخش معدن مستلزم توان، 
تجربه و تخصص اســت و تصمیم گیرندگان دســتگاه 
اجرایی کشور با علم بر این موضوع و با در نظر گرفتن 

اولویت های شرکت های فعال معدنی در منطقه این واگذاری را انجام داده اند.
مهندس نوریان با اشــاره به اینکه هر دو شرکت چادرملو و سنگ آهن مرکزی به 
یک میزان در شرکت )دشت یوز دره انجیر( سهیم هستند و هر دو به یک میزان 
متعهد به پایبندی به ضوابط و قوانین هستند، عنوان کرد: اینکه چرا تنها چادرملو 
آماج هجمه ها و اعتراضات قرار می گیرد و باید پاســخگوی دغدغه ها باشد، جای 

سوال دارد. 
وي در پاســخ به اینکه در حال حاضر فعالیت های اکتشــافی این معدن در چه 
مرحله ای قرار دارد؛ توضیح داد: مســیر بســیار طولانی برای دریافت مجوز اولیه 
محیط زیســت طی شــده اســت. دلیل آن هم قرار گرفتن بخشــی از آنومالی 
)D19( در منطقه حفاظت شــده محیط زیســت )دره انجیر( است که سرانجام 
با بررســی های متعدد و متوالی کارشناسان محیط زیست و یقین به پایبندی ما 
در حفظ اکوسیســتم منطقه؛ مجوز مطالعات اکتشافی تفصیلی برای دو شرکت 
چادرملو و سنگ آهن مرکزی صادر شد. در حال حاضر تنها کار مطالعات اکتشافی 

انجام می شود تا پس از تهیه طرح توجیهی پروانه 
بهره برداری صادر شود.

مدیرعامل شرکت چادرملو در رابطه با اینکه فعالان 
محیط زیست مخالف فعالیت های معدنی هستند 
و بر این باورند که معادن مخرب محیط زیســتند، 
تصریح کرد: تصور نمی کنم دوستان محیط زیست 
بــا فعالیت های اقتصادی در زمینه های مختلف از 
جمله معادن مخالف باشند؛ اما دغدغه هایی در این 
خصوص دارند که کاملا طبیعی است و غیر از این 
هم نمی توان انتظار داشــت. در همین زمینه باید 
توجه داشــت همان گونه که در تمام دنیا فعالان 
معدنــی و صنعتی هــم فعالیت های خود را انجام 
و توســعه می دهند و هم اصول زیست محیطی را 
رعایت می کنند؛ این موضوع امری کاملا متداول 
اســت و ما نیز باید به این بلوغ فکری برســیم که 
هیچ یک را نباید فدای دیگری کرد. اینکه به بهانه 
حفظ محیط زیست در مقابل بهره برداری اصولی 
از منابع معدنی که یکی از عوامل توسعه اقتصادی و ایجاد اشتغال محسوب 

می شود، ایستادگی کنیم؛ توقعی غیرمنطقی است.
مهندس نوریان افزود: بدیهی اســت توسعه اقتصادی و صنعتی شدن دارای 
برخی تبعات اجتماعی و زیست محیطی است که این مهم برعهده مدیران، 
تصمیــم گیرنــدگان و فعالان این حوزه اســت تا با درک لازم از شــرایط و 
آثار مثبت و منفی صنعتی شــدن و هماهنگ ســازی ایده آل های مطلوب 
بــا واقعیت هــای موجود تعادل و توازنی برقرار کننــد تا با حفظ ارزش های 
فرهنگی، اجتماعی و زیست محیطی بتوانیم از ابزارهای توسعه به بهترین 

نحو ممکن بهره برداری کنیم. 
وی تصریح کرد:  همانطور که بارها گفته ایم ما خود را متعهد و تابع قانون و 
ضوابط زیســت محیطی می دانیم و هرگز بر خلاف اصول و مقررات اقدامی 
انجام نمی دهیم. هر اقدامی که تاکنون انجام شده نیز در چارچوب قوانین 

بوده است. 

مهمترین پیامد 
فعالیت چادرملو اشتغال 

مستقیم حدود 8 هزار 
نفر و غیرمستقیم بالغ بر 

35 هزار نفر است که 
بیش از 90 درصد از 

افراد بومی استان 
هستند. چادرملو 

اقدامات بسیاری در 
راستاي توسعه 

زیرساخت های منطقه 
انجام داده که می توان 

به ساخت نیروگاه 500 
مگاواتی برق در اردکان 

اشاره کرد که از سال 
65 به شبکه سراسری 

پیوسته است
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در چهل و چهارمین نشست خبري "یک دیدار- یک عرضه" 
که با حضور مدیران شرکت سنگ آهن گهر زمین در شرکت 
فرابورس برگزار شد؛ ظرفیت هاي تولیدي این شرکت معدني 

تشریح و به سوالات خبرنگاران پاسخ داده شد. 
علي اکبر پوریاني مدیرعامل شــرکت ســنگ آهن گهر زمین 
در این مراســم با بیان اینکه این معدن بر اساس ذخیره زمین  
شــناختی دارای 643  میلیون تن ذخیره اســت، گفت: معدن 
گهر زمین در یک مســاحت 2 در 3 کیلومتری متمرکز شــده 
اســت که این محدود بودن معدن از ارزش های آن محســوب 
می شــود. همچنین از کیفیت و عیار خوبی برخوردار بوده و از 
نظــر میزان مواد مزاحم که در معادن ســنگ آهن  وجود دارد، 

داراي شرایط مناسبی است. 
وي با اشاره به اینکه گهرزمین در سال 83 به منظور تولید 10 
میلیون تن گندله و کنســانتره تاسیس شده است و از سال 95 
با دســتور هیات  دولت وقت معدن شماره 3 در منطقه عمومی 
گل گهر به مدت 25 سال به گهرزمین محول شد، اظهار داشت: 
سال گذشته بزرگ  ترین عملیات معدنکاری تاریخ کشور توسط 
مجموعه سنگ آهن گهر زمین انجام شد که نتیجه آن استخراج 

18 میلیون تن سنگ آهن بود.
پوریانی با بیــان اینکه از آغاز به کار این مجموعه 355 میلیون 

تن عملیات معدنکاری انجام شــده که از این میزان 44 میلیون 
تن مربوط به اســتخراج سنگ آهن بوده است، گفت: این ارقام 
نشانگر آن است که در مجموعه گهرزمین نسبت سنگ آهن به 
باطله در حال حاضر یک به هشت است، اما در آینده این نسبت 

را به یک به پنج خواهیم رساند.
پوریانی سهامداران عمده گهر زمین بر اساس دارا بودن بالاترین 
تعداد ســهم را به ترتیب شــرکت گل گهر با 30 درصد سهم، 
ســرمایه گذاری امید وابسته به بانک سپه با 27.7 درصد سهم، 
سرمایه گذاری غدیر با 22.5 درصد سهم و توسعه معادن فلزات 

با دارا بودن 20 درصد از سهام گهر زمین اعلام کرد.
مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهر زمین یکی از دغدغه هایی که 
این مجموعه  با آن مواجه می شــد را پرهزینه  بودن برداشــت 
زیرزمینی عنوان کرد که به گفته وی خوشبختانه با بهره گیری 
از سیستم های نوین معدنکاری و تجهیزات پیشرفته هزینه های 

معدنکاری کاهش یافته است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر از پنج خط تولید کنسانتره 
مجموعه ســنگ آهن گهر زمین دو خط مشغول به کار است، 
گفت: در این شرکت بالای ظرفیت اسمی تولید کنسانتره انجام 
می شود و در این زمینه سال گذشــته رتبه اول را در کشور به 

دست آورده است.

پوریاني مدیرعامل گهر زمین اعلام کرد؛

انجام بزرگ  ترین عملیات معدنکاری کشور 
توسط گهــر زمین

عرضه10درصدازسهامسنگآهنگهرزمیندرفرابورس
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پوریانی یکي از مزیت های این مجموعه را 
عنوان  آن  خردایشی  کارخانه سنگ شکن 
کرد که شــامل یک سنگ شــکن بزرگ 
ژیراتــوری با ظرفیت 15 تن اســت و در 
ادامــه از راه اندازی دو خــط تولید جدید 
خبر داد و افزود: ســال آینــده خط اول 
تولید گندلــه که روزانه حداقل 5 میلیارد 
تومان ســود دارد، به بهره برداری خواهد 
رســید و در نیمه اول ســال 98 نیز خط 

سوم کنسانتره راه می افتد.
مدیرعامل گهر زمین یکي از اقدامات این 
شرکت را فعالیت های اجتماعی، آموزشی، 
ســاخت مدارس و تلاش برای اشتغالزایی 
در اســتان کرمان عنوان کرد که به گفته 
وی موفق شــده بیش از 1500 شغل اعم 

از شغل های کوچک و خانگی ایجاد کند.
وي در خصــوص عیار ســنگ آهن گهر 
زمین گفت: عیار سنگ آهن این معدن از 

49 تا 60 متغیر است، اما متوسط بین 51 تا 53 است.
غلامرضا صالح معاون مالی و بازرگانی شــرکت سنگ آهن گهر 
زمین نیز در این نشست با اشــاره به اینکه این شرکت قرارداد 
ســاخت کارخانه گندله ســازی را با تولید سالانه 5 میلیون تن 
با مشــارکت دو بخش داخلی و خارجــی محقق کرده که از دو 
بخش داخلی و خارجی تشکیل شده است، افزود: شرکت اتوتک 
آلمان تجهیزات این شرکت را تامین  کرده که تمامی تجهیزات 
از این شرکت خریداری و در سایت کارخانه مستقر شده و مبالغ 
ارزی این تجهیزات با استفاده از ارز حاصل از صادرات کارخانه 

به طور کامل پرداخت شده است.
به گفته وي برای تمام محصولات گهــر زمین تقاضای داخلی 
وجــود دارد، اما این مجموعه برای تداوم طرح های توســعه ای 
خود منابع ارزی مورد نیازش را از طریق صادرات تامین می کند 
و سال گذشته این شرکت صادرکننده نمونه کشور شناخته شد؛ 

امسال نیز به اندازه نیازهای ارزی صادرات داشته است.
معاون مالی و بازرگانی شرکت سنگ آهن گهر زمین در پاسخ به 
سوالی در خصوص رقبای جدی این مجموعه گفت: مجموعه ما 
در زمینه تولید و استخراج سنگ آهن رتبه نخست را داراست؛ 
به  گونه ای که در سال 96 هم از نظر ذخایر و هم از نظر رکورد 

عملیات معدنکاری نفر اول در کشور است.
وی ادامــه داد: در خصــوص تولیــد کنســانتره از نظر حجم 
مجموعه های گل گهر و چادرملــو رتبه های اول و دوم را دارند 
و ما ســوم هســتیم؛ اما ظرفیت تولید این دو بیشتر از ماست. 
چراکــه گل گهر هفت خــط تولید دارد، اما مــا دو خط تولید 
داریم؛ با این حال در زمینه تولید به نســبت ظرفیت اســمی 

مجموعه ما نفر اول است.

تلاش گهرزمین برای بومی سازی
به گفته مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهر زمین با وجود اینکه 

در منطقه عمومــی گل گهر کارخانه های 
زیادی وجود دارد، شــرکت گهر زمین در 
زمینه بومی ســازی کارخانجات و قطعات 
و تجهیزاتی که در آن اســتفاده می شود، 
پیشتاز بوده که بومی سازی 100 درصدی 
خطوط کنسانتره این مجموعه اثبات این 

مدعاست.
در ادامه مدیرعامل شــرکت ســنگ آهن 
گهر زمین در خصوص تامین آب توســط 
این شرکت با اشاره به اینکه 150 لیتر در 
ثانیه آب را از ســد تنگوییه سیرجان طي 
سال های گذشته خریداری کرده ایم که با 
توجه به مرغوب بودن آن و از سوی دیگر 
آلوده شدن آب شرب شهرستان آن را به 
آب منطقه ای شهرســتان محول کردیم، 
گفــت: بــه ازای آن چند قطعــه چاه که 
آلودگی داشــت را دریافت کردیم و علاوه 
بر این، شــش حلقه چاه در محدوده های 
مجاور معدن توسط مجموعه خریداری شده که در حال انتقال 

آب به سایت هستیم.
پوریانــی در نهایت از در حال انجام بــودن انتقال آب از خلیج 
فارس توسط شرکت معدنی و صنعتی گل گهر خبر داد و گفت 
که مجموعه ســنگ آهن گهر زمیــن در 10 درصد این پروژه 

شریک است.

مشارکت 310  هزار نفر 
در عرضه اولیه سهام گهرزمین 

بر اساس این گزارش هشــتمین عرضه اولیه فرابورس ایران در 
سالجاری در پی استقبال چشمگیر خریداران و مشارکت حدود 
310 هزار کد معاملاتی با کشــف قیمت 6800 ریالی هر سهم 
شرکت 12 هزار و 300 میلیارد ریالی سنگ آهن گهر زمین در 

بازار دوم فرابورس ایران انجام شد.
بر اســاس این گزارش تعداد 615 میلیون ســهم »کگهر« در 
دامنه قیمتی 6500  تا 6800  ریال توســط شرکت کارگزاری 
بانک سپه در بازار دوم فرابورس عرضه شد که این میزان سهم 
معادل 5 درصد از کل سهام این شرکت بود. این عرضه در حالی 
با تقاضای بیش از یک میلیارد و 399 میلیون ســهمی روبه رو 
شد که در سامانه معاملات تقاضای افزون بر یک میلیارد و 392 
میلیون ســهمی برای این عرضه در قیمــت 6800  ریال ثبت 

شده بود.
با آنکه قبل از عرضه ســهام شرکت سنگ آهن گهر زمین اعلام 
شــده بود که هر شــخص حقیقی و حقوقی تا حداکثر 6000 
ســهم امکان خرید از سهام این شــرکت را دارد، اما مشارکت 
حدود 310 هزار نفری خریــداران در عرضه اولیه »کگهر« که 
رکورد مشارکت در عرضه های اولیه بازار سرمایه را نیز شکست، 
موجب شــد تا حداکثر فقط 2082 ســهم به هر کد در سقف 

دامنه قیمتی ثبت سفارش تخصیص یابد. 

مدیرعامل گهر زمین 
یکي از اقدامات این 

شرکت را فعالیت های 
اجتماعی، آموزشی، 

ساخت مدارس و تلاش 
برای اشتغالزایی در 
استان کرمان عنوان 
کرد که به گفته وی 
موفق شده بیش از 
1500 شغل اعم از 

شغل های کوچک و 
خانگی ایجاد کند.

وي در خصوص عیار 
سنگ آهن گهر زمین 

گفت: عیار سنگ آهن 
این معدن از 49 تا 60 
متغیر است، اما متوسط 

بین 51 تا 53 است
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شــهیدزاده رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی، 
پورابراهیمی رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی و جمعی از مسوولان اقتصادی کشور از منطقه 

معدنی - صنعتی گل  گهر بازدید کردند.
بازدیدکنندگان ابتدا از برخی پروژه ها و طرح  های شرکت گل 
 گهر از جمله پروژه فاضلاب شهری، بیمارستان فوق تخصصی، 
نیروگاه سیکل ترکیبی، شرکت توسعه آهن و فولاد، خط تولید 
کنســانتره سنگ آهن و معدن شــماره یک گل  گهر بازدید و 
سپس در جلسه ای به میزبانی مدیرعامل و معاونان این شرکت 

حضور پیدا کردند.
مهندس تقی زاده مدیرعامل گل  گهر از حضور مســوولان در 
این مجموعه تشــکر کرد و سپس گزارشی از آخرین وضعیت 
شرکت گل  گهر و اقدامات انجام شده در این مجموعه ارائه داد. 
مدیرعامل گل  گهر با بیان اینکه تولید در این منطقه طي چند 
ســال  اخیر افزایش چشمگیری داشته است، گفت: با توجه به 
تدابیری که اندیشیده شــده تمام تلاشمان را خواهیم کرد تا 
سال آینده با تولید بیشتر به چشم اندازی که ترسیم کرده ایم، 
برســیم؛ چراکه برخلاف نظر برخی معتقدیــم افزایش تولید 
معجزه می کند و این معجزه جز با همدلی مثال زدنی در بین 

همکاران اتفاق نیفتاده است. 
مهندس تقی زاده از راه اندازی جشــنواره نظام پیشنهادات در 
گل  گهر ســخن گفت و افزود: دو ســال است جشنواره نظام 

پیشــنهادات در گل  گهر راه اندازی شــده و تمام قسمت های 
شرکت پیشنهادات خود را به این جشنواره ارائه می  دهند که 

دستاوردهای بسیار خوبی هم داشته است.
وی از افتتاح و بهره برداری طرح  های در دست اقدام گل  گهر 
طــي ماه های آینده خبر داد و با بیان اینکه گل  گهر در حوزه 
انجام مســوولیت  های اجتماعی نیز تاکنون موفق عمل کرده 
اســت، گفت: بر اساس فرمایشــات مقام معظم رهبری سعی 
کرده ایم اقتصاد مقاومتی را به صورت ویژه در دستور کار قرار 
دهیم. اقتصاد مقاومتی یعنی تولید و نگاه به صادرات و تامین 
منابع و خودباوری که بتوانیم اشــتغال بیشتری ایجاد کنیم و 
در این راه همه تلاش خود را برای ایجاد اشتغال بیشتر جوانان 

منطقه به کار گرفته ایم.

گل گهر به برندی در آسیا تبدیل می شود
پورابراهیمــی رییس کمیســیون اقتصادی مجلس شــوراي 
اســلامي نیز در این جلسه با اشــاره به بازدید از پروژه انتقال 
آب خلیــج فارس به گل  گهر گفت: این پــروژه باید زودتر از 
اینها انجام می شــد، اما بنا به دلایلی به تاخیر افتاد. در نهایت 
با پیگیری  های خوب مجموعــه مدیریتی گل  گهر به مرحله 
اجرا درآمد که امیدواریم تا یکی دو سال آینده شاهد افتتاح و 
بهره برداری کامل از این پروژه باشــیم؛ چراکه آغاز یک تحول 
در صنعت اســتان و به ویژه طرح  های توسعه گل  گهر خواهد 

مدیرعامل گل گهر:

با تولید بیشتر به چشم انداز ترسیم شده مي رسیم
پورابراهیمی:گلگهرچیزیازاستانداردهایروزدنیاکمندارد
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بود و با ســرعتی که در گل  گهر وجود 
دارد، همه پروژه ها قابل عملیاتی شدن 

است.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: 
روزهای ابتدایی کــه مهندس تقی  زاده 
کار خــود را در گل  گهــر شــروع کرد، 
قیمت سنگ آهن کمترین عدد بود و در 
اولین جلساتی که با هم داشتیم؛ نگرانی 
جــدی مهندس تقــی زاده در پرداخت 
مطالبات پیمانکاران بــود که در نهایت 
ریســک بزرگی انجام داد کــه خیلی از 
مدیران صنعتی در استان کرمان حاضر 
به انجام آن نشدند و هزینه های سنگینی 
متحمل شــدند که هنوز هم گریبانگیر 
آنهاســت، اما به خوبی توانســت از آن 
 مراحل عبــور کند که زحمات وي جای 

تشکر دارد.
پورابراهیمی با بیان اینکه فعالیــت  های گل  گهر تنها محدود 
به ســیرجان نیســت، گفت: جنس گل  گهر کم کم در منطقه 
شهرت پیدا می کند و در مرحله بعد نام و برند گل  گهر در آسیا 
مطرح می شود. در بازدیدی که از قسمت های مختلف گل  گهر 
داشتیم، به خوبی مشخص شد چیزی از استانداردهای روز دنیا 
کــم نداریم و با تمام تــوان در مجلس از این مجموعه در حال 
توســعه دفاع می کنیم و اجــازه ذره ای توقف در انجام کارها را 

نمی دهیم.

  می توانیم برای سایر بخش ها 
الگو باشیم

شــهیدزاده رییس هیات عامل صندوق 
توســعه ملی نیز در این بازدید با بیان 
اینکه یکی از بهترین روزهای عمر کاری  
ام همیــن دو روزی بود که در گل  گهر 
و پروژه انتقال آب حضور داشتم گفت: 
آنچــه که در ایــن دو روز دیدم، تلاش 
جدی برای اقتدار کشور و اثرات مدیریتی 
خوب و با هدف در گل  گهر بود که می  
 تواند یک الگو برای ســایر بخش  های 

کشور باشد.
رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی 
افزود: پروژه انتقال آب در مرحله خوبی 
قرار دارد و کارهای سخت، خیلی سریع 
در حال انجام است که جای تشکر دارد 

و باید به این نوع مدیریت تبریک گفت.
شهیدزاده با بیان اینکه گزارش مهندس تقی  زاده نشاندهنده 
یــک مدیریت پر قدرت و با دانش و علاقه مند به منافع ملی 
اســت، گفت: یکدلی بیــن مدیران، کارکنــان و کارگران در 

گل  گهر به خوبی ملموس است.
وی همچنین از کمک  های صندوق توسعه ملی به پروژه های 
منطقه گل  گهر خبر داد و گفت: برای توســعه منطقه کمک 
می  کنیم تا پروژه ها تکمیل شود و محصولات گل  گهر تبدیل 

به یک برند شوند. 

پورابراهیمی: جنس 
گل  گهر کم کم در 

منطقه شهرت پیدا 
می کند و در مرحله بعد 

نام و برند گل  گهر در 
آسیا مطرح می شود. در 

بازدیدی که از 
قسمت های مختلف 

گل گهر داشتیم، به 
خوبی مشخص شد 

چیزی از استانداردهای 
روز دنیا کم نداریم و با 
تمام توان در مجلس از 

این مجموعه در حال 
توسعه دفاع می کنیم و 
اجازه ذره ای توقف در 

انجام کارها را نمی دهیم
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آئین افتتاح ورزشــگاه 30 هزار نفــري اختصاصی فولاد 
خوزستان با حضور دکتر اســحاق جهانگیري معاون اول 
رییس جمهور، دکتر مســعود ســلطانی فر وزیر ورزش و 
جوانان، مهندس رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
حضرت آیت الله موسوی جزایری نماینده ولی فقیه، دکتر 
غلامرضا شریعتی استاندار، همایون یوسفی، علی ساری و 
جواد کاظم  نسب الباجی نمایندگان مردم اهواز در مجلس 
شورای اســلامی و دیگر مقامات استانی با استقبال محمد 

کشانی مدیرعامل فولاد خوزستان برگزار شد.
از تعهد فولاد خوزستان به دلیل »پیوست زیست 

محیطی« طرح  هایش تشکر مي کنم
به گزارش روابط عمومی شــرکت فولاد خوزستان؛ دکتر اسحاق 
جهانگیــری معــاون اول رییس جمهــور با حضور در ورزشــگاه 
اختصاصی30 هــزار نفری فولاد؛ اســتان خوزســتان را یکی از 

قطب های فوتبال کشور دانست.
دکتر جهانگیری در این مراســم گفت: شرکت فولاد خوزستان از 
گذشــته تاکنون بحران های زیادي را پشت سر گذاشته و امروز با 

تکیه بر دانش فنی طرح های توسعه مهمی را در دست اجرا دارد.
وی اظهار داشــت: شــرکت های اجرا کننده پروژه های صنعتی 4 
درصد از طرح هایی که اجرا می شــود را صرف مســائل اجتماعی 
استان خوزســتان کنند. تزریق روحیه نشاط و خودباوری نشان از 
همت این مجموعه فولادی برای ایجاد اشتغال، توسعه و سودآوری 

دارد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به افزایش ظرفیت تولید سالانه 

فولاد خوزستان به 7/3 میلیون تن افزود: دستیابی به این ظرفیت 
و گام برداشتن برای رسیدن به تولید 5 میلیون تن را به مجموعه 

فولاد خوزستان تبریک می گویم.
دکتر جهانگیری ضمن تاکید بر نقش جوانان و لزوم توجه به آنان 
در فراهم ســازی و ایجاد فضای مناسب ورزشــی از شرکت فولاد 
خوزســتان قدردانی کرد و گفت: جوانان کشور نعمت بی همتایی 
هستند و این جفاست که با دیدن یک یا دو نقطه ضعف برای آنان 

ایجاد محدودیت کنیم.
وي ســاخت ورزشــگاه 30 هزار نفــری را در زمره پــروژه های 
ارزنده ای دانســت که شرکت فولاد خوزســتان در راستای ایفای 

مسوولیت های اجتماعی به مردم اهواز هدیه داد.
معــاون اول رییــس جمهور ضمــن قدردانی از شــرکت  فولاد 
خوزستان اظهار داشت: از این مجموعه عظیم انتظار داریم از این 
پس طرح های توسعه اي خود را در شــهرهای دیگر استان نیز با 
هدف ایجاد اشتغال و پیشرفت اجرا کند. در اینجا جا دارد از تعهد 
فولاد خوزســتان به دلیل  دارا بودن »پیوســت زیست محیطی« 

طرح  هایش و همکاری با نهادهای ذیربط تشکر کنم.
وی در ادامه افزود: خوزستان کانون بزرگ توسعه کشور است و ما 
با اتکا به ظرفیت های داخلی کشور می توانیم موانع توسعه را پشت 
ســر بگذاریم. ایران اســلامی با اتکا به خداوند متعال و با وحدت، 
انســجام، درایت و رهنمودهای رهبری می تواند از ســرمایه های 

اجتماعی خود استفاده کند.
 کسب رتبه نخست در صادرات 

و بازگشت ارز به چرخه تولید

در مراسم افتتاح ورزشگاه 30 هزار نفري فولاد خوزستان مطرح شد؛

 فولاد خوزستان در صادرات و ارزآوری 
رتبه نخست را دارد
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مهنــدس رضــا رحمانی وزیــر صنعت، 
معدن و تجارت نیز در این مراسم با اشاره 
به فرمایــش مقام معظم رهبری در مورد 
اشــتغال گفت: اگر بخواهیم مشــکلات 
اساســی مانند بیکاری، فقر و تورم حل 
شوند؛ باید به تولید کشور توجه  ویژه اي 

داشته باشیم.
مهندس رحمانی با اشاره به اینکه بخش 
مولد اقتصادی کشــور صنعــت، معدن 
و کشــاورزی اســت، گفت: مقدار سهم 
وزارت صمت در بخــش مولد 63 درصد 
و مابقــی آن در بخــش GDP )تولید 
ناخالص داخلی( اســت که با این رویکرد 

توانسته ایم اشتغالزایی کنیم.
وی در ادامه افزود: فولاد خوزســتان در صــادرات رتبه ممتاز را 
کســب کرده و در بازگشــت ارز به چرخه اقتصاد ملی نیز جایگاه 

نخست را بدست آورده است. 
مهندس رحمانی در ادامه ســخنان خود با تاکید بر لزوم توجه به 
حوزه مســوولیت های اجتماعی در کنار اشتغالزایی؛ از کلنگ زنی 
پروژه احداث کارخانه مگامدول آهن اســفنجی )زمزم3( خبر داد 
و گفت: یکی دیگــر از طرح های موفق و موثردر ایجاد اشــتغال؛ 
برنامه ریــزی و طراحی احداث کارخانه زمزم 3 اســت که اکنون 
شرکت فولاد خوزســتان با عملکرد مثبت خود سرآمد این حوزه 

شده است.
 ارزآوري2/1 میلیارد دلار صادرات 

محصولات فولاد خوزستان براي کشور
مهندس محمد کشانی مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان نیز در 
این مراســم گفت: فولاد خوزســتان با نزدیک به 40 سال سابقه 
تولید؛ دومین تولیدکننده بزرگ شمش فولادی در کشور است که 

توانسته در سال گذشته به رکورد تولید 
سه میلیون و 765 هزار تن دست یابد که 
از این مقدار 2 میلیــون و 675 هزار تن 
یعنی بالغ بر 73 درصد را به 18 کشــور 
صادر کرده  کــه حاصل ایــن صادرات 
ارزآوری 2/1  میلیارد دلاری برای کشور 

بوده است.
کشــانی با اشــاره بــه ســرمایه گذاری 
150 میلیــون یوریی فولاد خوزســتان 
در ارتقاء ظرفیت تولید آهن اســفنجی 
افزود: یکی از اهــداف هیات مدیره طي 
یکسال گذشته افزایش ظرفیت تولید از 
2/3  به 2/5 میلیون تن زیرسقفی است. 
امروز شاهد کلنگ زنی کارخانه مگامدول آهن اسفنجی )زمزم 3( 
در ســایت فولاد خوزستان هســتیم که هدف از اجرای این طرح 
افزایش ظرفیت تولید آهن اسفنجی به منظور پایداری تولید است.

وی با اشاره به اجرای پروژه به روش EPCF گفت: از ویژگی های 
منحصر به فرد این طرح می توان سهم 60 درصدی اتکای داخلی 
و به کارگیری فناوری در ســقف کوره و افزایش قطر به 15/7 متر 

اشاره کرد.
مهندس کشانی با بیان این مطلب که فولاد خوزستان همواره در 
مسیر انجام مسوولیت های اجتماعی گام برمی دارد، گفت: باشگاه 
فولاد دارای شش تیم فوتبال از رده های پایه تا لیگ برتری است. 
با توجه به الزام AFC که تیم های لیگ برتری باید یک ورزشگاه 
اختصاصی داشته باشند، طرح ســاخت از سال 81 در برنامه های 
فولاد خوزستان قرار گرفت و از سال 87 کلنگ ورزشگاه به زمین 
زده شد. این ورزشــگاه بر مبنای آخرین استانداردهای بین المللی 
احداث شــده که 30 هزار نفر گنجایش دارد. برای ســاخت این 

ورزشگاه 150 میلیارد تومان در دوره ده ساله هزینه شده است. 

رحمانی: سهم وزارت 
صمت در بخش مولد 63 

درصد و مابقی آن در 
تولید ناخالص داخلی 

است که با این رویکرد 
توانسته ایم اشتغالزایی 

کنیم.
فولاد خوزستان در 

صادرات رتبه ممتاز را 
کسب کرده و در بازگشت 

ارز به چرخه اقتصاد 
ملی نیز جایگاه نخست را 

بدست آورده است
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گفت وگو با مهندس کریتی مدیرعامل شرکت زغال سنگ پروده طبس؛

شرکت زغال سنگ پروده طبـس 
پیشگام معدنکاری مکانیزه ایران

با گذشت هشت ماه از سال 1397 و به منظور 
ثاني،  کریتي  مهنــدس  فعالیت ها،  انعکاس 
مدیرعامل شــرکت زغال سنگ پروده طبس 
که همزمان نایب رییس انجمن زغال ســنگ 
HSEE معادن استان  ایران و رییس کمیته 
خراسان جنوبی است، با ارایه گزارشي جامع 
از عملکرد سال جاری، موفقیت هاي به دست 
امده را در حوزه هاي مختلف عملیاتي این شرکت تبیین کرد.

 "کریتي ثاني" با اعلام اینکه شرکت زغال سنگ پروده طبس در واقع 
برایند چهل سال فعالیت مدیریتي و اجرایي شرکت ملي فولاد ایران 
)نیســکو(، سازمان توسعه و نوســازي معادن و صنایع معدني ایران 
)ایمیدرو( و شرکت تهیه و تولید مواد معدني ایران )ایمپاسکو( است، 
افزود: این شــرکت در سال 1386 جهت بهره برداري از اولین و تنها 
معدن تمام مکانیزه اســتخراج زیرزمیني زغال سنگ کشور، فعالیت 
خود را به منظور خودکفایي کشــور در تامین کنسانتره زغال سنگ 
کک شــو، در محدوده پروده یک از منطقه معدني پروده واقع در 75 
کیلومتري جنوب غربي طبس، با هدف استخراج سالیانه 1/5 میلیون 
تن زغال سنگ خام به روش جبهه کار طولاني و تولید 750 هزارتن 
کنســانتره در بزرگترین کارخانه زغالشویي کشور با ظرفیت خوراک 

دهي 300 تن بر ساعت که در جوار معدن احداث شده، اغاز کرد.
وي در ادامه عنوان کرد که این شرکت به مدد و پشتوانه تجربه بلند 

مدت و با تکیه بر توان و تخصص نیروهاي بومي در ســطوح مختلف 
مدیریتي و اجرایي، توانسته است در بیش از یک دهه فعالیت گذشته 
خود، علاوه بر اشتغال زایي مستقیم براي حدود 2500 نفر به صورت 
اماني و پیماني، استخراج تمام مکانیزه معادن زیرزمیني زغال سنگ 
به روش لانگوال را براي اولین بار در ایران در پهنه زغالي طبس که 
با در اختیار داشــتن 76% ذخایر کشور، عنوان پایتخت زغال سنگ 
ایران را به خود اختصاص داده، با موفقیت کامل اجرا و زمینه را براي 

توسعه هرچه بیشتر این صنعت فراهم کند.
به گفته مدیرعامل شــرکت زغال سنگ پروده طبس، نگاهي به روند 
عملکرد شــرکت از ابتداي فعالیت تا کنون به خوبي نشــانگر روند 
رو به رشد و مســتمر فعالیت در تمامي زمینه هاي معدن کاري بوده 
و پایبندي کلیه ارکان شــرکت به اجراي سیاست هاي نظام مقدس 
جمهوري اســلامي بــراي خودکفایي اقتصادي و رشــد صنعتي با 
اســتفاده از اســتعداد و تخصص بومي و داخلي را در عمل به اثبات 

رسانده است. 
این شــرکت که در چهــار دوره متوالي ســال هاي 1393 تا 1396 
پیشــتاز استخراج زغال سنگ خام کشــور بوده است و این روند در 
ســال 1397 نیز ادامه خواهد یافت، با استخراج حدود 1،300،000 
تن زغال ســنگ خام در ســال 1395 رکوردي بــي نظیر در تاریخ 
معــدن کاري زغال ایران به ثبت رســانده و ضمــن تثبیت جایگاه 

معدن کاري مکانیزه، افق جدیدي در این عرصه گشوده است.

TPCCO
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به گفته "مهندس کریتي ثاني" شــرکت زغال ســنگ پروده طبس 
بــا تولید 1،300،000 تن زغال در حدود 43 درصد از ســهم تولید 
زغال سنگ خام کشور در سال 1395 را به تنهایي به خود اختصاص 
داده و در ادامه این مســیر، علاوه بر تامین نیاز داخل، بحث صادرات 
را نیز در سال جاری عملیاتی نموده و از این رهگذر، زغال سنگ ایران 
را به بازارهای جهانی معرفی کرده است. نتیجه این اقدامات و برنامه 
های شــرکت زغال ســنگ پروده طبس در طول دوره بهره برداری، 
کســب عناوین متعدد در ســطوح مختلف اســتانی و ملی است که 
انتخاب به عنوان واحد نمونه معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

کارافرین قابل تقدیر اســتان به خاطر رشد %21 
اشتغال زایی سال جاری نسبت به سال 96 و واحد 
نمونه معدنی اســتان به خاطــر ورود به بازارهای 
صادراتی، بخشی از این موفقیت هاست. هرچندکه 
این موفقیت بزرگ و تحول بنیادین و بي ســابقه 
در حــوزه معدن کاري زغال کشــور، علیرغم همه 
تاکیداتي که بر اهمیــت موضوع صورت مي گیرد، 

مورد توجه مســوولین امر قرار نگرفته و از پوشش رسانه اي جراید و 
کانون هاي تخصصي، کم بهره و شاید بي بهره بوده است.

»کریتي ثاني« در ادامه با اشاره به خلاصه عملکرد 3 ساله منتهي به پایان سال 1396 شرکت، امار مقایسه اي فعالیت ها را نیز به شرح جداول 
و نمودارها تشریح کرد:

خلاصه عملکرد شرکت در سال هاي 1394 تا 1396

139413951396واحدشرح فعالیتحوزه فعالیت

504562036903مترپیشروي )حفریات معدني(معادن

98712901064هزارتناستخراج زغال سنگ خام

435502570هزارتنتولید کنسانتره زغال سنگکارخانه زغالشویي

438504563هزارتنفروش کنسانتره زغال سنگ

235210161هزارتنخرید زغال سنگ خام

TPCCO
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مدیرعامل شرکت زغال سنگ پروده  طبس در ادامه افزود: بر اساس 
برنامه، هدف این شــرکت در ســال 1396 اجــراي حدود 11000 
متر پیشــروي در حفریات زیرزمین، اســتخراج حــدود از 1،450 
هزارتن زغال ســنگ خام و تولید 560 هزارتن کنسانتره زغال سنگ 
کک شــو بود که خوشــبختانه با همکاري، همراهي و تلاش تمامي 

ارکان و حمایــت و پشــتیباني خانواده هاي محتــرم کارکنان، این 
شــرکت موفق شد اهداف پیش بیني شــده در بخش های حفریات 
معدنی و اســتخراج زغال خام با موفقیت نســبی تحقق بخشــیده 
 و در خریــد زغال خــام، تولید و فروش کنســانتره نیــز از برنامه 

عبور نماید.

TPCCO

خلاصه عملکرد شرکت در سال 1396 و مقایسه ان با برنامه و عملکرد دوره قبلی به شرح جدول زیر است:

عملکردواحدنوع فعالیتنام بخش
مقایسه با عملکرد1395مقایسه با برنامه

 درصد اجرایبرنامه
 برنامه

 عملکرد مدت
درصد رشد نسبی مشابه  سال قبل

معادن
11%636،209%6،90311،025مترپیشروی

18%-731،297،237%1،063،5111،452،852تنتولید زغال خام

کارخانه زغالشویي

14%102501،521%570،086560،000تنتولید کنسانتره

11%101507،566%563،345560،000تنفروش کنسانتره

23%-135210،743%161،563120،000تنخرید زغال خام
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اطلاعات جدول نشــان مي دهد که شرکت زغال سنگ پروده طبس در تمامي حوزه هاي عملکردي سال 1396 در مقایسه با 
سال 1395 دارای رشد نسبي است و علت کاهش میزان تولید زغال خام نیز در واقع اورهال تجهیزات لانگوال و جابجایی به 

کارگاه جدید بوده و به همین علت، نیاز به خرید زغال خام از معادن مجاور کاهش داشته است.

TPCCO
مقایسه عملکرد 
سالهاي 95 و 96

شــایان ذکر اســت که علیرغم مشــکلات مختلف ناشــي از کمبود 
نقدینگي و آثار تحریم هاي اعمالي، این شــرکت با سرلوحه قراردادن 
منویــات مقام معظم رهبري و راهبردهاي دولت محترم، با تمام توان 
و با تکیه بــر تخصص و توانمندي نیروهــاي بومي، در جهت تحقق 
اهداف و پیشبرد برنامه ها تلاش نموده و با مدد بهره برداری مکانیزه، 

استخراج زغال سنگ کشور با جهش همراه کرده است.
مدیرعامل شــرکت زغال ســنگ پروده طبس در ادامه بــا تاکید بر 
فعالیت هاي مختلف اجتماعي، فرهنگي، ورزشي، عمراني، زیرساختي 
و آموزشي این شــرکت و نقش  و تاثیر مهم آن بر شکوفایي صنعتي 
و اقتصادي منطقه، مهمترین اقدامات صورت گرفته را به این شــرح 

بیان کرد: 
   توسعه اشتغال پایدار در منطقه علیرغم شرایط سخت اقتصادی 

با فراهم نمودن حدود 2500 فرصت شغلی

   توجــه به زیرســاخت ایمني معدن با هــدف جلوگیري از بروز 
حوادث و ایجاد محیط کار امن براي نفرات و تجهیزات و تلاش برای 
گســترش معدن کاری ایمن در سایر معادن کشــور از طریق انجمن 

زغال سنگ کشور و کمیته HSEE معادن استان

   ارتباط با شــرکت هاي خارجي با هدف جذب سرمایه، خدمات و 
تجهیزات برای توسعه استخراج مکانیزه لانگوال

"مهندس کریتــي ثاني" با تاکیــد بر لزوم توجه جدي مســوولین 
ذیربــط به معدن کاري مکانیزه و بســط و گســترش این صنعت به 
منظور شــکل گیري تحول اساســي در بحث معدن و صنایع وابسته 
و اثــرات مثبت ایــن پدیده در رونــق اقتصادي و شــکوفایي تولید 
داخل، عنوان کرد که شــرکت زغال سنگ پروده طبس امادگي دارد 
با تکیه بر ســوابق فوق و بــا یک برنامه ریزي مــدون و بهره گیري 
از پتانســیل موجود، معدنکاري مکانیزه را در ســطح منطقه و کشور 
توســعه داده و افق جدیدي در توســعه ملي بخــش معدن و صنعت 
بگشــاید تا علاوه بر افزایش رونق اقتصادي و اشــتغال زایي، با عنایت 
به تقاضاي بالقوه اي که با فعال شــدن واحدهاي کک ســازي کشور 
ایجاد خواهد شــد، گام بلند و موثري جهت تامین نیاز بازار داخلي به 
 کنسانتره زغال سنگ کک شــو برداشته و محرک شکوفایي روزافزون 

صنعت فولاد ایران باشد. 



Jahane Madan
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فعالیت بورس کالای ایران در هشــت ماهــه 97 با محصولات 
مختلفــی در دو تالار داخلی و صادراتی در 4 رینگ محصولات 
صنعتی، فرآورده های نفتی، پتروشــیمی و کشاورزی به صورت 
نقدی، سلف و نسیه به روال گذشته ادامه یافت که با احتساب 
معاملات آتی، معاملات عرضه اولیه، معاملات ثانویه و گواهی ســپرده 

کالایی؛ ارزش معاملات با رشد 80 درصدی رو به رو شده است.
حجم کل معاملات محصولات به اســتثنای طــلا و قراردادهای آتی در 
شــرکت بورس کالا در طول این مــدت 17 میلیون و 243 هزار و 858 

تن بود که به ارزش 543 تریلیون و 934 میلیارد و 915 میلیون و 958 
هزار ریال داد و ستد شد. قراردادهای آتی نیز در این دوره هشت ماهه 
به حجم 9 میلیون و 709 هزار و 952 تن و طلا نیز با حجم 88 کیلوگرم 

تا پایان آبان ماه سال 97 مورد معامله قرار گرفت.
در این دوره هشت ماهه، با وجود فراز و نشیب های پیاپی بازار سرمایه 
رینگ محصولات صنعتی و معدنی از دلایــل صعودهای هر از گاه بازار 
بورس بوده است؛ گزارش عملکرد هشت ماهه رینگ محصولات صنعتی 

و معدنی بورس کالا تا پایان آبان 97 در پی می آید:

در طول دوره هشــت ماهه فعالیت شــرکت بورس کالای ایران منتهی به پایان ابان 97 ، رینگ محصولات صنعتی و معدنی با در اختیار داشتن 35.2 درصد 
از ارزش کل معاملات باز هم در صدر جدول معاملات قرار گرفت. در این رینگ در مجموع 5 میلیون و 132 هزار و 305 تن انواع محصولات صنعتی شامل 
آلومینیوم، روی، فولاد و مس، کنسانتره مولیبدن، کنسانتره فلزات گرانبها، سیمان و کک متالورژی مورد معامله قرار گرفت. ارزش کل معاملات این رینگ در 
این مدت 191 تریلیون و 531 میلیارد و 444 میلیون و 558 هزار ریال بوده که حجم و ارزش کل معاملات این رینگ نســبت به مدت مشــابه سال گذشته 

به ترتیب 7 درصد کاهش و 56 درصد افزایش نشان می دهد.

191 هزار میلیارد ریال معامله در رینگ محصولات صنعتی و معدنی

بــا پایان آبان مــاه و ارایه گزارش عملکرد هشــت ماهه بورس کالای 
ایران از شــروع معاملات سال 97، در مجموع 56 هزار و 280 تن انواع 
آلومینیوم بــه ارزش 8 تریلیون و 236 میلیارد و 550 میلیون و 260 
هزار ریال تنها در شــکل نقدی به فروش رسید. این جدول بیانگر آن 
است که در حالی که ارزش معاملات در گروه آلومینیوم نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 65 درصد رشــد نشان می دهد، حجم معاملات با 

کاهش 5.78 درصدی روبرو بوده است.

محصولات فولادی در فعالیت بورس کالای ایران در دوره منتهی به پایان 
آبــان 97، در مجموع 4 میلیون و 349 هزار و 910 تن معامله حجمی به 
ارزش 1363 تریلیون و 137 میلیارد و 305 میلیون و 901 هزار ریال داد 
و ســتد داشته که از این حجم معامله، 4 میلیون و 118 هزار و 837 تن 
به صورت ســلف و 231 هزار و 73 تن به صورت نقدی مورد معامله قرار 
گرفته و در نهایت ارزش کل معاملات این کالا نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته 39 درصد افزایش وحجم معاملات 2 درصد کاهش داشته است.

فولادآلومینیوم

همچنین ســنگ آهــن در طول ایــن دوره هشــت ماهه 
بــا 365 هــزار تن حجــم معاملــه بــه ارزش 1 تریلیون و 
149 میلیــارد و 740 میلیــون ریــال در معامــلات نقدی 
بــا کاهــش 55 درصــدی در حجــم معامــلات و افزایش 
 51 درصــدی در ارزش معامــلات نقــدی و ســلف روبرو 

شده است. 

در دوره هشــت ماهه منتهی به پایان آبان ماه 97، در گروه آهن اسفنجی 
176 هــزار تن معامله حجمی به ارزش 2 تریلیون و 332 میلیارد و 267 
میلیون ریــال مورد معامله قرار گرفته که از این میــزان 15 هزار تن به 
صورت سلف و 161 هزار تن به صورت نقدی معامله شده است؛ این گروه 
در مجموع نسبت به دوره مشابه سال گذشته 6 هزار و 940 درصد افزایش 

حجمی و 9 هزار و 323 درصد افزایش ارزشی نشان می دهد.

آهن اسفنجیسنگ آهن

نگاهی به فعالیت رینگ محصولات صنعتی و معدنی بورس کالا تا پایان آبان 97

نبض بازار در دست محصولات صنعتی و معدنی
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در گروه کنسانتره شامل کنسانتره، کنسانتره مولیبدن، کک و سنگ آهن در مجموع 365 هزار تن معامله حجمی به ارزش 1 تریلیون و 149 میلیارد و 740 میلیون ریال 
انجام شده است؛ کنسانتره به ارزش یک تریلیون و927 میلیارد و903 میلیون و527 هزار ریال در صدر جدول این گروه قرار گرفته که حجم این کالا نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 113 درصد رشد داشته و ارزش آن نیز رشد 203 درصدی تجربه کرده است. کنسانتره مولیبدن نیز در این دوره با 3 هزار و 800 تن معامله به ارزش 1 تریلیون 

و 909 میلیارد و 546 میلیون و 310 هزار ریال در رده دوم جدول قرار گرفته است.

گروه کنسانتره

شرکت بورس کالای ایران در دوره هشت ماهه منتهی به پایان آبان سال 97 با انجام داد و ستد 88 کیلوگرمی طلا به ارزش 258 میلیارد و 887 میلیون و 554 هزار ریال 
به صورت نقدی، از نظر حجم با کاهش 50 درصدی و از نظر ارزش با افزایش 9 درصدی روبرو بوده است.

گروه طلا

در این گروه با پایان دوره هشــت ماهه منتهی به آبان 97، در مجموع 
1180 تــن روی مــورد معامله نقدی بــه ارزش 335 میلیارد و 868 
میلیون و 740 هزار ریال قرار گرفته اســت که نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشته 87 درصد رشد در حجم معاملات و 356 درصد رشد در 

ارزش معاملات نشان داده می شود.

در این گروه از ابتدای ســال جاری تا پایان آبان ماه 153 هزار و 230 
تن به ارزش 42 تریلیــون و 361 میلیارد و 465 میلیون و 420 هزار 
ریــال مورد معامله قرار گرفته که این حجم و ارزش نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته به ترتیب 5.3 درصد کاهش و 121 درصد افزایش 

را نشان می دهد.

مسروی

در ایــن گــروه در دوره منتهی به پایان آبــان 97، معامله 17 هزار تن 
ســیمان به ارزش 22 میلیارد و 411 میلیون ریال به ثبت رســیده که 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته 0.33 درصد افزایش در ارزش حجمی 

و 0.012 درصد افزایش ارزشی نشان می دهد.

در این گروه نیز در دوره هشت ماهه فعالیت بورس کالای ایران 9 هزار و 
650 تن کالا به ارزش 118 میلیارد و 386 میلیون و 400 هزار ریال روی 
مورد معامله قرار گرفته که نسبت به دوره مشابه سال گذشته بیانگر 0.19 
درصد افزایش در حجم و 0.062 درصد افزایش در ارزش معاملات است.

گروه روی )معدنی: خاک روی(گروه سیمان

حجم و ارزش معاملات محصولات صنعتی و معدنی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع قراردادنام کالا
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 

لغایت 02/ 09/ 1396
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 

در صد از کلدر صد تغییراتلغایت 09/02/ 1397

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (
000000سلف آلومینیوم

000000نسیه
%65%5/78-59,7304,981,647,73056,2808,236,550,260نقدي 
%4/3%1/1%65%5/78-59,7304,981,647,73056,2808,236,550,260جمع 

%0/2%0/0%356%63073,650,0001,180335,868,74087نقدي روي 
%34%5/51-4,359,01893,822,631,9634,118,837125,542,484,117سلف فولاد

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%356%84,8471,664,070,044231,0737,594,821,784172نقدي 
%69/5%84/8%39%2-4,445,56995,514,204,5674,349,910133,137,305,901جمع 

000000نسیهمس
%121%5/3-161,75519,202,865,685153,23042,361,465,420نقدی 
%22/1%3/0%121%5/3-161,75519,202,865,685153,23042,361,465,420جمع 

%1/0%0/00%203%120636,975,2342551,927,903,527113نقدی کنسانتره
%1/0%0/1%72%10-4,2101,107,620,9303,8001,909,546,310نقدی کنسانتره مولیبدن 

%100-%100-14,30082,620,00000نقدی کک
__

____005,00026,000,000سلف سنگ آهن

%48%56-814,500759,641,010360,0001,123,740,000نقدی 
%0/6%7/1%51%55-814,500759,641,010365,0001,149,740,000جمع

____0015,000188,623,000سلف آهن اسفنجی 

%8561%2,50024,750,000161,0002,143,644,0006340نقدی 
%1/2%3/4%9323%2,50024,750,000176,0002,332,267,0006940جمع

%0/012%0/33____0017,00022,411,000نقدی سیمان
%100-__087,260,44500نقدی * خودرو 

__

%0/062%0/19____009,650118,386,400نقدی روی ) معدنی :خاک روی (
%34%5/1-4,359,01893,822,631,9634,138,837125,757,107,117سلف کل بازار

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%130%13-1,142,59228,621,101,078993,46865,774,337,441نقدی 
%100/0%100/0%56%6/7-5,503,314122,471,235,6015,132,305191,531,444,558جمع کل

%9%50-176258,887,54488283,036,825نقدی ** طلا 
* به تعداد 100 عدد خودرو سراتو طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

** واحد طلا : کیلوگرم
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